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V Ilirski Bistrici 
dežujejo kazenske 
ovadbe... mi

“J upan Ilirske Bistrice Emil Rojc je vložil ovadbo zoper dva bistriška svetnika, Dušana 
Z- Grbca in Roka Jenka zaradi suma storitve kaznivega dejanja sprejemanja podkup

nine pri glasovanju proti razrešitvi direktorja bistriške komunale. Oba svetnika sta ob
tožbe označila za konstrukt proti njima in podala ovadbi zaradi žaljive obdolžitve zoper 
oba, Vojka Tomšiča in Emila Rojca ter zaradi krive ovadbe zoper Emila Rojca. Jenko: »Gre 
za skrajno nedopustno in nedemokratično situacijo v občini, kjer je treba očitno glaso
vati po županovem diktatu.« Zvonko Černač: »Še je čas, da se zresnete, gospod Rojc!«

Pol leta bo premična avto
matska postaja za merjenje ka
kovosti zraka merila potencialno 
onesnaženost zraka v okolici to
varne Lesonit. Na pobudo Civil
ne iniciative, ki že vrsto let opo
zarja na onesnaževanje, ki naj 
bi ga povzročal prav Lesonit, je 
občina Ilirska Bistrica pristopila 
k reševanju tega problema. Me
rilno napravo bo posodila Agen
cija RS za okolje (ARSO), Zavod 
za zdravstveno varstvo Koper pa 
bo izvajal dodatne raziskave o 
kakovosti zraka, ki se jih z meril
no napravo ne da izmeriti.

SUMI S

Kdaj avtocesta?
A vtocesta, ki jo Ilirska Bistrica za razvoj in bolj- 

AAšo povezanost s centralno Slovenijo nujno po
trebuje, bo, če ne drugače zaradi obveznosti do ja- 

dransko-jonske pobude, vendar je 
vprašanje po kateri trasi. Želja pre
bivalcev in gospodarstva po boljši 

I cestni povezanosti je velika. Kljub
| temu, da so Ilirski Bistrici obljubljali 
| avtocesto že mnogokrat, smo še da

leč od nje.
I_____ ! SIMI $
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Silvio Godina iz 
Podgrada stokrat 
daroval kri!

Iščete profesionalnost 
po ugodnih cenah?

• električne inštalacije in meritve 
v stanovanjskih, industrijskih 
ter javnih objektih,

• dela na višini ali najem dvižne 
ploščadi (do višine I3,5m),

• strelovodne instalacije,

• nizko napetostni stikalni bloki,

• eksplozijsko zaščitni električni 
postroji,

• montaža električnih pogonov 
za dvoriščna vrata,

• računalniške instalacije,

• montaža avdio in video domofonov 
ter protivlomnih sistemov,

• kronsko vrtanje do 0300 mm

Vsem občankam in občanom Reference na www.elektro-skok.si
iskreno čestitamo ob občinskem prazniku ali elektro.skok@siol.net

občine Ilirska Bistrica. GSM 041 778 I07
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Poslanci na obisku

Mija Martič: slikar in 
restavrator SIMM 17

Prestižno čebelarsko 
priznanje Jožetu Iskri
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MARTINČIČ d.o.o.

Bazoviška cesta 42, 6250 Ilirska Bistrica 
e-mail: avtomartincic@siol.net, www.avto-martincic.si 
Tel.: +386 (0)5 71 00 780, Fax: +386 (0)5 71 00 781 
Gsm: +386 (0)41 622 417, +386 (0)41 588 488
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GZ Ilirska Bistrica z novim 
predsednikom

Gasilska zveza Ilirska Bistrica je 13.5.2011 na izrednem volilnem ob
čnem zboru dobila novega predsednika Tadeja Slavca, po gasilski izob
razbi višjega gasilskega častnika, iz Knežaka, ki je v svojem kratkem na
govoru po izvolitvi napovedal nove, sveže smernice razvoja gasilstva v 
občini Ilirska Bistrica. Občni zbor je bil zelo pester s poročili o delovanju 
zveze v preteklem letu, pa tudi z nagovori gostov članov Obalno-kraške 
regije, sosednjih gasilskih zvez in sosedov iz Hrvaške. Čeprav je bil ta dan 
zloglasni petek 13., pa je za gasilsko zvezo postal dan novega obdobja 
sodelovanja, napredovanja in uspešnega delovanja na vseh področjih.

Diplomirali so
Mateja Kakež iz Ilirske Bistrice 

je diplomirala 5. maja 2011 na Filo
zofski fakulteti v Ljubljani, smer Et
nologija in kulturna antropologija.

Za svoje diplomsko delo si je 
izbrala domačo temo: Srečanja bi- 
stričanov z vodo. V svojem delu ob
ravnava različna srečanja krajanov z 
vodo. Zbrala je številne podatke, ki 
predstavljajo občino in njeno poza
bljeno bogastvo, vodo. Mateja pravi, da se je z idejo ukvarjala dalj časa, 
nato pa se je odločila, da jo realizira. Problemi so bili, ko je pričela iskati 
ustrezne podatke, še posebej pisne, ki jih je zelo malo.

Andreja Kuret je študirala na 
Fakulteti za matematiko in fiziko v 
Ljubljani. Diplomsko delo je izvajala 
na področju statistike, naslov njene 
naloge je »Stratificirano vzorčenje«. 
21. januarja 2011 je zagovarjala svoje 
diplomsko delo in dobila naziv diplo
mirana inženirka matematike.

Obema diplomantkama izrekamo 
iskrene čestitke in veliko uspeha pri: 
iskanju službe!

Bralce obveščamo, da so diplom
ska dela na ogled v Knjižnici Makse 
Samsa. (M. Primc)

> PRODAJA IN ODKUP RABUENIH GSM APARATOV 
♦ PRODAJA IN SERVIS GSM APARATOV TER 

DODATNE OPREME
> SKLEPANJE NAROČNIŠKIH RAZMERIJ
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Časopis Snežnik je nestrankarski časopis, 
ki izhaja na območju občine Ilirska Bistrica. 

Cena izvoda je 1,80 EUR

Glavni In odgovorni urednik:
Bojan Oblak

Tehnično urejanje In tisk: GA Commerce d.o.o., 
Bazoviška 40, 6250 Ilirska Bistrica

Naklada: 1.500 izvodovv ___

Naslov uredništva:
Bazoviška 40, 6250 Ilirska Bistrica 
tel. 05/71-00-320, fax. 05/71-41-124 
e-pošta: sneznik@siol.com 
sport@e-sneznik.net 
oglasi@e-sneznik.net

Ustanovitelj: Borislav Zejnulovič 
Izdajatelj: Provocativa, Bojan Oblak s.p.
Maistrova ulica 2,6250 Ilirska Bistrica

Nenaročenih člankov ne honoriramo. 
Rokopise in fotografije na željo vračamo.

Na podlagi zakona o DDV sodi časopis med proizvode, za 
katere se obračunava DDV po stopnji 8,5%.

Medij Snežnik je vpisan v razvid medijev, ki ga vodi 
Ministrstvo za kulturo RS, pod zaporedno številko 347.
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POSLANCI SDS NA OBISKU VILIRSK

Rešitve za izhod Slovenije iz gospodarske in 
finančne krize

Poslanci - mag. Andrej Vizjak, France Cukjati, Rudolf Petan, Robert Hrovat 
in ostali - na ogledu Hodnikovega mlina

V ponedeljek, 9. maja je Ilirsko Bi
strico obiskala Poslanska skupina SDS v 
okviru delovnega obiska Južnoprimor- 
ske regije. Najprej so obiskali podjetji 
Transport ter ETA, sestali pa so se tudi 
s predstavniki društva Sožitje. V okviru 
obiska so se poslanci srečali z osebami 
z motnjami v duševnem razvoju, njiho
vimi starši in sorodniki. Tonjo Janežič je 
poslance seznanil s potrebami oseb z 
motnjami v duševnem razvoju in po
trebami njihovih družin na vseh po
dročjih, ki zadevajo življenje teh oseb, 
pa tudi s težavami, s katerimi se osebe z 
motnjami v duševnem razvoju soočajo 
ob vključevanju v vsakdanje življenje. 
Ob tej priložnosti je občinski odbor SDS 
Ilirska Bistrica društvu Sožitje podelil 
donacijo v višini 200 evrov. Poslanec 
SDS France Cukjati je ob tem dejal, da v 
današnjem času tudi zaradi gospodar
ske krize veliko ljudi z manj optimizma 
zre v svet in da je eno takšnih dejanj, 
kot je donacija, le majhen prispevek, ki 
lahko takšnemu društvu kot je Sožitje 
vsaj malenkostno olajša delo. Poudaril 
je še, da se »prostovoljno delo nikoli 
ne da dovolj poplačati« in da vseeno 
»brez materialne osnove ne gre, pri če
mer smo mi poslanci tisti, ki moramo 
delati na tem, da država tudi za mate
rialno osnovo vendarle poskrbi.« Pred
sednik društva Boris Frankovič pa je ob 
prejemu donacije poudaril, da bodo v 
društvu poskrbeli, da bodo donirana 
sredstva skrbno porabljena, pri tem 
pa namignil, da bodo denar porabili za 
nakup glasbenega stolpa, ki bo v dru
štvene prostore zagotovo vnesel veliko 
veselja in zabave.

Ob 17.00 so si poslanci pod vod
stvom Milojke Primc ogledali tudi Hod
nikov mlin in staro mestno jedro, ob 
18.00 pa se je pričela Javna tribuna v 
prostorih Transporta.

kazalce, pri čemer so tudi socialni ka
zalci, v primerjavi s preteklimi podatki, 
slabi, padec BDP je bil v Sloveniji večji 
kot drugod po Evropi, prav tako se je v 
obdobju Pahorjeve vladavine podvojilo 
število nezaposlenih, primanjkljaj na 
letni ravni pa znaša že 2 milijardi evrov. 
» Če bo Slovenija nadaljevala s takšnim 
tempom, se nam obeta grški scenarij,« 
je dejal mag. Vizjak. Ob tem je navedel 
štiri konkretne rešitve, ki jih kot izhod 
iz trenutne situacije vidi SDS. Po Vizja
kovih besedah je rešitev v novih delo
vnih mestih, »ki jih lahko ustvarimo, če 
gospodarstvo tako davčno kot admi
nistrativno ustrezno razbremenimo.« 
Prav tako je vrsta ukrepov potrebna v 
bančnem sektorju, ki mora »ustrezno 
financirati gospodarstvo«. Nujne so 
tudi razvojne investicije, »kot na pri
mer gradnja manjkajočih avtocestnih 
krakov, ki bi omogočile priložnosti za 
zaposlitve,« posebej pomembno pa je 
tudi varčevanje v javnem sektorju. Gle
de pokojninske reforme je mag. Vizjak 
ocenil, da je naravnost nesramno, da 
Pahorjeva vlada grozi upokojencem in 
gospodarstvu, da bo ob padcu referen
duma prisiljena sprejemati interventne

zakona o pokojninskem in invalidskem 
zavarovanju pristopila dokaj optimi
stično, prav tako »smo dobili občutek, 
da bo minister Svetlik naše pripombe 
upošteval, a se to potem ni zgodilo.« 
Cukjati je izpostavil, da je bila ena bi
stvenih zahtev SDS, da bi zakon moral 
spodbuditi mlade k smiselnosti vpla
čevanja v pokojninsko blagajno, kar bi 
lahko naredili na podlagi vzpostavitve 
osebnega pokojninskega računa. »Tako 
bi vsak lahko videl, koliko denarja se 
steka na njegov pokojninski račun, ve
del bi tudi, ali delodajalec sploh plačuje 
vse prispevke,« je pojasnil Cukjati. Ob 
tem je poudaril, da je poslanska sku
pina SDS posebej izpostavila, da se ne 
sme selektivno in krivično obravnavati 
posameznih kategorij glede upokoje
vanja in da bi pri pokojninskem zakonu 
bil potreben predvsem človeški pristop. 
Poslanec SDS je spomnil na nedavne iz
jave premierja Pahorja, ki je dejal, da je 
najbolj učinkovit ukrep njegove vlade 
prav pokojninski zakon. Ob tem se je 
Cukjati vprašal o učinkovitosti te vlade, 
ki sama poudari, da bi s spremembami 
pokojninskega zakona v pokojninsko 
blagajno pridobila 35 milijonov evrov, 
kar je zanemarljiv znesek v primerjavi z 
2 milijardama evrov zadolžitve na letni 
ravni. Cukjati je opozoril tudi na sploš
no ustvarjanje vzdušja v javnosti, češ 
da je politika ničvredna, da so stranke 
nevredne zaupanja in da potrebujemo 
nove obraze. »To govorijo tisti, ki se za
vedajo, da je vladajoča politika izgubila 
zaupanje ljudi in da si ga ne morejo po
vrniti,« je dejal Cukjati in dodal, da seje 
kot sposobna stranka, ki ima strategijo, 
vizijo in rešitve SDS v preteklosti že do
kazala. »V demokratičnih državah voliv
ci ne kupijo mačka v Žaklju, na kar nas 
hočejo sedaj napeljati, temveč iščejo 
rešitve v preizkušenih ljudeh,« je še me
nil Cukjati. Ob tem je izrazil upanje, da 
je med volivci toliko zrelosti, da bodo 
na prihodnjih volitvah iskali tiste, ki so 
se s svojim delom že izkazali.OO SDS Ilirska Bistrica je društvu Sožitje podelil donacijo v višini 200 evrov

Poslanec SDS mag. Andrej Vizjak je 
uvodoma poudaril, da Pahorjeva vlada 
v tem trenutku razpada, pri čemer je 
opozoril na izstop DeSUS iz koalicije. 
Po njegovi oceni bi Slovenija »čim prej 
potrebovala vlado s polnimi pooblasti
li, ki se bo začela učinkovito spopadati 
s težavami in problemi, ki so se nako
pičili v teh treh letih.« Ob tem je dejal, 
da Strokovni svet SDS oblikuje ključne 
strateške ocene kondicije države po po
sameznih resorjih, ki bodo podlaga za 
oblikovanje alternativnega vladnega 
programa in ki bodo vključevale tudi 
bistvene rešitve za izhod iz krize. Mag. 
Vizjak je poudaril, da v Sloveniji trenut
no beležimo izredno slabe gospodarske

zakone, s katerimi bodo pokojninski 
blagajni zagotovili 300 milijonov evrov, 
medtem ko ta ista vlada s svojimi izra
čuni dokazuje, da bi se na podlagi spre
jema pokojninskega zakona, ki se mu 
obeta presoja na referendumu, v letih 
2011 in 2012 v pokojninsko blagajno 
steklo 35 milijonov evrov, v letu 2013 
pa 60 milijonov evrov.Tako so po bese
dah mag. Vizjaka nekatere zadnje šte
vilke, s katerimi vlada operira v javnosti 
»blefiranje, ki nima nobene osnove v 
njihovih lastnih izračunih.« Poslanec 
SDS France Cukjati je v nadaljevanju še 
bolj podrobno pojasnil nekatera sta
lišča SDS v zvezi s pokojninskim zako
nom. Poudaril je, daje poslanska skupi
na SDS k prvotnemu osnutku vladnega

PLAMINGSKUPINA
Plaming skupina,
projektiranje in izdelava 
tehnološke opreme, d.o.o. 
ul. Nikole Tesla 5, p.p. 68 
6250 Ilirska Bistrica 
tel.: +386 (0)5/70-410-00 
fax: +386 (0)5/70-410-55 
e-mail: info@plaming.si
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Avtocesta DA, toda kdaj in kam?
Primož Rojc ••••

A vtocesta, ki jo Ilirska Bistrica za razvoj in boljšo povezanost s cen- 
/\tralno Slovenijo nujno potrebuje, bo, če ne drugače zaradi obvez

nosti do jadransko-jonske pobude, vendar je vprašanje po kateri trasi. 
Želja prebivalcev in gospodarstva po boljši cestni povezanosti je velika. 
Kljub temu, da so Ilirski Bistrici obljubljali avtocesto že mnogokrat in 
marsikdo smo še daleč od nje.

Župan: Čas za oblikovanje stališč bo takrat, ko bo ministrstvo pred
stavilo najprimernejše koridorje oziroma traso.

Ministrstvo za okolje in prostor: Glede umeščanja trase avtoceste 
bodo mnenja (stališča) v postopku umeščanja soočena z vsemi drugimi 
mnenji in mnenji nosilcev urejanja prostora. Postojna: Nasprotujemo 
umestitvi avtocestne povezave med Jelšanami in avtocesto Postojna/ 
Divača na območju Postojne.

Jara kača postopkov do avto
ceste

Pot do avtoceste je še dolga. 
Država umešča traso na podlagi dr
žavnega prostorskega načrta (v na
daljevanju DPN), ki je trenutno v fazi 
dopolnitve pobude. Kot obvezna 
priloga dopolnitve pobude se mo
rajo izdelati dokumenti identifikaci
je investicijskega projekta (izdelane 
bodo strokovne podlage gradbeno 
tehnični elaborat, prostorsko raz
vojni elaborat, prometno ekonomski 
elaborat in okoljsko poročilo). Ključni 
udeleženci pri umeščanju cest v dr
žavni pristojnosti so Ministrstvo za 
okolje in prostor, Ministrstvo za pro
met, DARS, številni nosilci urejanja 
prostora in lokalne skupnosti.

Trenutno poteka faza dopolnit
ve pobude, ki mora vsebovati tudi 
predlog vseh izvedljivih možnosti 
poteka trase. Izdelan je nabor variant 
avtocestne povezave med obstoječo 
avtocesto Al in mejnim prehodom 
Jelšane, ki bodo v nadaljevanju ob
delane in primerjane v študiji variant. 
Nabor variant pripravljajo v tesnem 
sodelovanju strokovnjaki s področja 
projektiranja prometne infrastruk
ture, s področja varovanja okolja ter 
prostorskega načrtovanja in sicer na 
podlagi vseh razpoložljivih podatkov 
o prostoru.

Uredba o DPN, ki ga sprejme Vla
da RS, predstavlja pravno podlago 
za pridobivanje zemljišč potrebnih 
za graditev avtocesto, podlago za 
pripravo projektne dokumentacije 
in za pridobitev gradbenega dovo
ljenja po predpisih o graditvi objek
tov. Če podrobneje predstavimo, po 
sprejemu DPN sledijo: pridobivanje 
zemljišč, izdelava projekte dokumen
tacije PGD (projektno tehnična doku
mentacija za pridobitev gradbenega 
dovoljena), PZI (projektno-tehnična 
dokumentacija za izvedbo del), pri
dobitev gradbenega dovoljenja in 
nato sama gradnja avtoceste. Za vsa 
navedena dela je potrebno izpeljati 
postopke javnih naročil za pridobitev 
izvajalcev, seveda, le bodo v držav
nem proračunu zagotovljena finanč
na sredstva. Vendar v načrtu razvoj
nih programov v naslednjih petih 
letih ta sredstva niso predvidena ne 
v proračunu DARS-a ne države.

Sicer pa država gradi avtocestno 
omrežje na osnovi dokumenta Na
cionalni program izgradnje avtocest 
(NPIA). Na podlagi tega dokumenta 
je bil zgrajen avtocestni križ. Leta 
2004 je Državni zbor sprejel dopol
nitev NPIA z dodatnim programom, 
ki vključuje še nekaj odcepov, med 
drugim tudi avtocesto skozi Ilirsko 
Bistrico. Dodatni program naj bi bil v 
celoti zaključen do leta 2020.

Nepotrebna, ekonomsko ne
upravičena avtocesta, ki pa mora 
biti

Z namenom, da se zoži nabor va
riant oziroma določi najustreznejša 
trasa v postopku priprave DPN sta 
bili že izdelani dve študiji. Študija 
»Prometno in ekonomsko-prometno 
vrednotenje različic AC odseka Po
stojna/Divača- Jelšane,« ki je bila iz
delana leta 2007, je pokazala, da AC 
na tem območju ni ekonomsko upra
vičena, razen v času turistične sezone 
in še to le nekaj vikendov. Po tej štu
diji, je najbolj ugodna povezava na 
avtocesto A1 pri Postojni, bolj kot se 
priklop odmika proti zahodu (Divači) 
bolj je neugoden. Prostorsko- razvoj
na študija pa je pokazala, da je s stra
teškega vidika najboljša cestna pove
zava proti Divači in ne proti Postojni, 
kjer prometna povezava že obstaja. 
Na vprašanje Snežnika Ministrstvu za 
okolje in prostor, zakaj seje avtocest
na povezava proti Divači po tej štu
diji izkazala za najbolj potencialno, 
so nam odgovorili: »Predvsem zato, 
ker v smeri Postojne že poteka solid
na prometna povezava, v razvojnem 
smislu ta smer ne bi pomembno do
prinesla k izboljšanju. V smeri proti 
Razdrtemu pa je potencial za pros
torski razvoj manjši predvsem zaradi 
geografskih danosti«. Študija ni iz
ločila nobenega koridorja, pokazalo 
pa se je, da AC v obeh smereh, tako 
imenovani Y, ni upravičena in ipsilo- 
na tudi ne bo. Na Ministrstvo za oko
lje in prostor pa potrebo po gradnji 
avtoceste zagovarjajo z naslednjim 
argumentom: »Zaradi zagotavljanja 
ustrezne mednarodne avtocestne 
povezave v jadransko-jonskem ko
ridorju«. Ali lahko po tem sklepamo, 
da so interesi mednarodnih povezav 
(pristanišč Reka in Trst) pred interesi 
prebivalcev in razvoja Občine Ilirska 
Bistrica?

Postojnski občinski svet odloč
no proti, bistriški pa čaka...

Čeprav naj bi bila javna obravna
va predlaganih tras avtoceste med 
Jelšanami in Postojno/Divačo komaj 
naslednje leto, so se razprave že za
čele. Tako so vse občine, skozi katere 
bo trasa potekala, sprejele svoja sta
lišča. Za Divačo je sprejemljiva po
vezava, ki bi seji izognila po severni 
strani Vremščice do Razdrtega, v Piv
ki želijo, da bi avtocesta pri Sušiških 
brdih v južni Košanski dolini zavila 
po severni strani Vremščice proti Ce- 
bulovici ali proti Senožečam in bi se 
tako izognila Košanski dolini. Najbolj 
je bil neposreden Občinski svet Ob
čine Postojna, ki je celo sprejel sklep, 
ki nasprotuje umestitvi avtocestne 
povezave med Jelšanami in avtoce
sto Postojna-Divača na območju Po

stojne.
Postojnski Občinski svet se je 

skliceval na spremembo predpi
sov, ki so spremenili metodologi
jo za vrednotenje študije variant. 
Sprememba določa drugačen, 
zgodnejši način vključevanja jav
nosti v samem postopku priprave 
DPN, kar so Postojnčani v naspro
tju z Občino Ilirska Bistrica tudi 
izkoristili.

Ilirska Bistrica o svojem sta- 
liscu molči

Župan Emil Rojc je za Delo 
povedal, da je za Ilirsko Bistrico 
najugodnejša avtocestna po
vezava po najkrajši poti do Po
stojne. Po njegovem mnenju bo 
pravi čas za oblikovanje stališča ta
krat, ko bosta ministrstvi za promet 
in MOP javnosti predstavila strokov
no utemeljene, najprimernejše ko
ridorje oziroma traso. Župan pravi 
tudi, da je imenoval posvetovalno 
telo, sestavljeno iz predstavnikov 
občinske uprave, občinskega sveta, 
gospodarstva in krajevnih skupnosti 
Za rečica in Koseze. Župan je v izjavi 
za Radio 94 dejal: »Občinski svet ne 
razpolaga z nobenimi podatki, jtateri 
koridor bi bil najboljši. Prvo stvar, ki 
jo moramo narediti, moramo dobiti 
predlog z strani Ministrstva za okolje 
in prostor na osnovi strokovne ana
lize, na osnovi tega se je potrebno 
pogovoriti z občani kaj za njih to po
meni, torej s krajevnimi skupnostmi, 
gospodarstvom, kaj oni menijo o teh 
problemih in nato se lahko debatira 
na občinskem svetu.«

Občinski svet o omenjenem po
svetovalnem telesu ne ve ničesar. 
Očitno tudi ne bo nobenih sklepov, 
nobenih javnih obravnav, niti stališč 
Občine Ilirska Bistrica do umestitve 
trase avtoceste, kljub temu, da nov 
zakon pravi, da bodo upoštevali 
zgodnejši način vključevanja javnosti 
v samem postopku umeščanja trase, 
kot to določa zakon.

Peticija za avtocesto
Neformalna skupina Nove ideje 

za razvoj območja Ilirske Bistrice, ki 
je aktivna predvsem na socialnem 
omrežju Facebooku, je formirala ci
vilno iniciativo za avtocesto Jelšane 
- Ilirska Bistrica - Postojna. Razlog 
za oblikovanje civilne iniciative je, 
kot pravijo, strateški interes bistriške 
občine za čimprejšnjo izgradnjo naj
krajše in najhitrejše avtocestne pove
zave. Peticijo so naslovili na Občino 
Ilirska Bistrica, z namenom, da čim 
prej sprejme svoje stališče do umeš
čanja, predvsem zaradi tega, ker so 
vse ostale občine to že storile. Petici
jo sestavljajo štiri pozivi in sicer:

Prvi poziv: Skupina Nove ideje 
Občino Ilirska Bistrica poziva, da se 
dejavneje in pravočasno vključi v pri
prave za gradnjo bodoče avtoceste.

Drugi poziv pravi, da naj Občina 
Ilirska Bistrica zavzame za najhitrejšo 
in najkrajšo avtocestno inačico Jelša- 
ne-Postojna, ki bi se dotaknila mesta 
Ilirska Bistrica in tako postala tudi ob
voznica.

V tretjem pozivu pravijo, da bi se 
morala občina zavzeti tudi za skraj
šanje roka izgradnje, četrti poziv pa 
Občino Ilirska Bistrica napota k inten

zivnejšemu dogovarjanju z sosednji
mi občinami.

Gorazd Brne iz Novih idej, je po
udaril, da pobuda nima nikakršnih 
političnih ozadij, z njo bi želeli le 
povedati, da Bistričanom ni vseeno 
za avtocesto. Do sedaj je peticijo na 
spletu podpisalo nekaj čez 160 obča
nov, konec maja pa bodo pričeli na
birati podpise v papirni obliki, kdaj in 
kje bodo še sporočili. Ko bodo zbrali 
dovolj podpisov, bo peticija romala 
na Občino, Ministrstvo za okolje in 
prostor in na Ministrstvo za promet.

Po sprejemu DPN še najmanj 
štiri leta do avtoceste

Aprila leta 2009 je Minister za 
promet Patrik Vlačič na javni tribu
ni v Ilirski Bistrici dejal, da četudi bi 
odločitev o trasi sprejeli danes, avto
ceste ne bo še najmanj deset let. Na 
vprašanje Snežnika, kdaj lahko naj
bolj optimistično pričakujemo konec 
gradnje avtoceste so nam na DARS-u 
odgovorili, da ocenjujejo da je mini
malen čas trajanja aktivnosti in po
stopkov od sprejema DPN do konca 
graditve najmanj štiri do pet let. Na 
isto vprašanje so nam na Ministrstvu 
za okolje in prostor odgovorili bolj 
nedoločeno in sicer: »V tej začetni 
fazi priprave DPN še ni mogoče na
povedati sprejema uredbe o DPN na 
Vladi RS. Do sprejema uredbe o DPN 
je potrebno izpeljati še številne aktiv
nosti, za katere še ni mogoče določi
ti vseh rokov«. Po izjavi ministra za

promet Patrika Vlačiča na isti tribuni 
je postopek umeščanja avtoceste v 
prostor štiri do šest let.

Sprejem DPN se naj bi pričel na
slednje leto, trajal pa bo, glede na dr
žavniške mline in politične interese, 
kar nekaj časa. Bomo Bistričani po 
najbolj optimističnih ocenah dobili 
avtocesto res čez šest let?

Okrog smeri trase avtoceste bodo 
še vroče polemike, vsaj glede na to, da 
je Ilirska Bistrica do sedaj imela bolj 
malo sreče s političnimi odločitva
mi, ki so največkrat romale skozi Po
stojnska vrata proti Ljubljani in tudi 
zato, ker bo država morala zgraditi 
avtocesto zaradi interesov Evrope za 
jadransko-jonske povezave. Tem in
teresom pa je bolj malo marža inter
ese občank in občanov Občine Ilirska 
Bistrica. Politične polemike so se že 
začele, saj je poslanec SNS Zmago Je
linčič Plemeniti na Vlado RS naslovil 
poslansko vprašanje v zvezi z grad
njo avtoceste Postojna /Divača- Jel
šane v katerem sprašuje: »Kaj bomo 
imeli od navedene gradnje avtoceste 
slovenske državljanke in državljani?« 
In »Poslanci SNS protestiramo proti 
gradnji navedene avtoceste, vse, do
kler ne bodo zgrajene druge, za naše 
državljanke in državljane, veliko bolj 
pomembne ceste povezave, kot je 
povezava s Koroško.«

Ali lahko po vsem tem zaključi
mo da avtocesta bo, kdaj in v katero 
smer, pa ve sam Bog?

POSLANSKO VPRAŠANJE

V skladu s poslovnikom DZ RS vam posredujem pis
no poslansko vprašanje v zvezi z avtocesto Postojna 
- Jelšane, ki ga naslavljam na ministra za okolje in pros
tor dr. Roka Žarnica.

Spoštovani minister! Sl0v„nsk„ l|Ud,kn slrnnk„
V minulem mandatu je MOP ustanovil komisijo za spremljanje umeš

čanja bodoče avtoceste Postojnb - Jelšane. Hrvaška je že pred nekaj leti 
speljala avtocesto od Reke na sam mednarodni mejni prehod Rupa-Jel
šane. Občinski svet občine Ilirska Bistrica je že pr.ed dvema letoma sprejel 
sklep o povezavi avtoceste Jelšane - Postojna preko Ilirske Bistrice mimo 
Pivke s priključkom na Al v neposredni bližini Postojne.

O tej avtocesti zadnji dve leti ni nikakršne razprave in pomika v smislu 
umeščanja v prostor.

Kaj je Ministrstvo za okolje in prostor RS naredilo do sedaj v tem man
datu in kaj načrtuje narediti v letu 2011?

Obljube, da se bo avtocesta začela graditi v letu 2012 - 2013, so po
stale iluzorne.

Zakaj se stvari v zvezi s to avtocesto tako počasi premikajo?
Za odgovore se vam že vnaprej zahvaljujem.

Vprašanje postavil Franc Bogovič, SLS, 
za objavo pripravil Tonjo Janežič ••••
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Postaja Ilirska Bistrica občina kazenskih 
ovadb?

Šest mesecev je minilo, odkar je vajeti vodenja občine Ilirska Bi
strica prevzel župan Emil Rojc. Po začetnem optimizmu je nova poli
tika ustvarila kar nekaj situacij, ki vplivajo na življenje občanov ter 
podobo občine v javnosti. Prvič po več kot trideset letih smo tako 
zaradi enormnega krčenja sredstev ostali brez meseca kulture, vizita 
pa naj bi bila izpeljana z okrnjeno vsebino. Vprašljiva je tudi izved
ba nekaterih tradicionalnih prireditev. Težave so nenazadnje tudi v 
komunikaciji z občinskim svetom, ovadba dveh občinskih svetnikov 
zaradi suma sprejemanja podkupnine pa je občinsko politično krizo 
samo še poglobila.

V začetku meseca je bistriško 
javnost razburila novica, o kateri so 
poročali številni mediji po vsej drža
vi. Župan Emil Rojc je na policijsko 
postajo Ilirska Bistrica poslal pred
log za ukrepanje ali pregon zoper 
svetnika Roka Jenka (Mladi forum 
Sajeta) ter Dušana Grbca (SDS), za
radi suma storitve kaznivega deja
nja prejemanja podkupnine v zvezi 
s spremembo statuta komunalnega 
podjetja in glasovanjem proti razre
šitvi direktorja JP Komunale d.o.o. 
Igorja Maljevca. Spomnimo: Na 2. 
korespondenčni seji občinskega 
sveta dne 17. februarja, ko je Bistri
ški občinski svet glasoval o odstopu 
direktorja Komunalnega podjetja, 
sta svetnika glasovala proti, glaso
vanje o sprejemu odstopa pa seje 
razdelilo na enakovredno število 
glasov za in proti, tako da direktor 
ni bil razrešen, kar je onemogočilo 
kadrovske spremembe, ki jih je na
meraval župan izpeljati.

Župan pa naj bi preiskavo za
hteval le na podlagi govoric ozi
roma svetniškega vprašanja pod
župana Vojka Tomšiča, ki je na seji 
občinskega sveta izjavil, da se po 
Bistrici širijo čudne govorice in ga za
nima, koliko je resnice na tem, da sta 
bila Jenko in Grbec podptačana, da 
bi se omejilo določenega kandidata 
na mestu direktorja in da sta bila pla
čana že pri korespondenčni seji. Ve 
da se tudi, kdo ju je podplačal.

Za Primorske novice je župan 
zatrdil, da gre za govorice, ki jih ne 
more dokazati, glede na svetniško 
vprašanje in govorice pa bo pre

pustil, da zadevo razčisti in razišče 
policija.

Jenko in Grbec sta ovadbi ozna
čila za politično motivirani. Zaradi 
žaljive obdolžitve sta zato kazensko 
ovadila tako Vojka Tomšiča kot tudi 
bistriškega župana Emila Rojca, 
slednjega sta ovadila tudi zaradi 
krive ovadbe. Jenko poudarja, da 
imajo obtožbe in blatenje njego
vega imena zanj hude posledice, 
upoštevajoč tudi dejstvo, da oprav
lja odvetniški poklic.

Začelo se je z žaljivo izjavo pod
župana Vojka Tomšiča na seji ob
činskega sveta dne 14.4.2011 ter 
nadaljevalo z nedopustno ovadbo 
župana Emila Rojca zoper mene 
osebno in hkrati zoper stranko 
SDS.

Vsebine ovadbe ne poznam, saj 
sem zanjo izvedel iz medijev in naj 
bi temeljila na glasovanju na kore
spondenčni seji o razrešitvi direk
torja Javnega podjetja Komunale 
d.o.o. Igorja Maljevca.

Namreč, svetniška skupina SDS 
je glasovala proti razrešitvi direk

torja, ker je za nas nedopustno, da se je pogojevala njegova odpoved s 
hkratno zaposlitvijo na mesto tehničnega direktorja Javnega podjetja 
Komunale d.o.o. Vsi vemo, da se delovna mesta zasedajo preko javnih 
razpisov, ne pa preko internih podpisov individualnih pogodb.

Kar zadeva spremembo statuta Javnega podjetja Komunala d.o.o., 
je svetniška skupina SDS le-to predlagala že v prejšnjem mandatu, 
vendar smo bili preglasovani. Že predlog takratnih sprememb je bil 
pripravljen v dobrobit boljšemu gospodarjenju ter večjemu nadzoru 
delovanja. Po tokratnem predlogu, ki ga podpiramo, je bila Izglaso
vana tudi sprememba stopnje izobrazbe za delovno mesto direktorja 
- univerzitetna izobrazba -ter povečanje števila članov nadzornega od
bora.

Svetniška skupina SDS še vedno podpira zamenjavo direktorja Jav
nega podjetja Komunale d.o.o., vendar ne na način razdeljevanja delo
vnih mest brez javnega razpisa, kot si je to očitno nekdo zamislil.

Dušan Grbec, občinski svetnik SDS

JAVNI ODZIV., *
...na pisanje medijev, da je župan Ilirske 

Bistrice ovadil dva svetnika

Bistriški župan Rojc je zadnji, 
ki bi lahko koga ovajal

Župan Ilirske Bistrice Emil Rojc 
je po poročanju medijev ovadil dva 
bistriška svetnika, Dušana Grbca 
(SDS) in Roka Jenka (Mladi forum 
Sajeta) zaradi suma sprejemanja 
podkupnine pri glasovanju proti 
razrešitvi direktorja bistriške komu
nale.

Gre za absurdno ovadbo, ki po
meni nedopustno zastraševanje in 
pritisk na občinska svetnika. Župan 
Rojc je postal zelo kmalu po izvo
litvi poznan po nedemokratičnih 
metodah delovanja in po tem, da 
je želel izvesti kadrovski cunami na 
nivoju občine. Ker so se mu nekate
ri svetniki pri tem uprli, se jim sedaj 
maščuje.

Omenjena svetnika sta skupaj

s še devetimi predlagala, da se za 
direktorja bistriške komunale zao
strijo zahtevani pogoji tudi z višjim 
nivojem izobrazbe (univerzitetna 
izobrazba), čemur pa je Rojc na
sprotoval.

Javnost zato upravičeno pri
čakuje, da bodo pristojni organi 
pregona raziskali utemeljen sum o 
tem, da je župan Rojc (SD) za di
rektorja komunale želel postaviti 
Igorja Batisto iz LDS- a (vnaprej do
govorjena izbira, mimo formalnih 
organov odločanja), ki pa novih 
pogojev naj ne bi izpolnjeval. In da 
je za to izbiro pritiskal na občinske 
svetnike (govori se, daje nekaterim 
baje tudi obljubljal ugodnosti za 
podporo), pri čemer pa so se mu

nekateri uprli. In da je to pravi raz
log za navedeni ovadbi.

Občina Ilirska Bistrica potrebu
je župana, ki bo ljudi povezoval, 
ne pa razdvajal. Potrebuje župana, 
ki bo s svetniki vzpostavil čimširše 
sodelovanje za izpeljavo projek
tov in nalog v korist občine, na pa 
takega, ki jih bo ustrahoval preko 
krivih ovadb. In potrebuje župana, 
ki pri iskanju najsposobnejših ka
drov ne bo kolobaril v ozko zapr
tem lastnem strankarskem vrtičku 
oz. vrtičku njegovih somišljenikov, 
pač pa bo k sodelovanju pritegnil 
najboljše.

Seje čas da se zresnite, gospod 
Rojc!

Zvone Černač 
Poslanec

Gre za notorno laž in izmišljo
tino Vojka Tomšiča na katero sem 
odreagiral že na seji 14.4.2011 ko 
sem napovedal, da bom zoper nje
ga sprožil ustrezne postopke zaradi 
žaljive obdolžitve in blatenja moje
ga dobrega imena in časti. Žalostno 
je, da provokacijam svojega pod
župana Vojka Tomšiča naseda tudi 
župan Emil Rojc. S svojimi ravnanji 
je namreč pokazal, da za načrtno 
politično obračunavanje in diskre- 
ditacijo 2 svetnikov (ki sva politično 
povsem na različnih bregovih), a 
vendar, ki ne glasujeva po njego
vih pričakovanjih in zahtevah (torej 

razmišljava z lastno glavo in glasujeva po lastni vesti) očitno ne izbira 
sredstev. Gre za skrajno nedopustno in nedemokratično situacijo v ob
čini, kjer je treba očitno glasovati po županovem diktatu in skladno z 
njegovimi vnaprej dogovorjenimi kadrovskimi rešitvami-politično trgo
vino, mimo javnih razpisov in normalnih razpisnih pogojev za zasedbo 
določenih delovnih mest, nad katero bi se morali zamisliti ne le vsi ob
činski funkcionarji, ampak tudi na Službi vlade za lokalno samoupravo 
in v stranki SD, kjer nastalo situacijo še vedno nemo in mirno tolerirajo.

Rok Jenko, občinski svetnik Mladi forum Sajeta

OBČINSKA PRIZNA I■
OBČINSKIH 
PRIZNANJ LETOS 
NE BO!

Tik pred zaključkom uredništva smo prejeli obvestilo glede občinskih 
priznanj za leto 2011, ki ga je župan Emil Rojc poslal članicam in članom 
občinskega sveta Občine Ilirska Bistrica. V njem navaja, da je komisija za 
volitve in imenovanja na 2. izredni seji 5.5.2011 odprla prejete predloge 
za občinska priznanja. Člani komisije so zahtevali fotokopijo predlogov 
in sejo zaključili z dogovorom, da bo nov sklic seje v sredo, 11.5.2011. Po 
predlogu Komisije za volitve in imenovanja, ki bi ga nato moral obravnava
ti Občinski svet, bi zlato plaketo Občine Ilirska Bistrica za leto 2011 prejel 
Franc Dolgan, srebrno plaketo Gostišče Mašun ter bronasto Stane Prosen 
(Zilj). Spominska plaketa bi bila podeljena Glasbeni šoli Ilirska Bistrica.

Zupan je v dopisu svetnikom dejal, da predlogi komisije niso priprav
ljeni v skladu z odlokom in javnim razpisom za podelitev priznanj in po
udarjajo predvsem politične interese posameznikov, slednjih ni mogoče 
obravnavati na seji občinskega sveta, niti jih ni mogoče podeliti. Svetnike 
zato obvešča, da letos občinska priznanja ne bodo podeljena.

Da gre za politične interese pa morda kaže ravno dejstvo, da je bil za 
zlato občinsko priznanje neizbran kandidat Laszlo Balasz, čigar soproga 
je članica te iste komisije, pa tudi občinska svetnica županovih Socialnih 
demokratov.

Poraja se tudi vprašanje, ali je župan posegel v pristojnosti občinskega 
sveta, saj je za podeljevanje občinskih priznanj pristojen občinski svet, ki 
bi na seji v primeru ugotovljenih nepravilnosti podelitev posameznega ali 
pa tudi vseh priznanj zavrnil.
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V okolici Lesonita bodo
merili onesnaževanje

Lesonit je z zagonom nove proizvodne linije konec leta 2006 več kot podvojil proizvodnjo vlaknenih plošč, ali je s tem 
podvojil tudi onesnaževanje?

Pol leta bo premična avtomat
ska postaja za merjenje kakovosti 
zraka merila potencialno onesna
ženost zraka v okolici tovarne Le
sonit. Na pobudo Civilne iniciative, 
ki že vrsto let opozarja na onesna
ževanje, ki naj bi ga povzročal prav 
Lesonit, je občina Ilirska Bistrica pri
stopila k reševanju tega problema. 
Merilno napravo bo posodila Agen
cija RS za okolje (ARSO), Zavod za 
zdravstveno varstvo (ZZV) Koper 
pa bo izvajal dodatne raziskave o 
kakovosti zraka, ki se jih z merilno 
napravo ne da izmeriti, kot je na pri
mer formaldehid, ki se v zraku hitro 
razgradi.

Merilna naprava, ki bo merila 
prah, kemikalije in hrup, je sad do
govora med Občino Ilirska Bistrica, 
Civilno iniciativo, ARSO in ZZV Ko
per. Civilna iniciativa bo predlagala 
več lokacij, kamor bodo postavili 
merilno napravo, odvisno od tega, 
kje bo večji potencial glede one
snaževanja, ARSO pa bo nato dolo
čil ustrezno lokacijo. Meritve bodo 
pokazale, kako je zrak onesnažen. 
Merilna naprava bo spremljala za
konsko določene zdravju škodljive 
snovi, kot so žveplov diokadi, du
šikove okside, delce PM101, ozon, 
organske spojine, dušikov dioksid, 
ogljikov monoksid in celotno me
teorologijo, merili bodo tudi hrup. 
Zavod za zdravstveno varstvo pa 
bo na več lokacijah v mestu zbiral 
še tiste podatke, ki jih merilna na
prava ne more meriti. Na podlagi 
rezultatov bomo ukrepali. Če bomo 
ugotovili prekoračitve, bomo razis
kali vzroke in iskali rešitve je pojas
nila Agnes Šomen Josič z ZZV.

Meritve se 
v Lesonitu že 
izvajajo

V Lesonitu so pred leti predlaga
li- da bi sami kupili merilno napra

vo, občina pa bi plačevala meritve 
in vzdrževanje. A na to občina ni 
pristala. Član uprave Lesonita Egon 
Bratož pojasnil, da so predlagali 
tudi, da bi se izpusti merili deset
krat v letu ne le dvakrat, kot nalaga 
zakon, pri tem pa bi sodelovali tudi 
prebivalci. Ti se na pobudo niso 
odzvali. Lesonit v skladu z zako
nodajo izvaja redne meritve emisij 
hrupa, snovi v zraku in monitoring 
tehnoloških odpadnih vod. »Me
ritve emisij snovi v zraku se za oba 
sušilnika izvajajo dvakrat letno, za 
ostale izpuste v zrak pa enkrat na 
tri leta. Meritve emisij snovi v zrak 
se za oba sušilnika izvajajo dvakrat 
letno, za ostale izpuste v zrak pa en
krat na tri leta. Meritve hrupa izvaja 
ZVD Ljubljana. Do leta 2009 smo jih 
zaradi presežene vrednosti izvaja
li pogosto, ko pa smo v letu 2009 
uspeli znižati hrup pod predpisano 
najvišjo vrednost, nas čakajo na
slednje meritve v letu 2012«

V Civilni iniciativi se na Leso- 
nitove meritve ne ozirajo. Za Delo 
je Darko Benigar pojasnil, da so v 
Lesonitu plačniki meritev, ki so na
povedane, zato tisti dan lahko ne 
kurijo svojih odpadkov, ki vsebuje
jo fenole in formaldehide in kurijo 
biomaso in da naj bi Zavod za var
stvo pri delu Maribor ugotovil pri
sotnost fluorovodikove kisline, ki jo 
sploh ne bi smelo biti. Edino rešitev 
vidijo v stalnih meritvah, čeprav bo 
treba tudi tu dokazovati, da gre za 
onesnaženje iz Lesonita.

Glede kurjenja lastnih odpad
kov je g. Bratož pojasnil: »Lesoni- 
tova termoenergetska enota kuri 
poleg lesne biomase tudi odpadke 
plošč. To je praksa v vseh takih pro
izvodnih obratih v svetu in pred
stavlja temelj energetske oskrbe 
proizvodnje plošč iz lesnih kompo- 
zitov. Odpadki plošč ne vsebujejo 
ne fenolov, ne formaldehidov, pač 
pa strjena sečninsko-melaminsko 
formaldehidna in fenol-formalde- 
hidna lepila.«

100.000 evrov 
za napravo 
iz letošnjega 
proračuna

V proračunu za leto 2011 je za 
nakup merilne naprave ilirskobi- 
striško občinsko vodstvo pripravilo
100.000 evrov. Ali je za delovanje 
in nakup merilne naprave to dovolj 
iz proračuna ni bilo razbrati. ARSO 
smo vprašali, koliko stane nakup 
takšne naprave kot jo poseduje ter 
koliko stane obratovanje le te, me
ritve in ostali stroški, ki nastanejo, 
da pridemo do končnega rezultata. 
Vendar nam iz Agencije niso dali 
popolnega odgovora, saj ne vedo 
za kakšno napravo se bo Občina 
odločila. Verica Vogrinčič iz službe 
za odnose z javnostmi, je pojasnila, 
da je cena odvisna od števila meril
nikov v postaji »Merilnik stane od
10.000 do 15.000 EUR ali več. Poleg 
tega je tu še strošek kontejnerja, kli
ma naprave, računalnika,...«

Mesečni stroški za obratovanje 
so tudi neznanka. Ga. Vogrinčič je 
podala oceno, daje mesečni strošek 
elektrike približno 300 evrov, poleg 
tega pa nastajajo še stroški vzdrže
vanja merilnikov, stroški poti in mo
rebitne okvare. Precej dvomov pa 
se poraja tudi o učinkovitosti meril
ne postaje in rezultatov. Predvsem 
glede ukrepov, ki bi jih ob ustreznih 
rezultatih, prisodili Lesonitu. Na 
vprašanje Snežnika, kako lahko ob 
prekoračenih vrednostih onesna
ževanja vplivajo na Lesonit so nam 
na ARSO odgovorili: »V skladu z Za
konom o varstvu okolja lahko v tem 
primeru ukrepa le inšpekcija.«

Ko se bo izteklo poizkusno obra
tovanje začasne merilne naprave, 
se bodo na občini odločili o nakupu 
stalne merilne postaje.

V zvezi z meritvami, ki jih bo izvajal Zavod za zdravstveno varstvo Koper 
smo postavili nekaj vprašanj tudi njim. Na vprašanja nam je prijazno in izčrp
no odgovorila Doc.dr. Agnes Šomen Joksič.

V sporočilu za javnost, ki nam ga je poslala Občina Ilirska Bistrica, je zapisano, da 
se bo na več lokacijah po mestu izvajalo meritve z difuzivnimi vzorčevalniki. Kaj so 
difuzivni vzorčevalniki, na kakšen način delujejo in kaj nam povedo meritve z njimi?

Difuzivni vzorčevalniki merijo prisotnost onesnažil v zunanjem zraku z me
todo pasivnega vzorčenja, kar pomeni, da vanje zraka ne dovajamo s pomočjo 
črpalke, kot j e to na primer pri avtomatskih meritvah, pač pa molekule onesnažila 
»potujejo« v vzorčevalnik po principu difuzije. Difuzija je pojav, ko se neka snov 
»razširja« v drugi dokler v njej ni enakomerno porazdeljena (izenačitev koncen
tracije). Pojav lahko opazujemo, če na primer kanemo kapljico barvila v posodo z 
mirujočo čisto vodo, ali pri dimu, ki se dviga iz dimnika, in razširja v ozračju.

Difuzivni vzorčevalniki so cevke, v katerih je nameščen za posamezno one
snažilo specifičen adsorbent (snov, na katerega se onesnažilo veže oziroma z 
njim kemijsko reagira) z ničelno koncentracijo iskanega onesnažila. Zaradi razlike 
med ničelno koncentracijo adsorbenta v cevki in koncentracijo iskanega onesna
žila v zraku se vzpostavi linearen difuzijski gradient. Difuzija poteka, dokler se 
obe koncentraciji ne izenačita, za to pa je največkrat potreben daljši čas. Običajen 
čas izpostavitve difuzivnega vzorčevalnika je 14 dni do tri tedne. Po končanem 
vzorčenju se difuzivne vzorčevalnike hermetično zapre in pošlje v laboratorij, kjer 
analizirajo vsebino cevke. Na podlagi rezultatov analize, časa vzorčenja in ostalih 
specifičnih podatkov difuzije se nato izračuna povprečno (kumulativno) koncen
tracijo onesnažila v zraku.

Prednosti merjenja z difuzivnimi vzorčevalniki oziroma pasivnih meritev so, 
da ne potrebujejo sistemov črpalk in el. napajanja, ne potrebujejo nadzora, ka- 
libracije na terenu, imajo širok koncentracijski razpon in so v primerjavi z avto
matskimi meritvami stroškovno sprejemljivejši. Možno jih je namestiti kjerkoli v 
okolju. Seveda imajo take meritve tudi slabosti; potrebno je veliko ročnega dela 
v laboratoriju, rezultati meritev pa ne zagotavljajo podatkov o urnih vrednostih 
analiziranega onesnažila v zraku, temveč le povprečne koncentracije za celotno 
obdobje, ko je bil vzorčevalnik postavljen na merilno mesto. Meritve z difuzivni
mi vzorčevalniki se po zakonodaji uvrščajo med občasne (indikativne) meritve, 
saj je z njimi možno oceniti (indicirati) onesnaženje na katerikoli mikrolokaciji. 
Take meritve so pomembna dopolnitev mreže dražjih avtomatskih meritev, za 
veljavnost rezultatov pa morajo ravno tako izpolnjevati določene kriterije kako
vosti.

Uporaba formaldehidnih smol v lesno kemični industriji je pogosta. Zapisano je, 
da se formaldehid v zraku hitro razgradi, ali je razgrajen nevaren človeku, in kaj so 
viri formaldehida v zraku?

Formaldehid je pri sobni temperaturi brezbarven vnetljiv plin ostrega vo
nja. Znana je njegova nasičena raztopina (40%vv) v vodi, ki se imenuje formalin, 
dobro znano sredstvo za konzerviranje bioloških preparatov. Najbolj razširjena 
industrijska raba formaldehida je proizvodnja urea-formaldehidnih, fenol-for- 
maldehidnih in melamin-formaldehidnih smol/ki se uporabljajo kot lepila ali kot 
impregnacijsko sredstvo v proizvodnji ivernih plošč, vezanih plošč, pohištva in 
drugih lesnih izdelkov. Dolgotrajno vdihovanje hlapov formaldehida je lahko za 
zdravje škodljivo (potencialna kancerogena snov), vendar je večina kritične iz
postavljenosti vezana na delovna mesta. Formaldehidu smo lahko izpostavljeni 
tudi v domačem okolju (zrak v notranjih prostorih), vzrok za to pa je najpogosteje 
novo pohištvo (odvisno od lesa), umetne preproge, različni papirni in tekstilni iz
delki, nekatera čistila, uporaba peči na drva in predvsem cigaretni dim.

Formaldehid nastaja naravno v zelo majhnih količinah v telesih večine živih 
organizmov, vključno s človeškim, kot del presnove. Pomemben naravni vir for
maldehida v ozračju je vegetacija in ostali živi organizmi, ki s transpiracijo od
dajajo različne hlapne organske snovi oziroma snovi, ki se v ozračju pretvorijo v 
formaldehid, na primer metan (iz živinoreje in neurejenih odlagališč odpadkov). 
Ostali viri formaldehida v ozračju so izpušni plini iz prometa in emisije zaradi zgo
revanja fosilnih goriv ter lesne biomase. V teh primerih ne gre samo za neposred
ne emisije formaldehida (primarni formaldehid), temveč ta večinoma nastaja s 
fotokemično reakcijo med različnimi ostalimi snovmi, prisotnimi v atmosferi (se
kundarni formaldehid). Ocenjuje se, da je okrog 80 % formaldehida v ozračju v 
urabnih okoljih posledica sekundarnih virov, vključno z naravnimi.

Življenjska doba formaldehida je zaradi njegove reaktivnosti v ozračju kratka. 
Pod vplivom sončne svetlobe (fotoliza) v nekaj urah razpade, razpadni produkti 
pa so pomemben vir radikalov in hkrati tudi porabnik drugih prostih radikalov 
v ozračju. Ti prispevajo k tako imenovani oksidativni sposobnosti ozračja in na
stanku zlasti poletnega smoga oziroma ozona. Pogoj zato je seveda prisotnost 
tudi nekaterih drugih onesnažil v zraku, na primer dušikovih oksidov in ostalih 
organskih spojin (predhodnikov ozona), ter idealne kombinacije lokalnih meteo
roloških pogojev, ki so-vplivajo na kompleksne atmosferske reakcije.

Občina bo pristopila k izdelavi katastra virov onesnaževalcev zraka. Če bo iz
veden popis individualnih kurišč, kako se bo potem dokazalo kateri onesnaževalec 
povzroča katere izpuste?

Z meritvami v okolju pridobimo podatke o stanju kakovosti okolja, ne od kje 
onesnaženje izvira, saj so viri istih onesnažil lahko različni. Če je na primer zrak na 
neki lokaciji onesnažen, ta lokacija pa je izven vplivnega območja nekega indu
strijskega vira, je dejstvo, daje na tej lokaciji vpliv še nečesa drugega ali tretjega; 
individualnih kurišč, ceste, naravnih virov in podobno. Zato je za čim popolnejšo 
sliko stanja kakovosti okolja, v tem primeru kakovosti zraka, treba izvesti čim več 
meritev na več različnih lokacijah. Tako lahko ocenimo stanje, ocenimo možne 
vire in šele to omogoča ustrezno ukrepanje na nivoju skupnosti. Zato je popis 
kurišč pomemben dodaten podatek. Popis kurišč ne pomeni, da se bo lahko s 
prstom kazalo na tega ali onega. Prvič, popis bo, kot je vsak take vrste, anonimen 
in predvidoma izveden na izbranem vzorcu, drugič pa, brez tega bi bile še tako 
drage in zahtevne meritve kakovosti zraka, kot se bodo izvedle z mobilno postajo 
ARSO in difuzivnimi vzorčevalniki s strani ZZV Koper, »slika brez okvirja«.

Če bodo dokazane prekoračitve onesnaženja na kakšen način se lahko dokaže 
Lesonitu, da izvaja prekoračitve in kakšne pravne podlage se lahko uporabijo za to, 
da v bodo v Lesonitu manj onesnaževali (če predvidevamo, da je Lesonit onesnaže
valec in da z izpusti prekoračuje)?

Deloma je na to odgovorjeno že pri prejšnjem vprašanju. Ugotovljene pre
koračitve dovoljenih vrednosti posameznih onesnažil v zunanjem zraku niso do
kaz, da te prekoračitve povzroča konkreten vir. Vsak vir, torej industrijski obrat, ki 
je potencialni onesnaževalec zunanjega zraka, je v skladu z zakonodajo zavezan 
k izvajanju obratovalnega monitoringa emisije snovi v zrak (to je »na dimniku« 
tovarne) in to v takem obsegu in tako pogosto (trajno ali občasno) kot je to do
ločeno v predpisih. Pravne podlage za ukrepanje so v primeru prekoračitev pred
pisanih emisijskih vrednosti področni pravilniki (specifični za posamezno vejo 
industrije), pristojnosti za ukrepanje pa ima Inšpektorat RS za okolje in prostor. V 
primeru, da se na podlagi zakonodaje, ki ureja to področje, ugotavlja tudi kako
vost zraka na delovnem mestu, pa je v primeru prekoračitev mejnih vrednosti na 
delovnem mestu pristojen Inšpektorat RS za delo.
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Predsednik KGZS na sejmu opozoril na zaskrbljujoče stanje v kmetijstvu
napisala Jerica Potočnik, za objavo pripravil Ton jo Janežič

Sejem so odprli predsednik KGZS Ciril Smrkolj, predsednik Konjeniškega 
kluba Komenda Alojz Lah, generalni direktor Direktorata za kmetijstvo na 
MKGP Branko Ravnik in župan občine Komenda Tomaž Drolec.

Na spomladanskem sejmu kme
tijske, gozdarske in gradbene me
hanizacije v Komendi, ki je potekal 
od 25. do 27. marca, je že tradicio
nalno sodelovala Kmetijsko goz
darska zbornica Slovenije (KGZS) s 
KGZS-Zavodom Ljubljana in KGZS- 
Zavodom Kranj Organizator sejma, 
Konjeniški klub Komenda, v sodelo
vanju z občino Komenda že od leta 
1995 vsako leto pripravi dva kmetij
ska sejma, in sicer spomladanskega 
in jesenskega. Na sejmu se je letos 
predstavilo okoli 300 domačih in 
tujih razstavljavcev kmetijske in 
gozdarske mehanizacije, opreme in 
orodja.

Na otvoritveni slovesnosti je 
Ciril Smrkolj, predsednik KGZS, 
opozoril na nizko samooskrbo s 
hrano in nepravična razmerja zno
traj živilske verige. Kot je povedal, 
bo morala Vlada RS nujno sprejeti 
ukrepe, saj je stanje v kmetijstvo 
zelo zaskrbljujoče. V zvezi z aktual
nim dogajanjem je opozoril na za
hteve Obrtno-podjetniške zbornice 
Slovenije, ki so po njegovem mne
nju nedopustne. Obrtniki namreč 
zahtevajo ostrejše pogoje za regi
striranje dopolnilnih dejavnosti na 
kmetiji. Kot je poudaril Smrkolj, te v 
nasprotju z mnenjem obrtnikov ne 
predstavljajo nelojalne konkuren
ce. Prav tako se mu zdi nesmiselno 
in tudi neupravičeno poseganje v 
že pridobljene zakonske pravice v 
kmetijskem sektorju.

Evropski poslanec dr. Mi
lan Zver obiskal KGZS

Predsednik Kmetijsko gozdar
ske zbornice Slovenije (KGZS) Ciril 
Smrkolj je sredi aprila na Zbornič
nem uradu v Ljubljani gostil ev
ropskega poslanca in slovenskega 
predstavnika v Odboru za kmetij
stvo pri Evropskem parlamentu dr. 
Milana Zvera.

Ciril Smrkolj je na srečanju dr. 
Milana Zvera seznanil z delova
njem, organizacijo in vlogo KGZS. 
Dr. Zver pa je predstavil naloge in 
obveznosti, ki jih ima Evropski par
lament po Lizbonski pogodbi in 
pristojnosti Odbora za kmetijstvo 
pri Evropskem parlamentu.

V pogovoru sta se dotaknila tudi 
prihodnosti skupne kmetijske poli
tike po letu 2013. Smrkolj je izrazil 
zaskrbljenost nad javno-finančnim

primanjkljajem državne blagajne, 
saj naj bi določena sredstva iz ukre
pov skupne kmetijske politike po 
letu 2013 zagotovila država članica 
sama. Pohvalil je dobro sodelova
nje med KGZS, avstrijsko koroško 
kmetijsko zbornico in zamejskimi 
Slovenci v Trstu. Povezovanje s so
sednjimi državami in oblikovanje 
ter zagovarjanje skupnih stališč ev
ropske kmetijske politike v Evrop
skem parlamentu je nujno. S tem se 

je strinjal tudi dr. Zver, 
ki je predlagal skupno 
srečanje predstavni
kov KGZS, kmetijske 
zbornice z avstrijske 
Koroške, avstrijske po
slanke in predstavnice 
Odbora za kmetijstvo 
pri Evropskem parla
mentu in zamejcev 
v Italiji. Smrkolj je dr. 
Zveru predlagal, da 
se v Evropskem par
lamentu zavzame za 
ohranitev organizira
nosti kmetov znotraj 
nevladnih organizacij,

saj je vloga tovrstnih organizaciji 
pri uveljavljanju interesov kmetov 
zelo pomembna.

Velikonočno obarvano 
Podeželje v mestu Ljubljana 
zelo dobro obiskano

Vsak nakup hrane s slovenskih 
kmetij prispeva pomemben delež 
k dvigu samooskrbe in ohranjanju 
slovenskega podeželja.

Konec marca je na Pogačarje
vem trgu v Ljubljani potekala tra
dicionalna prireditev Podeželje v 
mestu, ki jo je organizirala Kmetij
sko gozdarska zbornica Slovenije 
(KGZS). KGZS organizira tovrstne 
promocijsko-prodajne prireditve, 
obogatene s kultur
nim programom, več
krat letno. Letošnja 
prva, velikonočno 
obarvana, je bila tudi 
tokrat zelo dobro ob
iskana.

Na njej se je pred
stavilo 49 kmetij, ki so 
obiskovalcem ponudi
le kakovostne pridelke 
in izdelke slovenskega 
podeželja.Tako so lah
ko obiskovalci posku
sili in kupili mlečne in 
mesne izdelke, sveže in predelano 
sadje, zelenjavo, tradicionalne kruš
ne in pekovske izdelke, oljčno in 
bučno olje ter vina in žgane pijače. 
Obiskovalci so med drugim posku
sili frtaljo-tradicionalno jajčno jed, 
ki jo je pripravila skupina krajanov 
Gradišča. Organizatorji so poskrbeli 
tudi za otroke, ki so se zabavali na 
prav tako velikonočno obarvani 
otroški delavnici.

Obiskovalce prireditve je na
govorila vinska kraljica Slovenije 
2011 Simona Žugelj, kije poudarila 
pomen zmernega pitja vina:«Še po
sebej v času praznikov pozivam vse

voznike, da preden sedejo za volan 
pomislijo na svojo varnost in var
nost vseh prometnih udeležencev. 
Želim si, da bi se vsi vozniki zave
dali, da vožnja in prekomerno pitje 
alkohola nista združljiva.«

KGZS prireja tradicionalne prire
ditve Podeželje v mestu, ki poteka
jo pod sloganom »Kupujte, kuhajte 
in jejte lokalno, sezonsko, domačo 
in tradicionalno pridelano hrano«, 
od leta 2005. Namen prireditev je 
promocija izdelkov in pridelkov slo
venskega podeželja. Članom KGZS 
tako omogoča, da predstavijo svo
jo ponudbo, obiskovalcem oziroma 
potrošnikom pa, da lahko na enem 
mestu poskusijo in brez posredni

kov kupijo kakovostno in preverje
no hrano.

Tovrstne prireditve so po
membne tudi z vidika osveščanja 
potrošnikov o pomenu domače, 
lokalno pridelane hrane. Slovenija 
se namreč sooča z izredno nizko 
samooskrbo, hrana pa pridobiva 
na strateškem pomenu. KGZS zato 
poudarja, da lahko le skupaj po
skrbimo za večjo prehransko var
nost. Vsak nakup hrane s slovenskih 
kmetij prispeva pomemben delež 
k dvigu samooskrbe in ohranjanju 
slovenskega podeželja.

KLUB ŠTUDENTOV ILIRSKA BISTRICA iiiliiliii

Urejene športne površine v Športnem centru 
Trnovo

' . • ■ ; - . '

/cv= r.-s. •

na in všečna.

Košarkarsko igrišče je bilo s stra
ni Kluba študentov obnovljeno že 
lani, na novo so bile poudarjene 
črte, zamenjane igralne mrežice 
ter prebarvana konstrukcija košev.

Vzpostavljena je tudi povr
šina za igranje tenisa, ki ima 
vsako leto več obiskovalcev 
in privržencev. Prekopalo in 
uredilo pa se je tudi odbojkar
sko igrišče, vzpostavile so se 
igralne črte ter mreža. Glede

Doris Komen ••••
Sonce, prijetne temperature in 

dolgi pomladni dnevi napoveduje
jo vzdušje, ki ga mnogi komaj ča
kajo. Približujejo se namreč poletni 
meseci, ki jih zaznamujejo počitni
ce, aktivnosti na prostem in druže
nja dolgo v noč.

V ta namen smo tudi letos 
mladi aktivisti poprijeli za delo, 
se samoiniciativno zorganizirali 
ter uredili površine v športnem 
centru Trnovo. Klub študentov 
Ilirska Bistrica se za izkazano po
moč ob tej priložnosti lepo za
hvaljuje Zvonku in Tomažu Bošt
jančiču, ki sta se bila kos veliki 
površini goste in visoke trava. 
Pokosila sta celotno področje 
okrog igralnih površin in tako 
omogočila vsem obiskovalcem 
"stadiona", da bo njihova šport
na aktivnost še bolj prijetna, var

na obsežno prenovo igrišča, ki je bila izve- setu obetajo številni športni turnirji 
dena lani, se lahko Bistričani pohvalimo z in zabavna druženja, 
zares lepim igriščem za odbojko na mivki.
Gre za prijetno in lepo urejeno igralno po- Vabljeni, da svoje proste trenut- 
vršino, ki v poletnih mesecih nudi prostor ke preživite na enem izmed igrišč v 
za druženje številnim mladim. Tudi letos Športnem centru Trnovo!
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Poroke na gradu Prem od 
200 - 1.000 evrov
Primož Rojc ••••

Od letošnjega leta bo poroka 
v gradu Prem plačljiva. Pari se 
bodo lahko odločili za tri poročne 
protokole, ki so jih pripravili na 
Občini Ilirska Bistrica. Na matič
nemu uradu je poroka še vedno 
brezplačna. Razkošnost poroke 
bo odvisna od debeline denarni
ce. Gradovi v okolici skoraj pov
sod brezplačno.

Tri protokoli, tri cene
Osnovni, najcenejši protokol, 

vas bo stal 200,00 evrov in predvi
deva poroko v Viteški dvorani ome
jeno na 45 minut. Poleg najema 
vam pripada še cvetlični aranžma, 
rdeča preproga in glasbena kulisa 
ter vstopnina za grad za vse svate.

Po drugemu protokolu se bodo 
pari poročili v grajskem jedru ali 
na zunanjem dvorišču pri vodnja
ku. Uredili bodo slavnostni poroč
ni lok, mizo za potrebe matičarja, 
cvetlični aranžma, rdečo preprogo, 
glasbeno kuliso, štiri stole s prevle
kami in vstopnino na grad za vse 
svate. Takšna poroka vas bo stala 
400,00 evrov.

Najdražji protokol vas bo olaj
šal za 1.000 evrov. Deležni boste 
poroke v Svečani dvorani, tudi tu

vam pripada cvetlični aranžma, 
rdeča preproga, glasbena kulisa ter 
vstopnina na grad za vse svate. Raz
lika med ostalima dvema paketoma 
pa je, da tu dobite še godalni trio, 
penino in jagode ali kakšno drugo 
sadje ter poročni kelih Oskarja Ko
goja z odtisnjenim grbom občine. 
Cena naj bi veljala za 30 svatov, za 
vsakih 10 dodatnih svatov pa se 
znesku prišteje 200,00 evrov.

Ob doplačilu so mogoče še do
polnitve. Cerkveno se boste lahko 
poročili v grajski kapeli, občina lah
ko poskrbi za pogostitev po civilni 
poroki, lahko vam priskrbijo ozvo
čenje in aranžiranje.

V gradu se lahko mladoporo
čenca in svati zadržijo skupno dve 
uri.

Poleg plačila protokola je po
trebno občini plačati še upravno

takso za izdajo odločbe 
v višini 19,37 evrov. Za 
poroke na gradu skrbi 
Občina Ilirska Bistrica.

Kako je drugod na 
Primorskem

Marsikdo je prepri
čan, da so cene proto
kolov na Premu glede 
na ponudbo zasoljene.
Največ mladoporočen
cev iz Ilirske Bistrice se, 
poleg na matičnemu 
uradu in gradu Prem, 
poroča v Lipici in gradu 
Snežnik. V Lipici je civil
ni obred v poročni dvo
rani brezplačen, med
tem ko lipiški poročni 
protokol na prostem 
stane 380 evrov. A za ta 
denar proti Premu do
bite veliko. Protokol zajema cvetje, 
glasbo, rdeče preproge, odpiranje 
penine z mečem, sprejem in vode
nje svatov, prihod neveste s kočijo 
ter enourno fotografiranje na kočiji 
po Lipici.

Dvorec Zemono v Vipavski do
lini je za mladoporočence brezpla
čen, spada pa pod UE Ajdovščina.

V Koprski občini se naj
več parov odloči za po
roko v Pretorski palači 
na Titovem trgu, ki je za 
mladoporočenca in sva
te brezplačna, prav tako 
brez plačila pa se lahko 
poročijo tudi v gradu So
cerb in hotelu Convent v 
Ankaranu.

Goriška ponuja poro
ke v gradovih Kromberk 
in Dobrovo in dvorcu 
Vogrsko popolnoma 
brezplačno. Na Krasu pa 
je potrebno za poroko v 
Štanjelu plačati 250 ev
rov. Pari lahko izbirajo 
med poroko v galeriji 
Lojzeta Spacala v sa
mem gradu ali v Ferrari- 
jevem vrtu, ki je kulturni 
spomenik in nudi veliko 
arhitekturno bogatih 
in lepih kotičkov. Če pa 
mladoporočenca želi

ta nekoliko bolj slovesno poroko 
si lahko izbereta tako imenovano 
grajsko poroko za 400 evrov, zaje
ma pa sprejem z grofom in grofico, 
fanfare, srednjeveški ples deklet in 
darilo.

Kako pa je na najbolj znanih 
gradovih izven Primorske. Uradni 
del poroke, vključno z prostorom 
je brezplačen tudi na gradu Snež
nik, za katero skrbi upravna enota 
Cerknica. Doplačati je potrebno le 
prostor za pogostitev po porokah 
v višini 70 evrov za pol ure. V Ljub
ljanskem gradu je obred v modri in 
beli dvorani brezplačen.

Na Blejskem gradu poroka za 
osnovni program stane 835 evrov z 
možnimi dopolnitvami. Letno ima
jo približno 70 porok. Na zavodu za 
kulturo Bled, ki upravlja z gradom, 
so nam pojasnili, da si takšno ceno

lahko privoščijo predvsem zaradi 
edinstvene lokacije, urejenosti gra
du, in specifičnosti mladoporočen
cev, saj je med njimi več kot dve 
tretjini tujcev, predvsem Angležev. 
Ostali domači pari pa prihajajo iz 
celotne Slovenije, Velikonje tudi 
mešanih parov. Ne smemo pa zane
mariti tudi dejstva, da je Bled eden 
od paradnih konjev Slovenskega 
turizma.

Na gradu Bogenšperk, enem 
najlepših in najbolj urejenih gra
dov v Sloveniji, ponujajo pet pro
tokolov, ki stanejo od 170 - 1.000 
evrov. Za poroke tam skrbi Javni 
zavod Bogenšperk, mladoporočen
cem pa ponujajo vožnjo s kočijo po 
lipovem drevoredu, poročno slo
vesnost v parku ali v grajski knjiž
nici, ki je nekdaj kot hram učenosti 
služila slavnemu Janezu Vajkardu 
Valvasorju, cerkveno poroko v graj
ski kapelici, poročne slike z grajskih 
arkad, pogled na mladoporočen
ca na grajskem balkonu, možnost 
poročnega slavja v viteški dvorani 
ali stilno urejenih prostorih gradu, 
sprejem pri grajski gospodi in bla
goslov grajskega gospodarja.

V Ilirski Bistrici lani 40 porok
Tudi pri nas se poročne navade 

spreminjajo. Po podatkih Upravne 
enote Ilirska Bistrica, se je v lan
skem letu v naši občini poročilo 
40 parov, največ v mesecu maju 
in avgustu. Če se je do nedavnega 
večina parov poročila na Matične
mu uradu, danes to ne velja več. 
Približno polovica mladoporočen
cev sklene zakonsko zvezo izven 
matičnega urada, največ na gradu 
Prem, kjer se je lansko leto poroči
lo 12 parov. Za poročna slavja seje 
na Bistriškem prijel tudi idilični No
vakov mlin, poročni obred sta tam 
lani sklenila dva para. Po dve poroki 
sta bili v lanskem letu še na Mašunu 
in samostanskem vrtu vTrnovem.

V letošnjem letu so je za poro
ko na UE Ilirska Bistrica odločilo 7 
parov, šest na matičnem uradu in 
eden v Novakovem mlinu. Predvi
denih pa je še 19 porok, največ na 
matičnemu uradu v Ilirski Bistrici 
(13), 4 na gradu Prem in po ena na 
Mašunu in samostanskem vrtu.

Poročiti se je možno tudi v grajski kapeli, a z 
doplačilom.

*

Profitni center 
grad Prem

Notranje ureditve podjetij so se skozi čas spreminjale. Velika večina 
bralcev se vas bo spomnila, ko so naša podjetja imela pred enotami zna
no kratico TOZD. No, s slovesom socializma in takratne gospodarske ure
ditve soTOZD-i postali ekonomske enote, obrati, organizacijske enote in 
še kaj drugega. Ko smo Slovenci skozi leta postali dovolj kapitalistično 
izkušeni seje pojavil izraz PC ali Profitni center. Pred skoraj desetimi leti 
so v časniku Finance zapisali, da je Profitni center večja organizacijska 
enota, na ravni katere se ugotavlja dobiček. Prednosti sta večja pregled
nost poslovanja in ugodnejša klima, lahko pa se pojavijo tudi razhajanja 
v interesih posameznih profitnih centrov in podjetja kot celote.

Po skoraj dvajsetih letih samostojne občine Ilirska Bistrica, po menjavi 
štirih županov, seje končno Občina pričela obnašati tako, kot se to spod
obi za čas v katerem živimo - dobičkonosno naravnano. Prišli so ljudje iz 
gospodarstva in pokazali najprej na kulturo in z njo povezana postopa- 
ška društva in sorodne zavode ter tam naredili red. »Društva naj se ob
našajo ekonomsko!« je bilo slišati, »na prireditve naj postavijo vstopnine, 
mogoče tombole, srečke brez dobitka in podobne prijeme, pa naj tržijo 
od obiskovalcev čim več«. Eden od glavarjev je še pripomnil: »Če so člani 
ljubiteljskih društev, morajo opraviti vse delo prostovoljno, saj ga oprav
ljajo za svojo dušo!« In zgodil se je 60 odstotni rez v občinska sredstva 
za kulturo ter agonija z JSKD-jem. Kdor se ukazu zoperstavi mora biti 
kaznovan, saj so vendar izvoljeni vodje navajeni, seveda iz gospodarskih 
logik, da tisti, ki je plačnik, diktira pogoje dela. Ja ni kaj, v gospodarstvu 
ni demokracije, so samo prijemi!

Po dolgoletnih vlaganjih občinskega in evropskega denarja v grad 
Prem pa so očitno nastopili časi, ko mora ta Grad pričeti vračati, seveda iz 
gospodarskih logik, dobiček. Vstopnine v grad bo odslej deležen vsakdo 
in vsakokrat. Izjem ni, niti pri Premcih ne. Le kako je lahko Ženskemu pev
skemu zboru iz Prema lahko prišlo na misel, da bi jim občina odstopila 
uporabo grajskih prostorov brez plačila. Članice društva so dobile odgo
vor, da je potrebno dvorano najeti, obiskovalci pa morajo plačati 1,5 evra 
vstopnine. Da pa se ne bi nastopajoče brez plačila sprehajale po grajskih 
sobanah, vstopnina velja tudi za njih!

Očitno je gospodarski entuziazem vplival tudi na sestavo poročnega 
cenika za grad Prem, najbolj posrečenega vse tja do Ljubljane! Si morete 
misliti, da so se Bistričani vse do letos na gradu poročali ZASTONJ! Pri 
vsem tem strošku okoli gradu pa takšna lahkomiselnost bivše občinske 
uprave. Ampak letos, ko so gospodarstveniki prijeli vajeti v roke, brez
plačnost več ne odpira grajskih vrat. Kdor ne bo plačal vsaj osnovnega 
protokola, bo ostal pred njimi.Tako ponuja občinska uprava za 200 evrov 
osnovni protokol, v katerem mladoporočencem poleg najema dvorane, 
rožic in rdeče preproge, potrdijo tudi vstopnino za svate! Za 400 evrov 
dodajo še slavolok, za 1.000 evrov pa na vse prej naštetega še kelihe pri
znanega oblikovalca Oskarja Kogoja z bistriško ladjico. Toda to še ni vse! 
Vsakih naslednjih 10 svatov vas stane 200, ja, dvesto evrov. In še to. Da 
slučajno ne bi kakšen evro odtujil koncesionar, se bo z organizacijo porok 
baje ukvarjala kar zaposlena na Občinski upravi. Poleg kulturnih in turi
stičnih delavcev, bodo Občinarji odslej tudi snovalci pravljičnih porok, za 
isto plačo bodo občini prinašali še dobiček. Če to ni dobra novica, zgled 
za ostale občine, vam rečem!

Ne vem, kaj mi je prignalo takšne misli, ne izhajam namreč iz gospo
darstva, tako kot naše občinsko glavarstvo, pa jih bom vseeno zapisal. 
Si mislim, mar ni bil grad Prem obnovljen iz občinskega denarja in mar 
si mladi pari, ki se danes upajo poročiti res zaslužijo takšne cene? Mar 
ne bi občina mora biti naklonjena občanom? Misli so mi obudile tudi ti
ste jesenske dni, saj veste okrog volitev, ko je bilo toliko izrečenega o Bi
striškem turizmu. Cele knjige z rdečimi platnicami so bile razposlane po 
vseh gospodinjstvih iz katerih je kar kipelo turističnih idej. Po volitvah pa 
je turistični optimizem poniknil, plošča je pričela igrati drugo melodijo, 
grad Prem pa z takšnimi prijemi ostaja brez vsebine, brez vizije, porok in 
turizma, upati je le, da profitni center grad Prem ne bo šel v stečaj.

RAZMIŠLJANJA
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Proslava ob dnevu upora 
proti okupatorju
Primož Rojc.......

S trpljenjem in smrtjo je vstala 
Primorska v novo življenje

Letošnja občinska prireditev 
ob dnevu upora proti okupatorju 
je potekala 26. aprila na Baču. Na 
prireditvi, ki so jo skupno pripravili 
Društvo za negovanje rodoljubnih 
tradicij organizacije TIGR Primor
ske, Občina Ilirska Bistrica in doma
če Društvo za krajevno zgodovino 
in kulturo, so odkrili spominsko 
ploščo tigrovski trojki z Bača in si 
ogledali projekcijo filma Streli v Ba
zovici.

Zgodovinska pozno odkrita 
trojka z Bača je po mnogih letih 
le dobila spominsko ploščo. Troj
ko so sestavljali lastnik tovarne na 
Baču Alojz Urbančič, trgovec Alojz 
Valenčič in strojnik Anton Oblak, 
oba zaposlena v omenjeni tovarni. 
Tajna organizacija TIGR se je leta 
1930 odločila za napad na dva po
membna simbola fašizma v Trstu: 
Spomenik svobode in fašistični 
časopis II Popolo di Trieste, ki je 
bil nastrojen proti Slovencem. Pe
klenski stroj so izdelali na Baču in 
z njim razstrelili spomenik svobo
de in uredništvo prej omenjenega 
časopisa. »Valenčič je imel nalogo 
pripeljati peklenska stroja v Trst. 
Na postaji v Knežaku je zaprosil za 
spremstvo dveh karabinjerjev, češ 
da pelje večjo vsoto lir na banko in 
zato potrebuje večjo varnost. Zara
di njunega spremstva na mitnici ni 
bilo težav,« je v svoji predstavitvi 
tigrovskega gibanja spregovorili 
zgodovinar Vladimir Čeligoj. Nena

merno je eksplozija peklenskega 
stroja ubila novinarja časnika II Po
polo di Trieste. Po napadu so sledile 
množične aretacije, ki jih je izpelja
la fašistična policija. Policija je za
jela vse tri, kasneje so Urbančiča in 
Oblaka spustili, Valenčiča pa so na 
prvem tržaškem procesu obsodili 
na smrt. Šestega septembra 1930, 
so ga skupaj s Ferdom Bidovcem, 
Franjom Marušičem in Zvonimir
jem Milošem usmrtili na bazoviški 
gmajni.

Na proslavi je spregovoril tudi 
predsednik društva TIGR Primorske 
Marjan Bevk: »TIGR je bil vlečni konj 
in idejni voditelj primorskega upora 
v času, ko seje Evropa še dobrikala 
fašističnemu režimu ali brezbrižno 
opazovala, kako je mali del male

ga, a ponosnega naroda izginjal 
v genocidnem dejanju fašističnih 
hord«.

Spominsko ploščo, postavili so 
jo ob spomeniku NOB, sta odkrila 
Bernard Oblak in Anton Urbančič. 
Na plošči so vklesane besede: »Na 
Baču je leta 1930 delovala narodno
obrambna organizacija TIGR, katere 
jedro so predstavljali: Alojz Valen
čič, Anton Oblak in Alojz Urbančič«. 
Mesto za spominsko ploščo je idej
no zasnoval domači arhitekt Leon 
Belušič.

Po končani svečanosti so v polni 
dvorani kneške osnovne šole pred
vajali projekcijo dokumentarno ig
ranega filma Streli v Bazovici, ki sta 
ga ustvarila scenarist Jadran Sterle 
in režiserTugo Štiglic.
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Dobrodelna razstava v 
Tednu Rdečega križa

Silvio Godina iz Podgrada 100 
krat daroval kri!

Območno združenje Rdeče
ga križa Ilirska Bistrica in Foto klub 
Sušeč iz Ilirske Bistrice so v okviru 
Tedna Rdečega križa pripravili v 
knjižnici Makse Samsa dobrodelno 
razstavo 20. fotografij, ki so jih po
darili člani kluba. Obiskovalci bodo 
lahko sodelovali v dobrodelni akciji 
tako, da bodo izbrano fotografijo 
zamenjali za prostovoljni prispevek. 
Zbrana sredstva bodo namenili za 
nakup delovnih zvezkov osnovno
šolcem iz občine.

Razstava OZ RK Ilirska Bistrica z 
naslovom Rdeči križ danes in jutri

Predsednik Fotokluba Andrej Bergoč

predstavlja vrsto dejavnosti 
organizacije in opozarja na to, 
da želi humanitarna organi
zacija stopati po novih poteh, 
iskati nove rešitve za današnji 
čas in se soočati z novimi izzi
vi, ki jih ponuja ta trenutek. V 
razstavo RK so vključili Lokal
no akcijsko skupino za prepre
čevanje vseh vrst zasvojenosti 
Občine Ilirska Bistrica.

Organizatorjem je bilo v poseb
no čast in zadovoljstvo, da so ob tej 
priložnosti medse povabili krvo
dajalca Silvia Godino iz Podgrada, 
ki je v teh dneh 100-krat daroval 
svojo kri, se mu zahvalili in iskreno 
čestitali.

Razstavi bosta na ogled do 20. 
maja, medtem ko bo razstava RK 
nadaljevala svojo pot po osnovnih 
šolah.

Naravne lepote in lokalne znamenitosti na fotografijah

PODJETNIŠTVO

Izzivi obmejnega 
zaposlovanja
Alenka Penko, Območna obrtno- podjetniška zbornica II Bistrica......

Zaposlitveni sejmi so v evropskem prostoru priljubljeni in vse bolj uve
ljavljeni kot učinkovita oblika medsebojnega sodelovanja ter so hkrati 
priložnost za neposredno srečanje delodajalcev in iskalcev zaposlitve. Gle
de na to si je Zavod za zaposlovanje Območna služba Koper, kot partner 
Eures čezmejnega partnerstva 
Euradria, postavil za izziv orga
nizacijo čezmejnega zaposlit
venega sejma. Doslej je sejem 
sodil pod okrilje Primorskega 
sejma, letošnjega 12. maja pa 
je samostojno odprl sejemska 
vrata obiskovalcem in jih po
stavil pred izziv. Na povabilo 
direktorice Območne službe 
Koper ga. Jožice Rutar, smo 
na letošnjem sejmu predsta
vili tudi programe Območne 
obrtno-podjetniške zbornice 
Ilirska Bistrica, s posebnim po
udarkom na mojstrskem izob
raževanju in celoviti podpori 
podjetništva. Obiskovalcev je 
bilo ogromno, zanimanje veli
ko, zato si upamo trditi, da smo uresničili glavni cilj partnerstva: usklajeva
nje mobilnosti delovne sile v čezmejnih regijah, z informiranjem, svetova
njem in povezovanjem vseh akterjev na trgu dela preko raznih čezmejnih 
dogodkov.

Ustvarjalnost, 
podjetnost in 
inovativnost med 
osnovnošolci
Alenka Penko in Gordana Fatur, Območna obrtno-podjetniška 
zbornica II Bistrica.......

Iz malega raste veliko in železo je treba kovati dokler je še vroče, so 
znani slovenski pregovori, ki napotujejo, da je bila zamisel, kako osnovno
šolcem najbolj enostavno približati in vzbuditi čut za podjetništvo dobra.

V začetku letošnjega leta smo se s pomočjo mentoric ga. Ines Celin 
in ga. Metke Šesta n lotili iskanja odgovorov na vprašanja:« Kako doseči, 
da bodo podjetniške lastnosti cenjene? Kako se naučiti vseh potrebnih 
veščin, da bomo 
uspešni? Kako 
opogumiti ljudi, 
da bodo upali 
premišljeno tve
gati?« Na Osnov
ni šoli Antona 
Žnideršiča in 
Osnovni šoli Dra
gotina Ketteje 
smo se lotili iska
nja odgovorov 
na zastavljena 
vprašanja v sklo
pu projekta UPI- 
Ustvarjalnost, 
podjetnost, ino
vativnost in sicer 
v treh triadah.

Sonce že močno pripeka in vabi na plan, zato posedanje v učilnicah za 
klopmi ni nič kaj prijetno, zato smo spomladanski čas rezervirali za pred
stavitev poklicev s pomočjo naših članov.

Do jeseni, ko vas bomo ponovno povabili, da se nam pridružite pri ko
vanju, uresničevanju in iskanju novih podjetniških idej lepo pozdravljeni 
in hvala vsem, ki ste se odzvali našemu povabilu, posebej otrokom, star
šem, ravnateljicam, prej omenjenima mentoricama ter vsem tistim, ki ste 
pomagali pri realizaciji zastavljenega cilja.

03PTNO-PODJETNIŠKA
JjNj ZBORNIC A 

M SLOVENIJE

Pasti in ukane frizerskega poklica je udeležencem prve 
in druge triade Osnovne šole A. Žnideršiča predstavila 
obrtnica Erika Novak (foto: Ines Celin)
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DRUŠTVO SE PREDSTAVI...

Ženski pevski zbor Prem

ŽePZ Prem z zborovodjem Vilkom Majeričem in gostjo Sašo Zafred

puhala mrzlo sapo In poskušala naga
jati na vse načine. Pa se ji nismo pusti
le! Danica Pardo in Mojca Žnidaršič sta 
prireditveni prostor okrasili s cvetočo 
akacijo, zadišalo je po šmarnicah, v po
sodicah pa so plavali nežni cvetovi mar
jetic. Med pesmimi smo se sprehajale s 
takšno lahkoto kot da bi bil najbolj son
čen dan. Zofka pa je le prosila, rotila in 
jokala, da so solze udarjale na stekleno 
streho Doma starejših občanov, v ritmu, 
ki se ni ujemal z našimi partiturami.

morske ter zborovsko priredbo popevk, 
je po scenariju Danice Kirn povezovala 
Klara Gradelin, z narečnimi pesmimi pa 
seje potrudila avtorica Danica Pardo.

Stara legenda pravi, da človek lah
ko najde zakopan lonec zlata, tudi če ne 
sledi mavrici, če je le prej nabral šopek 
cvetlic spomladanskega jegliča. Kajti 
nekoč so verjeli, da duh rastline, ki so 
jo povezovali z Venero in vodo, člove
ku, ki hodi po jamah in drugih odročnih 
krajih, odkrije, kje je skrit zaklad. Mi

Gostje večera klapa Mirakul, ki deluje v okviru kulturnega društva Leprinac.

Alenka Penko ••••

KO DOZORI ŽITNI KLAS...

Ko dozori žitni klas, 
je čas za žetev, 
za slovo 
od zlatih zaplat.

Ko dozori žitni klas, 
je čas za hvaležnost - 
modrosti, razsuti in zbrani 
v življenju drobnih zrn.

Ko dozori žitni klas, 
je čas za veselico, 
za ples
z otožnima ZBOGOM in ZDRAVO, 
z mogočnima UPAM 
in VERJAMEM 
in skromnima 
PROSIM in HVALA.

Danica Kirn

Začetki petja ženskega pevskega 
zbora Prem segajo v leto 7 998 v okvir 
delovanja kulturnega društva Prem. 
Tiste čase so v zboru prepevale več
inoma ženske in dekleta s Prema in 
okolice. Kasneje smo se zboru pridru
žile pevke z Bistriškega in Pivškega. 
Leta 2007 smo se članice zbora odloči
le za samostojno pot in začele delovati 
kot kulturno društvo ŽePZ Prem.

Zaščitni znak zbora je ptička, ki 
predstavlja ljubezen do petja, vedrino 
in polet. In prav takšne smo »premske » 
pevke. Vesele, nasmejane, družabne in 
vedno pripravljene zapeti na različnih 
prireditvah, proslavah in svečanostih 
doma in čez mejo. Vsako leto se ude
ležimo revije Primorska poje, občinske 
revije pevskih zborov in skupin, vzdržu
jemo prijateljske stike s pobrateno sku
pino iz Moščenic, kjer tudi gostujemo, 
organiziramo samostojne koncerte in 
se rade odzovemo na povabila ob Bo
žiču in predstavitvah knjig.

V nedeljo, 15. maja, na god sv. Zofije, 
smo se namenile občinstvu predstaviti 
del našega pevskega programa na sa
mostojnem koncertu. Na pevski nastop 
nas je že nekaj mesecev prej pripravljal 
in temeljito brusil naš zborovodja Vil
ko Majerič. Pevskim pripravam pa so 
se pridružila še vsa tista nujna, drobna 
opravila, ki so potrebna, da stvar steče. 
A, glej ga zlomka! Tudi če je nov rimski 
koledar opustil god sv. Zofije, ker baje 
o tej svetnici ni dovolj trdnih podatkov, 
se mrzla Zofka ni izneverila tradiciji. Ne
usmiljeno je jokala, vila drobne ročice,

Tega dne je bila z nami tudi klapa 
Mirakul, doma iz Veprinca nad Opatijo, 
kije navdušila z dalmatinskim melosom 
in petošolka Saša Zafred doma s Kala 
pri Pivki, ki že četrto leto igra violino. 
Ob tem moram povedati, da tudi Saši- 
na stara mama Mara prepeva z nami, 
zato je bil aplavz občinstva po odigra
ni skladbi Hermana Hummla, Klovnov 
ples, še toliko večji.

Program, ki je obsegal renesančne 
pesmi, priredbe ljudskih in umetnih 
pesmi od Koroške do Bele Krajine in Pri-

»premke«, z nekoliko bolj odročnega, 
smo našle zaklad brez mavrice in spo
mladanskega jegliča, ko se nam je pri
družil zborovodja Vilko Majerič, zato 
smo se kljub prejšnjemu upiranju in 
kljubovanju, ob njegovem zaključnem 
nagovoru pridružile godovnici Zofki.

Iskrena hvala hvaležnemu občin
stvu, Občini Ilirska Bistrica, podjetju 
Madd d.o.o., Domu starejših občanov, 
Krajevni skupnosti Dolnja Bitnja, druži
ni Nemec s Prema in vsem tistim, ki nas 
podpirate pri našem delu.

DOBRODELNA AKCIJA

USPEŠNA REGIONALNA KOORDINIRANA 
DOBRODELNA AKCIJA

Na velikonočno soboto, 23.4.2011 sta Leo in Lions 
klub Postojna skupaj z regijskim stičiščem nevladnih orga
nizacij Notranjsko-kraške regije BORBO organizirala zbira
nje hrane in življenjskih potrebščin za socialno ogrožene 
družine. Že dvoletno postojnsko akcijo sta kluba tokrat 
izpeljala na štirih lokacijah hkrati: v Postojni, Pivki, Ilirski 
Bistrici in Cerknici.

Letošnje povečanje števila lokacij je bilo nekoliko 
tvegano v primerjavi z lansko akcijo na eni sami lokaciji, 
vendar se je poskus dobro izšel. V Mercatorju v Postojni 
smo zbrali 5 polnih nakupovalnih vozičkov hrane in po
trebščin, v Mercatorju v Pivki 4, vTušu v Ilirski Bistrici 2 in v 
Mercatorju v Cerknici 6, skupaj torej 17 vozičkov. Glede na 
okoliščine smo z izkupičkom kar zadovoljni. Predlani smo 
sicer samo v Postojni zbrali ravno toliko ali še več, vendar 
bomo z akcijo vztrajali še naprej, mogoče bomo le dodali več lokacij in vključili več prostovoljcev. Letos je v akciji sodelovalo 
več kot 30 ljudi iz štirih občin.

Tudi tokrat smo, kot obe leti prej, sodelovali z Rdečim križem in Karitasom, letos pa so nam priskočili na pomoč še dijaki 
Srednje gozdarske in lesarske šole Postojna. Hvala vsem prostovoljcem in vsem, ki ste prispevali!

Vanja Mahnič Markovčič, LEO klub Postojna

TURNEJA

Juan Vasle ter Javier Rodriguez 
& Chensamble Argentino 
navdušili maloštevilno publiko

Na koncertih Rodrigueza spremljajo izvrstni glasbeniki združeni v za
sedbo Chensamble Argentino - na klavirju in tolkalih Daniel Morcos, na 

s kitari in tolkalih Marcos Di Paolo, na bas kitari, klavirju in tolkalih pa še Fer- 
nando Martinez. V Sloveniji seje zasedba ustavila v sklopu evropske turne
je, ki obsega še koncerte na Nizozemskem, v Nemčiji in Franciji.

Skupini seje v slovenskem delu turneje pridružil tudi basbaritonist Juan 
Vasle, sicer solist ljubljanske Opere SNG, ki južnoameriško glasbo redno iz
vaja. Vasle je sodeloval pri krstni slovenski izvedbi opere-tango "Maria de 
Buenos Aires" Astorja Piazzolle, večkrat pa je v Sloveniji nastopil z argentin
skim vokalnim kvartetom Opus Cuatro. Izdal je tudi zgoščenko "Sudameri- 
ca"s pesmimi izrvseh držav nove celine.

Slovenski del evropske turneje je 21. maja uvedel koncert v Domu na 
Vidmu v Ilirski Bistrici. Južno-ameriški glasbeniki so dodobra ogreli dlani 
sicer maloštevilne bistriške publike. Tovrstnih koncertov bi si v Ilirski Bistrici 
želeli več, a si jih organizatorji zaradi finančne odvisnosti od lokalne oblasti 
ne moremo privoščiti. Z vstopninami se pri nas uspejo finančno pokriti na
mreč le koncerti s podalpskimi zvoki harmonike. Žal.

NOVE IDEJE

IgorŠtemberger •••••
V Sloveniji je že drugič nastopila argentinska skupina Javier Rodriguez 

& Chensamble Argentino, s katero je nastopil priznani slovenski pevec ar
gentinskega rodu Juan Vasle. Južnoameriške ritme so glasbeniki, ki so tre
nutno na evropski turneji, po Sloveniji preigravali v Ilirski Bistrici, Ljubljani, 
Radencih, Izoli in na Jezerskem.

Javier Rodriguez je popularen argentinski tenorist, kitarist in skladatelj, 
zadnji, ki ga je Ariel Ramierez izbral kot solista za izvedbo znamenite Kre
olske maše (Miša Criolla). Rodriguez je z Ramierezom sodeloval celo dese
tletje in posnel zadnjo verzijo znamenite pesmi "Alfonsina y el mar", ki jo je 
zasedba izvajala tudi na koncertu v Ilirski Bistrici.

Ko je solidarnost na prvem 
mestu
Gorazd Brne.......

Kaj pravijo številke? Aprilsko SRE
ČANJE BOTER IN BOTROV SKRINJIC 
ZA DOBRE NAMENE nam je postreglo 
z 279-imi evri, ki so se prišteli febru
arskim 187-im in marčevskim 254-im 
evrom. Številke so zgovorne in kažejo 
mesečno porast dobrodelnosti.

Aprilsko poročilo o prispevkih (v ev
rih), ki so se zbrali v Skrinjicah za dobre namene, po posameznih lokacijah 
je sledeče: gostilna Pri Matetu - 12, Romi bar - 65, trgovina Janateks - 20, 
Avantura šport - 5, gostilna Zemonska vaga - 20, bar Mlečna - 10, frizerski 
salon Mojca - 14, okrepčevalnica Mi koza - 5, Veterinarska ambulanta Ilir
ska Bistrica-25, gostilna Pod gradom - 1, picerija Kudra-4, bife Kudra - 1, 
Johnny bar - 26, bistro Baladur- 3, DSP Caffe bar Petrol - 2, gostilna Potok 
- 2, pivnica Pek - 13, frizerski studio Moj salon - 1, frizerski salon Mitja Hair 
Team - 40, Klub študentov Ilirska Bistrica - 10. Skupaj smo tako v mesecu 
aprilu ustvarili kupček 279-ih evrov.

K izkazovanju solidarnosti s pomoči potrebnimi vabjmo vse, tako fizič
ne kot pravne osebe. Vaše prispevke sprejemajo Skrinjice Za dobre name
ne na omenjenih lokacijah, lahko pa prispevke nakažete na transakcijski 
račun Društva prijateljev mladine Ilirska Bistrica (št. računa: 10100-002904- 
1892), odprt pri Banki Koper, s pripisom »Za Skrinjice za dobre namene«.

V mesecu juniju bomo, v navezi z Društvom prijateljev mladine Ilirska 
Bistrica, na Upravno enoto Ilirska Bistrica vložili prošnjo za dodatne loka
cije Skrinjic za dobre namene. Tako pozivamo vse, ki bi želeli postati boter 
ali botra Skrinjici oziroma imate predlog o primerni lokaciji za njeno posta
vitev, da nas kontaktirate. Dosegljivi smo na facebooku ali na naši uradni 
spletni strani. GREMO NAPREJ!

Nove ideje za razvoj območja ilirske Bistrice 
http://noveideje.ilbis.com/

http://www.facebook.com/home.php?sk=group_ 155200691182557&ap= 1
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NOVOSTI IZ SAMOSTANA
»V današnjem času nam je nujno potrebno nenehno prizadevanje za osebno rast. Če nismo z Bogom, 

smo nehote proti Njemu«
(bi. M. Terezija Gerhardinger).

Dan skupnosti

Čanja... Zavedamo se, da je »obli
kovanje skupnosti naša življenjska 
naloga«, kot je zapisano v naših re
dovnih pravilih. To nam kdaj bolj, 
kdaj manj uspeva, a lepo je, da 
lahko začenjamo vedno znova in v 
zavesti, da »čim bolj bomo prežete 
z Jezusovo željo, da bi bili vsi enoj 
tem bolj bo naše prizadevanje za 
edinost zajelo vse človeštvo in vse 
stvarstvo« (Poslane ste).

Popoldne smo prisluhnile po
ročilu s. Tereziji Hostnik o medna
rodnem srečanju voditeljev naše 
mednarodne mreže SHALOM-a, ki 
se ga je kot zastopnica sester naše 
kongregacije iz Evrope udeležila 
od 18. do 25. marca 2011 v Braziliji. 
SHALOM je nevladna organizacija, 
katere cilji so prizadevati si za mir, 
pravičnost in ohranitev stvarstva. V 
vseh deželah sveta, kjer delujemo, 
se na različne načine vključujemo v 
to delo. V deželah v razvoju sestre 
pomagajo, da bi vsem otrokom in 
odraslim omogočili dostop vsaj do 
osnovnošolske izobrazbe. Naslov 
srečanja je bil: »Živeti solidarnost 
v razdeljenem svetu«. Kolikor je 
mogoče, je povsod naša naloga 
živeti in širiti evangeljske vrednote 
kot so mir, pravičnost, solidarnost, 
medsebojno spoštovanje in pod
pora, skrb za uboge in zapostav
ljene. Ta dejanja so kakor kapljica 
v morje, toda vsaka teh kapljic je 
potrebna za to, da bo več dobrote 
na svetu in čim manj ledu v člove
ških srcih.

pripravila s. Štefka Bizjak ••••
9. maj je praznik bi. M. Terezije 

Gerhardinger, ustanoviteljice Šol
skih sester de Notre Dame. Okrog 
tega datuma se sestre iz vse pro
vince zberemo in praznujemo Dan 
skupnosti, da obnovimo svojo 
zvestobo duhu ustanoviteljev. Že 
nekaj let za ta dan prihajamo v Tr
novo. Letos je bil dan srečanja 27. 
april.

Velikonočno vzdušje smo naj
prej podoživele pri sv. maši, ki jo je 
daroval p. Repi Lebreht, frančiškan 
iz Ljubljane. Za iztočnico predava
nja, ki je sledilo po maši, je izbral 
pomenljivo zgodbo:

Bilje otok, ledena noč; na njem 
se znajde šest ljudi, vsak z enim 
polenom. Mraz vedno bolj priti
ska. »Ali bom dal svoje poleno za 
skupni ogenj, ki nas bo grel?«, se 
vsakdo sprašuje. Lepo urejena go

in si misli: Belci me zaničujejo, sedaj 
je prišel čas maščevalnosti. In obdr
ži poleno zase. Zadnji v tej skupini, 
skop in nezaupljiv starec, si misli: 
Vse delam za dobiček. Poleno bom

spa zagleda črnca-priseljenca in si 
misli: Zakaj bi grela nadležneža? 
In obdrži poleno zase. Politik je 
ugledal nekoga iz druge politične 
stranke in si je rekel: Zakaj bi grel 
s polenom zagrizenega politične
ga nasprotnika? In obdrži poleno 
zase. Nek revež, razcapan, vidi 
elegantno oblečenega človeka in 
si misli: Zakaj bi grel brezsrčnega 
bogataša? In obdrži poleno zase. 
Bogataš razmišlja o svojem bo
gastvu in si misli: Zakaj bi porabil 
poleno za te lenuhe in nesposo
bneže? In obdrži poleno zase. Črni 
priseljenec izžareva maščevalnost

dal tistemu, ki mi bo vrnil z obre
stmi. In obdrži poleno zase. In kaj se 
je tisto noč zgodilo na otoku?

Naslednje jutro je priplula do 
otoka skupina turistov. Kaj so našli 
na otoku? Odgovor je jasen in pri
poved zgovorna in aktualna za vsak 
čas, za vsako skupnost, družino, 
skupino. Podoba zmrzlih ljudi, od 
katerih se je vsak oklepal svojega 
polena, je podoba zime človeškega 
srca, ki je ustvarjeno zato, da deli.

Kaj vse je skupnost? Šola mo
litve, praznovanja, ponižnosti, ses
trskega/bratskega opominjanja, 
medsebojnega brušenja, odpuš-

OGLASI

Jože Brenčič s.p.

e-pošta: brencic@siol.net
Inštalater energetik

mob: 041 830 408

Kettejeva ulica 4, Ilirska Bistrica tel: 05 714 16 91

ProDent
zobna ambulanta dr. Surina 
Ilirska Bistrica 
Župančičeva 5 
tel.: 05 71 41 986

URNIK
po., če.: 13h - 19h 
to., sr., Pe.: 8h - 13h

TURISTIČNA ZVEZA___________
KETŠD Alojzij Mihelčič, Harije.......

Ne glede na skromna finančna sredstva je bila Turistična zveza Brkini, Kras, No
tranjska nadvse dejavna tudi v letu 2010.

Rezultate preteklega leta in smernice za letošnje leto so člani zveze obravnava
li v prvem trimesečju letošnjega leta in ugotovili, da večjih prihodkov za dejavnost 
zveze ni bilo, tako, da je bila večina projektov, ki se prepletajo tudi s programom 
zveze, financiranih iz sredstev TD Postojna.

Med pomembnejšimi projekti velja izpostaviti izvedbo mednarodnega glasbe
nega festivala mladih, kar je finančno podprla tudi Turistična zveza Slovenije, so
delovanje na sejmu Turizem in prosti čas na Gospodarskem razstavišču v Ljubljani, 
postavitev spletne strani Turistične zveze Brkini, Kras, Notranjska, ki se še dograju
je ( glavna pokroviteljica slednje je Občina Postojna), izdaja mesečnega koledarja 
prireditev in aktivno dogovarjanje za ažuriranje in osvežitev ter tisk v višji nakladi 
kataloga Skrivnostni Kras in turistične jame Slovenije.

Pod pokroviteljstvom Turizma Kras d.d. pa je zveza gostovala pri Postojnski 
jami z informacijsko pisarno, ki je bila obiskovalcem na voljo od aprila do novem
bra in nudila celovite informacije o Brkinih, Krasu in Notranjski cca 500.000 obis
kovalcem, ki so obiskali Postojnsko jamo.

Iz programa dela za leto 2011 velja izpostaviti tisk kataloga Skrivnostni Kras in 
turistične jame Slovenije ter izdelavo DVD filma, tisk in distribucijo letnega in me
sečnega koledarja prireditev, strokovni posvet o krasoslovju in turistični ponudbi 
območja Brkinov, Krasa in Notranjske, ki bo posvečen 100-letnici speleologa Fran
ceta Ha beta, regijsko koordinacijo pri projektu Moja dežela, lepa in gostoljubna, 
strokovno ekskurzijo za ogled dobre prakse v Avstriji ali Italiji in številne druge bolj 
ali manj pomembne dogodke, ki pa so z vidika promocije krajev in turizma območ
ja, ki ga zveza pokriva, še kako pomembni.

Kot sem že nekajkrat zapisala, gre zahvala za tako plodno in aktivno delo in pri
sotnost zveze na regijskih, državnih in obmejnih dogodkih, predsedniku zveze g. 
Srečku Šajnu in ga. Marici Gombač, ki se že vsa leta trudi, da lahko dosegamo kar 
je zapisano in še veliko, veliko več. Marica, iskrena hvala.

POČITNICE IN IZLETI OB KONCU ŠOLSKEGA LETA

SIDDHARTA, 18.VI.2011, samo vstopnica od 29 €
SIDDHARTA, 1 8.VI.2011, vstopnica + prevoz od 49 €
KRANJSKA GORA, hotel Špik 3*, 3 x NZ, do 31.7. 96 €
RABAC, htl Girandela 2*, 5 x POL, TT 205 €
KRK, hotel Beli Kamik I 3*, 3 x POL, TT, do 2.7. 102 €
MALI LOŠINJ, GH Helios 1/2*, 7 x POL, TT, 25.6. 215 €
PAG, hotel Tony 2*+, 7 x POL, TT, 17.7. 296 €
BIOGRAD NA MORU, hotel Adria 3*, 7 x Al, TT, 25.6. 399 €
TURČIJA, htl Desire Beach 4*, Al, 29.6. 529 €
TURČIJA, htl Titan Select 5*, Al, 29.6. 579 €
KRETA, htl Panorama 3*, Al, 24.6. 499 €
SHARM EL SHEIKH, Harmony Makadi Bay 4*, Al, 24.6. 499 €
DJERBA, El Mouradi Djerba Menzel 4*, Al, 29.6. 467 €
BOROMEJSKI OTOKI, 2 dni, bus, 25.6. 135 €
MUNCHEN IN LEGOLAND, 2 dni, bus, 25.6. 149 €
PARIZ IN DISNEVLAND, 5 dni, bus, 24.6. od 239 €
LONDON, 5 dni, letalo, 29.6. 609 €
OBISK ISLANDIJE, 6 dni, letalo, bus, 21.7. 1.279 €

MIRABILANDIJA, družinski paket: NZ, vstopnice od 122 €

TA GREM, poslovalnica Te/.: 7100 727, Fax:7100 726
Cankarjeva ulica 19 e-mail: info@grem.si,
SI-6250 ILIRSKA BISTRICA www.grem.si
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Bistriški izviri
Pet1 led ne Bistrico «z severne strani

Že na prvi litografski razglednici se je motiv Bistrice pojavil na kar treh 
od petih okvirjev. Predstavljen je izvir reke Bistrice, slapovi Sušca in reka 
Bistrica, ki teče pod Vencinovo hišo.

Tudi na razglednici, poslani leta 7 899 v Celje, prevladuje vodni motiv. 
Predstavljen je Sušeč in verjetno izvir Kukčevka, ki pride na dan iz skale pod 
Gradino. Pri starih posnetkih bistriških slapov je zanimivo, da je fotograf 
vedno postavil ljudi pred objektiv.

Bisterza - Cascatc - 11 Bistrica - Vodopadi

Prve razglednice po prvi svetovni vojni so še imele slovenske napise. Kaj 
kmalu so jih že natisnili v dvojezičnih napisih, a tudi to je trajalo zelo malo 
časa. Ilirska Bistrica je postala Bisterza, Trnovo pa Torrenova, kasneje pa 
soju združili veno naselje in poimenovali z izmišljenim imenom Vitla de! 
Nevoso. Zgornja razglednica je ena redkih dvojezičnih, kasneje so za dobrih 
dvajset let vodopadi postali cascate.

Primož Rojc.......
Ilirska Bistrica se v svoji nepo

sredni bližini, prav na robu nase
lja, ponaša s prečudovito naravo. 
Mesto svoje ime upravičeno nosi, 
saj je dobesedno obdano z vodni
mi viri. Kot rdeča nit skozi stari del 
mesta teče reka Bistrica, po kate
ri nosi naše mesto ime. Reka, ki v 
svojem kratkem, a zelo bogatem 
toku tukaj teče že tisočletja, nas 
Bistričane vse premalokrat spom
ni, kako minljivo je življenje. Preži
vela je že nešteto generacij, spre
memb, držav, sporov...

Okolica Ilirske Bistrice je zelo 
bogata z vodnimi viri. Na vrhu dela 
naselja guranjega kraja izvira reka 
Bistrica. V njen izvir se ob večjem 
deževju iztekata potok Brinškovka 
in Prhavčevka, pridruži pa se jim še 
izvir Kukčovka, ki pride na dan iz 
skale pod bistriškim gradom. Torej 
kar štiri izviri na le nekaj kvadratnih 
metrih.

Z druge strani skalnega grebe
na izvira Sušeč, najbolj znan izmed 
vseh izvirov. Sestavlja ga več izvi
rov, ki skupaj tvorijo prečudovite 
slapove.

Spet na drugi strani grebena iz
vira slap Kovačevec. Do njega pri
demo skozi nekdanji Topol, mimo 
Žnideršičeve rojstne hiše. Kovače
vec tvori tudi nekaj izvirov, ki ob 
večjem deževju pritekajo na dan v 
zanimivih strugah.

Nad Oblakovo domačijo izvira 
Kozlek, na sami meji med Bistrico in 
Jasenom pa Jasenska pila.

Izvira Bistrice in Sušca sta med 
seboj oddaljena le nekaj metrov, 
vendar leži izvir Sušca višje. Rečica 
Bistrica ima stalen dotok vode, s 
Sušcem pa je drugače. Ko se zaradi 
obilnejšega deževja ali taljenja sne
ga pritok vode v zbiralnike poveča, 
se gladina vode v Bistrici in Sušcu 
dvigne. Tedaj začne voda bruhati 
in dotekati iz višje ležečih izvirov 
Sušca in se v slapovih spušča v niž
je ležečo strugo, ki teče po prelepi 
dolinici, imenovani Suška reber. V 
poletnih mesecih, ko je manj pada

vin, se gladina vode v podzemnih 
zbiralnikih zniža, tako da se tudi Su
šeč zmanjšuje v studenček, nato pa 
presahne. Od tod tudi ime. Nato pa 
se ob deževju igra ponovi in prelepi 
slapovi zopet oživijo. Včasih potok 
prerase v pravo rečico ali celo hu
dournik. Slapov Sušca in okolice se 
človeška roka še ni dotaknila, tako 
da ga lahko občudujemo v njegovi 
prvenstveni obliki, medtem ko tega 
za izvire Bistrice, Kukčovke in Kova- 
čevca na žalost ne moremo reči.

Takoj pod izvirom Bistrice se 
danes nahaja območje bistriške 
vodarne. Na njenem mestu so bili 
včasih tri žage in mlini Cundov in 
Levičarjev mlin in Žvanova žaga in 
mlin. Vse tri so po drugi svetovni 
vojni podrli in na njihovem mestu 
zgradili vodarno.

Zanimiva je zgodba o tem, kako 
so pred že več kot 130 leti preuče
vali možnosti, da bi vodo izvira Bi
strice napeljali v Trst. V časopisu 
Slovenski narod je bil 13. septem
bra objavljen članek, v katerem so 
opisali, da je mestni magistrat Tr
žaški z vlogo dne 27. avgusta 1883, 
naprošal C.kr. okrajno glavarstvo 
v Postojni za koncesijo, s katero bi 
lahko vsak dan zajel 12.000 kubič
nih metrov vode iz potoka Bistrice 
in 28.000 kubičnih metrov vode iz 
reke Reke. Postojnsko glavarstvo je 
poleti leta 1884 to vlogo postavilo 
na obravnavo v javnost. Iz občin so 
dobili veliko število ugovorov in kot 
so zapisali v članku :»/.../ izjavili so 
se enoglasno proti napeljevanju 
vode iz Bistriškega potoka, kojega 
želi mesto Trst, kajti vasi daleč okoli 
tega potoka so za domačo rabo in 
živinska napajališča vezane edino le 
na vodo Bistrico«. V dopisu so ugo
varjali proti napeljavi vode v Trst 
tudi s stališča gospodarstva »/.../ 
dalje seje dokazalo, da v tem slučaji 
ne gre samo za pravice mlinarjev in 
žagarjev in za njihovo odškodnino, 
temveč, da je od tega, da mlini in 
zlasti žage za deske neprenehoma 
gredo, odvisen zaslužek premno

gih že tako jako revnih prebivalcev. 
Zlasti si sto in sto voznikov pridobi, 
akoravno ne velik pa vendar ved ni 
zaslužek s tem, da prevažajo hlo
de iz gozdov graščine Šneperk in 
iz drugih gozdov na Bistriške žage 
in od tod drugam«. Proti napeljavi 
so se izrekli tudi bistriški občinski 
zastopniki, kljub temu, da so jim 
za odkup njihovih vodnih pravic 
ponudili visoke denarne vsote. Za
stopnik deželnega odbora se je na 
podlagi obravnave odločil, da se na 
podlagi škode, ki bi jo utrpelo bi
striško gospodarstvo in kmetijstvo, 
da mora protestirati proti enostran
ski razsodbi te zadeve in da mora 
problematiko obravnavati deželni 
zbor. Zastopniki mesta Trst so na iz
javo zastopnika deželnega odbora 
odgovorili, da si pridržujejo pravico 
pismenega ugovora.

Zatem očitno ni bilo nič z vodo 
iz Bistrice, Trstje našel druge rešit
ve, leta 1904 pa je Slovenski narod 
ponovno poročal o zanimanju me
sta Trst po Bistriški vodi, za koncesi
jo pa je zaprosila tudi Južna železni
ca. Članki o problematiki preskrbe 
Trsta z pitno vodo so se pojavili še 
leta 1912, potem pa seje problem, 
verjetno zaradi prve svetovne voj
ne, za nekaj časa umaknil.

Ko govorimo o reki Bistrici ne 
moremo mimo mlinov in žag, ki 
so omogočili nagel gospodarski in 
kulturni vzpon Bistrice. Podatek iz 
15. stoletja pravi, da je na dobrem 
kilometru potoka Bistrice delovalo 
kar 12 mlinov in žag. Valvasor pra
vi, da je Bistrica s svojimi pritoki v 
17. stoletju gnala 45 mlinskih ko
les in 16 vodnih žag. Vodne žage 
so k nam prišle iz Beneškega, zato 
jim upravičeno pravimo »veneci- 
alke«. V začetku 19. stoletja je bilo 
ob njej 29 žag, ki so pridelale letno 
3000 voz lesa, večinoma za Reko in 
Trst. Žage in mlini so počasi začeli 
izgubljati svoj pomen že med dve
ma vojnama, z razvojem parnih in 
električnih žag in mlinov pa so do
končno izginili.

Članek, ki sem 
ga našel v časopi
su Slovenec iz leta 
1911, postavlja 
mline in žage, kijih 
v Bistrici tako radi 
stavimo v ospre
dje, v drugačno 
luč. Je pa lahko 
tudi odraz današ
njih dni, četudi je 
minilo od takrat 
100 let. Piše o ne
varnosti kolere in 
suši, ki je prizadela 
reško dolino. Zara
di suše so se takrat 
posušili vsi vodnja
ki in vaški studen
ci, k reki Bistrici 
pa naj bi hodili po 
vodo vsi okoličani 
in celo prebivalci 
Istre. Članek nava
ja: »Toda kaka pa 
je ta voda v zdrav
stvenem oziru? V 
trgu Ilirska Bistrica

in po vseh mlinih ob Reki se izteka 
vsa največja nesnaga v to vodo. Na
vajamo hotel Ilirija (današnji lovec 
op.a.) v Ilir.Bistrici, kjer je izpeljano 
stranišče naravnost v vodo. V tem 
hotelu ostajajo tujci iz Reke in Trsta. 
Če bi ostal v tem hotelu samo en 
bacilonosen tujec, pa je naenkrat 
lahko okužena vsa reška dolina.«

Mlini in žage so preteklost, one
snaževanje reke je ostalo, vodo iz 
našega vodovoda naj bi napeljali 
v Istro, reka Bistrica pa mirno teče 
svojo pot in bo tekla tudi naprej. Pa 
naj članek zaključim z našo, Bistri

ško himno, napisano reki in ljudem 
ob njej:

TJEČE.TJEČE BISTRA UODA,
BISTRA UODA BISTR'CA.
PO NJI PA MELJE INU ŽAGA 
IVE, HLIST IN PA MEHLIN.
Ml SMO ČVRSTI VSI PO VRSTI,
Ml PILARJI BISTRŠKI.
NAŠE PILE VEDNO ČILE 
NAM DENARCE PRISKRBE.
VSE KAR ZASLUŽMO,
VSE ZARUŽ'MO,
VSE ZA VINCE DAJEMO.

Vse razglednica so iz zbirke 
avtorja

Razglednica je bila poslana leta 7 966 v 
Makedonijo. Je ena izmed serije prvih 
Bistriških povojnih razglednic, ki jih je izdalo 
Turistično društvo Ilirska Bistrica. Izvir, ki 
ga vidimo na njej je Kukčevka, eden izmed 
štirih izvirov na vrhu Guranjega kraja.

Koliko je k fotografski zakladnici motivov iz 
Ilirske Bistrice in okolice prispevala družina 
Maraž in njihov fotografski atelje, je izredno 
težko izračunati. Njihove arhivske fotografije 
so neprecenljive in veliko srečo je ta kraj 
imel, da je pred 9 7 leti Maraž prišel k nam. Na 
fotorazglednici je Maraž ujel Hodnikov mlin in 
žago, Ivetova Kolesa (za mesnico Puc) in Sušeč.



12 maj 2011 ZANIMIVOSTI

IZOBRAŽEVANJE . ' . •; ,

Peta slavnostna podelitev 
diplom ______ ^
Zapisala: Mira Lenarčič Foto: Urša Abram

V sredo, 22. 4. 2011, bomo v sejni 
dvorani Šolskega centra Postojna že 
petič slavnostno podelili diplome 26
- im študentom Višje strokovne šole 
Postojna, ki so uspešno zaključili dve
letni študij in si pridobili višjo strokov
no izobrazbo poslovni sekretar ter 18 
študentom programa strojništvo, ki so 
tako postali inženirji strojništva. (VI. 
stopnja izobrazbe) - skupaj 44 diplo
mantov. Do jeseni pa pričakujemo že 
prve diplomante programa gozdarstvo 
in lovstvo.

Višja strokovna šola Postojna delu
je že osmo leto. V študijskem letu 20- 
10/2011 je na višjo šolo vpisanih 422 
(rednih in izrednih) študentov, 130 v 
program poslovni sekretar, 151 v pro
gram strojništvo in 141 študent v pro
gram gozdarstvo in lovstvo. Do danes 
je diplomiralo 211 študentov programa 
poslovni sekretar ter 39 študentov pro
grama strojništvo, skupaj 250 diplo
mantov Višje strokovne šole Postojna. 
Diplomanti lahko nadaljujejo študij 
na nekaterih visokih strokovnih šolah 
sorodnih usmeritev. Vpišejo se lahko v 
drugi letnik omenjenih šol.

Pomemben delež študentov v EU
- več kot 2,5 mio ljudi - študira v kraj
šem visokošolskem izobraževanju, ki ga 
pri nas imenujemo višje strokovno iz
obraževanje. V najbolj razvitih državah 
(v zahodni Evropi, ZDA, Kanadi, Avstra
liji) pa se kar tretjina populacije vključi 
v višješolske strokovne programe, ki 
pripomorejo k fleksibilnejši in bolj iz
obraženi delovni sili na trgu dela, tako v 
zasebnem kot v javnem sektorju.

Višja strokovna šola Postojna je bila 
do študijskega leta 2008/2009 edina 
javna višja šola v Notranjsko-kraški re
giji (ob svojem nastanku pa tudi edina 
v zahodni in jugozahodni Sloveniji).

Odziv prebivalcev regije pri vključeva
nju v izobraževalne programe je bil v 
preteklosti zelo dober. S tem smo do
bili potrditev naše domneve, da so se 
ljudje pripravljeni izobraževati, zlasti na 
višješolskih strokovnih programih, če je 
izobraževanje organizirano bližje stal
nemu prebivališču.

Za diplomante obstoječih progra
mov obstaja kljub specifični poklicni 
izobrazbi široka možnost zaposlovanja 
na različnih delovnih mestih.

Višja strokovna šola Postojna posta
ja regijsko višješolsko središče z bogato 
ponudbo različnih programov, ki sledi
jo potrebam delodajalcev naše regije. 
Pri tem se zavedamo, da na vpis močno 
vplivajo demografski dejavniki, saj se 
manjša število dijakov, ki so potencial
ni študenti višjih šol. Na uvajanje novih 
programov vplivajo tudi odločitve Mi
nistrstva za šolstvi in šport, ki trenutno 
ni naklonjeno širitvi mreže šol.

Glede na informacije vpisne službe 
o številu prijav za študijsko leto 20011/ 
12, bo vpis na vseh treh programih po 
zaključenem 1. vpisnem roku v skladu 
s pričakovanji. Na 50 vpisnih mest na 
vsakem od programov je na redni študij 
prijavljenih 65 poslovnih sekretarjev, 73 
strojnikov in 33 prijav za program goz
darstvo in lovstvo. Na nobenem od pro
gramov ne nameravamo omejiti vpisa, 
ker pa se nekateri prijavljeni kandidati 
kasneje premislijo in ne pridejo na vpis, 
pričakujemo v jeseni tudi še nekaj pro
stih mest. Za izredni študij se kandidati 
praviloma odločajo v jesenskih rokih

Cilj šole je ohraniti in nadgraditi 
prepoznavnost in povezovanje šole z 
okoljem.

Šola dobro sodeluje z gospodar
stvom, tako pri kadrih kot pri izvajanju 
praktičnega izobraževanja. Praviloma

URNIK 
8.00 - 16.00 

robota 8.00 - 13.00 
nedelji

..

SOLSKI CENTER POSTOINA
VIŠJA STROKOVNA ŠOLA

delodajalci radi sprejmejo naše študen
te na prakso, prav tako pa niso redki 
delodajalci, ki iščejo naše študente za 
prakso, in tisti, ki našim diplomantom 
ponujajo delovna mesta.

Predavatelji se povezujejo z go
spodarstvom preko diplomskih nalog, 
praktičnega izobraževanja in skupnih 
projektov. Spodbujanje predavateljev 
za aktivno udeležbo na strokovnih kon
ferencah, objavah svojega strokovnega 
dela ter izvedba izobraževanj za pod
jetja sodi med naše dolgoročne cilje.

Zagotoviti želimo še večjo kakovost 
izvedbe izobraževalnih programov s 
poudarkom na učinkovitejšem študiju. 
Pri študiju dajemo velik poudarek načr
tovanju in nadzoru kakovosti izobraže
vanja. Prijavili smo se na razpis za prido
bitev priznanja za vzpostavitev sistema 
vodenja kakovosti.

Razširjamo izvajanje študija s kom
binacijo klasičnih oblik poučevanja in 
e-študija, kar pomeni večjo angažira
nost ter odgovornost vsakega zaposle
nega za doseganje dobrih rezultatov. 
Na ta način želimo zagotoviti čim bolj 
učinkovit študij in čim večjo prehod
nost naših diplomantov.

Začenjamo z mednarodno izmenja
vo študentov na praktičnem izobraže
vanju in izobraževanju predavateljev v 
tujini.

S Fakulteto za management Koper, 
Univerze na Primorskem se ponovno 
dogovarjamo, da bi ponudili možnost 
nadaljevanja šolanja našim diploman
tom na lokaciji v Postojni.

S tem želi šola spodbujati razvoj, 
ustvarjalnost in vseživljenjsko izobra
ževanje.

Ravnateljica, Nada Vadnov, univ.
dipl. psih.

Dobrepolje 
v znamenju 
Florjanovega
Petar Nikolič •••••

Vaška cerkev v Dobropoljah, ki datira v leto 1890, si je nedavno tega 
nadela nova oblačila. Zaključek del je sovpadal z letošnjim Florjanovim, 
kar ni naključje, saj je cerkev posvečena prav temu priljubljenemu za
vetniku.

Nedeljsko slavje se je po stari tradiciji začelo z mašo, ki jo je daroval 
ilirskobistriški župnik in kaplan Gabrijel Vidrih, za posebno vzdušje pa 
je skrbel otroški cerkveni pevski zbor Zvonček, ki je ob spremljavi zbo
rovodkinje Anje Janežič prepeval med mašo.

Po končani mašni daritvi je župnik blagoslovil gasilska vozila doma
čih iiirskobistriških društev in društev iz sosednje hrvaške, ki že tradicio
nalno prihajajo v Dobropolje. Tokrat so se slavja udeležili hrvaški gasilci 
iz Šapjan, Matulj in Klane.

Blagoslovu je sledil kulturni program, ki so ga sooblikovale članice 
že prej omenjenega otroškega pevskega zbora Zvonček s krajšo igrico

Blagoslov gasilskega vozila in opreme

o Metulju, člani KETŠD Alojzij Mihelčič iz sosednjih Harij in ansambel 
Nostalgija, ki je zaigral nekaj poskočnih. Slavju je nekoliko ponagajalo 
vreme, a brez odličnega divjačinskega golaža in obilne mere domačih 
peciv in sladic tudi tokrat ni šlo.

KOREN JOŽKO
Koseze 3, Ilirska Bistrica

tel. : 040/240-11 8

VSAK DAN
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Čestitamo Jožetu Iskri
Zorko Šabec.......

Čebelarsko Društvo Anton 
Žnideršič čestita svojemu članu in 
dolgoletnemu čebelarju Iskra Jo
žetu za prejeto najvišje odlikova
nje Čebelarske zveze Slovenije.

Na upravnem odboru Čebe
larskega društva smo v decembru 
2010 sprejeli sklep, da predlagamo 
UO ČZS, da sprejmete sklep o pode
litvi odličja ANTONA JANŠE I. stop
nje našemu članu Jožetu Iskra iz Ilir
ske Bistrice. UO ČZS je naš predlog 
podprl in tako je Jože na slavnostni 
podelitvi prejel priznanje Antona 
Janše I. stopnje.

Gospod Jože Iskra se je rodil 13. 
maja 1932 v Zabičah pri Ilirski Bistri
ci. Že pri petnajstih letih se je zaposlil 
pri Gozdni upravi Ilirska Bistrica kot 
»gozdarski praktikant«. V gozdarski 
službi je deloval kot vodja enega od 
revirjev gozdne uprave Ilirska Bistrica, 
vse do upokojitve. Leta 1947 v aprilu 
mesecu jev gozdu našel votlo bukovo 
deblo iz katerega so izlet avale čebele. 
Votlo deblo je odžagal in premestil na 
domači vrt v vasi. To leto 1947je za
četek njegove čebelarske usode. Leta 
1960je bil Jože Iskra že pravi čebelar, 
vključil se je v Čebelarsko društvo Ilir
ska Bistrica in od takrat je tudi član 
Zveze. Tisto leto je imel v Ilirski Bistrici 
zelo odmevno predavanje o čebelah 
znani čebelarski predavatelj gospod 
Vlado Matelanc iz Ljubljane. Udelež
ba je bila številčna cca. 45 čebelarjev. 
Med predavanjem so si ogledali ruski 
film o čebelah. Gospod Martelanc je 
prevajal in predavanje se je zavleklo 
ves popoldan, čebelarji so bili navdu

šeni in druženje je 
potrajalo pozno v 
noč, ko so se razšli.
Nekateri čebelarji 
so prišli peš tudi iz 
17 km oddaljenih 
krajev.

Jože je kot 
prava učna čebe
larska knjiga, vsa 
svoja leta se je 
stalno izobraževal, 
vsaka čebelarska 
literatura ga je za
nimala. Doma ima v svoji čebelarski 
sobi zbirko 50 čebelarskih ekspona
tov, nekatere primerke je izdelal sam 
ali pa jih je dobil od raznih čebelar
jev. Ima tudi mnogo knjig, člankov, 
fotografij o čebelah, čebelarjenju in 
o vseh temah, ki jih čebele prinesejo. 
Vedno in ob vsaki priložnosti, ko se 
naše društvo predstavi širšemu ob
činstvu in še posebno, ko prirejamo 
čebelarske razstave nam Jože Iskra s 
svojo zbirko čebelarskih predmetov 
pomaga. Brez njega ni bilo še nobene 
razstave pri nas, še posebej veliko po
zornost in zanimanje vzbuja s svojim 
opazovalnim panjem s čebelami.

Iz tematike o čebelarstvu je sode
loval s skupino učencev in učiteljev iz 
šole Antona Žnideršiča iz Ilirske Bistri
ca in sicer so leta 2004 v Ljubljani na 
sejmu Narava in Zdravje predstavili 
čebelje pridelke iz našega kraja. Na 
tej razstavi so sodelovali nekaj let. 
Ker se naša šola imenuje po čebelarju 
Antonu Žnideršiču je Jože Iskra več
krat sodeloval z raznimi avtorji (šol

skimi učitelji) pri sestavljanju raznih 
šolskih brošur iz življenja čebel.

Jože je v svojem življenju napravil 
štiri čebelnjake. Sedaj čebelari v Zabi
čah na Gmajni s 35 panji, včasih pa 
je zazimil tja do 90 družin. V okolici 
čebelnjaka je zasadil leta 1993 60 lip, 
60 divjih češenj in 60 akacij, lansko 
leto pa 7 javor. Leta 1996je dobil pri
znanje za najlepši čebelnjak v obči
ni. Mnoga leta (18) je bil član UOČD 
Ilirska Bistrica, od 1996 do 2000je bil 
tajnik društva. Usposobljen je za če
belarskega preglednika in je izredno 
dober in izkušen čebelar. Udeležuje 
se mnogih tekmovanj iz ocenjevanja 
medu, kjer dobiva visoka priznanja, 
zadnje zlato priznanje je pridobil v 
Sežani leta 2007. V društvu je zelo ce
njen in spoštovan, vedno urejen delu
je umirjeno in vedno pozitivno.

Za svoje čebelarske zasluge je 
prejel od ČD »Anton Žnideršič« Ilirska 
Bistrica leta 1986 odličje Antona Jan
še lil. stopnje, leta 1990 odličje Anto
na Janše II. stopnje.

Jože, še enkrat iskrene čestitke.

AKTIVNOSTI DRUŠTVA VEZI

Ustvarjalne delavnice na »ČAROBNEM DNEVU«
Karmen Margarit in Barbara Uljan, Foto: Karmen Margarit, Andreja Maljavac, Nataša Jenko in Barbara Uljan......

Člani Društva »VEZI« smo se na »ČA
ROBNEM DNEVU« v Lipici predstavili s 
promocijo izdelkov, ki nastajajo v okvi
ru Programa SONČNI TOBOGAN-MRE- 
ŽA KREATIVNIH DELAVNIC. Kreativne 
delavnice potekajo v programu Mreža 
dnevnih centrov Štanjel, Štorje in Ilirska 
Bistrica, ki omogoča ljudem s težavami 
v duševnem zdravju možnosti za pri
dobivanje novih funkcionalnih znanj, 
kakor tudi pogoje za višji nivo kvalitete 
njihovega življenja in socialno vključe
nost. Omenjene aktivnosti v dnevnih 
centrih se izvajajo vsak dan in so na vo
ljo vsem zainteresiranim uporabnikom, 
kakor tudi članom širše skupnosti.

Poleg promocijske stojnice pa smo 
v Lipici pripravili in izvedli likovno de
lavnico »voščena praskanka«, ki jo je 
vodila članica Društva »VEZI« slikarka 
Jelena Šardi. Delavnice se je udeležilo 
veliko otrok in vsi skupaj smo spoznali, 
da so popolnoma preproste aktivnosti 
tiste, ki lahko povezujejo različne gene
racije in različne ciljne skupine. Veseli 
smo, da smo še enkrat uspeli preseči 
tabuje duševne bolezni in prikazati so
cialno delo v skupnosti v popolnoma 
novi podobi. Ob tej priložnosti se za
hvaljujemo vsem, ki nam omogočajo 
sodelovanja na raznih pripreditvah in 
javnih dogodkih ter nam tako omogo
čijo uresničevanje socialne preventive.

Dan za spremembe je v soboto, 26. 
marca, že drugič povezal prostovoljce 
po Sloveniji. Na ta dan so v različnih 
krajih po Sloveniji potekale številne 
prostovoljske akcije, ki so jih pripravili 
v sodelovanju z različnimi prostovolj
skimi organizacijami in občinami. Po
membno je, da ljudje sodelujejo in so 
skupaj tvorci pozitivnih sprememb. 
Dan za spremembe namreč prinaša 
možnost, da se skupnost poveže, da

se aktivirajo novi prostovoljci in sku
paj naredijo nekaj dobrega v lokalnem 
okolju. Čas, v katerem živimo, kliče po 
spremembah in vsi smo odgovorni za
nje. (Vir: www.filantropija.org, www. 
prostovoljstvo.org).

Akciji Slovenske filantropije se je 
že drugo leto zapored pridružilo tudi 
Društvo »VEZI«. V ta namen smo v do
poldanskem času 2-6.3.2011 postavili 
promocijske stojnice v Sežani, Ilirski 
Bistrici, Postojni ter v Komnu. Na pro
mocijskih stojnicah smo razstavljali 
izdelke, ki nastajajo v naših kreativnih 
delavnicah. Poleg tega smo na stojni
cah v Sežani in II. Bistrici predstavili tudi 
»delavnice v živo«. Obiskovalci so si lah
ko ogledali, kako izdelki nastajajo ali pa 
so imeli celo možnost preizkusiti se v 
lastni ročni spretnosti. Poleg uporab
nikov in zaposlenih so na stojnicah so
delovali tudi prostovoljci, ki so že vklju
čeni v naše programe. Na stojnicah so 
obiskovalci dobili različno informativno 
gradivo (op.: zloženke, glasilo, Zbornik),

iz katerega je mogoče naše društvo po
drobneje spoznati.

DRUŠTVO »VEZI« NA KOZLEKU
Na željo uporabnikov smo v sredo, 

11.5.2011 organizirali pohod na Kozlek 
za člane vseh stanovanjskih skupin in 
dnevnih centrov Društva »VEZI«. Zbrali 
smo se pred dnevnim centrom v Ilirski 
Bistrici in se z avtomobili zapeljali pod 
sam vrh Kozleka.Vsem 24-im udeležen
cem je na vrh uspelo priti v pol ure. V 
koči sta nas pričakala člana Planinske 
skupine Podgora, ki sta nas postregla s 
toplim čajem. Povedala sta nam nekaj o 
samem Kozleku, razglednih točkah in o 
graditvi koče.

Po malici in skupnem fotografiranju 
smo se še malo družili, kmalu pa tudi 
odšli proti dnevnem centru, saj smo bili 
rahlo utrujeni. Večinoma smo bili eno
tni, da pohod drugo leto ponovimo.

Ob tej priložnosti se zahvaljujemo 
Planinski skupini Podgora za prijaznost 
in gostoljubnost.

PLANINCI

Ženska planinska sekcija (ŽPS)
Grozdana Česnik.......

Preživljanje prostega časa v ob
jemu lepot gorskega sveta in pri
jetna druženja v krogu planincev, že 
dolga leta ženejo Žensko planinsko 
sekcijo po slovenskih vrhovih in pla
ninskih pohodih. V mesecu aprilu je 
ŽPS začela planinsko transverzalo 
z vzponom na Kršičevec, ki je eden 
izmed 28 kontrolnih točk v 'Dnev
niku poti meddruštvenega odbora 
primorsko - notranjskih planinskih 
društev'. Cilj letošnjega leta je pre
hoditi pot, ki je dolga cca. 330km in 
je speljana po območju 10-ih pla
ninskih društev, ki sestavljajo pot 
Meddruštvenega odbora primorsko 
- notranjskih planinskih društev.

Obisk primorskih konjerejcev 
na KGZS____________________
Danilo Potokar •••••

Konec marca je v prostorih Kmetijsko gozdarske zbornice Slovenije (KGZS) po
tekal sestanek s predstavniki ilirsko bistriškimi konjerejci in svetnikom KGZS OE 
Postojna, ki so vodstvu KGZS predstavili aktualno problematiko. Tako Peternelj 
Florjan, kot Matjaž Urh sta podrobno izpostavila problematiko registracije pri- 
pustnih postaj, izdajanja identifikacijskega dokument (ID) in odvzema brisa in krvi 
žrebcev za analize na določene bolezni.

Konjerejci so pričeli dobivati odločbe VURS, ki jim nalaga, da v skladu z zakono
dajo v roku 15 dni na območni urad VURS posredujejo vloge za registracijo pripust- 
nih postaj. Po mnenju konjerejcev je rok za registracijo pripustnih postaj prekratek, 
prav tako pa menijo, da za državne žrebce, ki so v velikih čredah in plemenijo le 
znotraj teh čred, ni treba urediti in registrirati pripustne postaje. KGZS je zaprosila 
VURS za podaljšanje roka registracije pripustnih postaj, prav tako pa je v razgovo
rih na tehnični ravni s predstavniki MKGP pridobila mnenje, da so državni žrebci 
namenjeni širjenju genetskega napredka v populaciji konj in morajo biti na raz
polago vsem rejcem, ki želijo pripuščati svoje kobile pod te žrebce.To v praksi po
meni, da morajo rejci, ki upravljajo z državnimi žrebci imeti registrirane pripustne 
postaje. Rejci kateri imajo večje črede in žrebca uporabljajo izključno za haremski 
pripust v lastnih čredah, ne morejo imeti pripustne postaje registirane na kmetijah, 
zaradi oddaljenosti kobil v celoletni paši. Žrebci kateri se nahajajo v čredi kobil na 
celoletni paši, v primeru prigonsa tuje kobile na pripustno postajo jo ti zavračajo, v 
teh primerih pa so nam poznane tudi težke poškodbe živali kot rejca.

Nadalje konjerejci ugotavljajo, da še vedo nimajo izdanih vseh ID za kopitarje, 
ki jih imajo v svojih čredah, zato so zaprosili KGZS, da posreduje pri Veterinarski

fakulteti, ki ID izdaja, da se ID čim prej izdajo. Prepričani so, da se ID izdajajo prepo
časi in da so stroški izdaje, ki jih plačujejo rejci, previsoki. Za rejce ki so člani zdru
ženja in imajo vključene v rejski program plemenske kobile se za te kobile izvaja 
le - enkrat letno pregled žrebet z kobilami, da jih označijo ustrezno z zahtevami 
rodovnika. Vse ostale kobile ki niso bile dosegljive za pregled ali so kasneje žrebile, 
velja označitev lokalnih veterinarjev, katero mora lastnik živali dodatno poravnati 
in ni po ceni, saj znaša 73,oo €. ilirsko bistriški rejci so mnenja, da je strošek ozna
čitve previsok v primerjavi z govejo ali drugo živino, saj tu znaša le 4,10 €, zato 
rejci apelirajo na vse odgovorne, da vrednost označitve prilagodijo na ceno 14,00 
€ kot je cena za živali ki so vključene v rejski program. KGZS je pozvala Veterinarsko 
fakulteto, da v najkrajšem možnem času izda ID za kopitaraje, katerim le-ta še ni bil 
izdan. Prav tako pa je KGZS skupaj s predsedniki priznanih rejskih organizacij (PRO) 
s področja konjereje na sestanku, ki je potekal na MKGP, podprla predlog predsed
nikov PRO, da se cena za izdajo ID za člane PRO zniža na najmanjšo možno raven.

Na koncu so primorski konjerejci opozorili še na nepotrebno večkratno vzne
mirjanje živali ob jemanju vzorcev brisov krvi za veterinarske preiskave, saj se do
gaja, daje posamezna žival podvržena jemanju vzorcev tudi do4x letno. Menili so, 
da je treba obvez brisov in krvi opraviti ob enkratnem obisku, saj se živali preveč 
in po nepotrebnem vznemirja, zmanjšali pa bi se tudi stroški za veterinarske pre
glede. KGZS je konjerejce obvestila, da je s to problematiko že seznanila MKGP, ki 
se z zahtevo konjerejcev strinja in že izvaja potrebne aktivnosti za razrešitev tega 
stanja.

KGZS tudi obvešča vse konjerejce, da se skupaj s predsedniki PRO in svetnikom 
v Državnem svetu Jožetom Mihelčičem trudi na MKGP pridobiti dodatna finančna 
sredstva za delovanje PRO, za izvedbo razstav in tekmovanj ter za uvedbo podpore 
za rejo plemenskih kobil z žrebeti. Na sestanku, kije potekal na MKGP, so zahtevam 
kojerejcev prisluhnili in jim zagotovili, da bodo v čim krajšem možnem času pri
pravili predloge rešitev.
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OŠ DRAGOTINA KETTEJA OS PODGORA KUTEZEVO

S pomladjo tudi mi v Dom Tehniški dan v
Jožica Grbec in Metka Šestan.......

Velikokrat se v šoli pogovarja
mo o starejših in njihovem načinu 
življenja. Vsako leto obiščemo naše 
občane v domu starejših občanov 
vsaj s pustno povorko. Letos pa 
smo sklenili, da jih razveselimo tudi 
s kulturno prireditvijo. V mesecu, 
ko pozdravljamo pomlad, smo jim 
prikazali del tistega, kar se učimo 
v šoli. Že ob vhodu smo začutili, da 
so veseli našega obiska. Z aplavzom 
so nagradili trud otrok in nas pred 
odhodom tudi pogostili. Žal nam je 
zmanjkalo časa za druženje. Upa
mo, da bomo to lahko uresničili v 
prihodnjem šolskem letu.

OS TONETA TOMŠIČA KNEŽAK

Strokovno predavanje
Olga Novak.......

dr. VESNE GODINA z naslovom ZA
KAJ NAŠI OTROCI NE FUNKCIONIRAJO, 
KOT Sl ŽELIMO?

19. aprila 2011 je na 05 Toneta Tom
šiča Knežak po popoldanskih govorilnih 
urah in roditeljskih sestankih predavala 
znana in odlična predavateljica dr. Ves
na Godina. Predavanje je bilo organizi
rano za strokovne delavce in starše vrt- 
čevih in osnovnošolskih otrok.

Vesna Godina je poslušalcem sku
šala razložiti, zakaj otroku prijazna 
vzgoja/šola ne obrodijo zaželjenih re
zultatov ali sadov. Še več, predavatelji
ca je poudarila, da naša prijazna vzgoja 
prinaša bodoče odvisnike. Razložila in 
slikovito je pojasnila, kako pomemb
no je, da otrok ob svojem času (nekje 
med 4 in 6 letom starosti) preraste, pre
seže dobo malega otroka in postane 
velik otrok. Slednji je po funkcionalni 
odraslosti že podoben odraslemu, od
govornemu človeku. Zato je ta meja 
tako pomembna. Velik otrok in odrasli 
morajo namreč početi stvari, ki so PRAV, 
medtem ko mali otroci delujejo zgolj na 
nivoju FAJN / UGODNEGA početja.

Vsak normalen otrok se prepove
dim in pravilom upira, noče jih sprejeti 
in upoštevati, saj mu to več ne prinaša 
ugodja. Vztrajno hoče iti čez vse NE-je 
staršev in vzgojiteljev. Vendar je ključ
nega pomena to, da preide to fazo ter 
razume, da ne ni enako kot ja. Funkci
onalno odrasel veliki otrok ali odrasel

človek sta ustavljiva besedno, torej 
prepoved z besedico NE zadošča. Če 
otroku uspe NE spremeniti z določe
nimi pogoji ali razlogi v DA, znabiti, 
da bo v njegovem razumevanju zble
dela ta razlika.

Otrok, ki vsak ne razume kot da, 
postane kršitev vseh družbenih pra
vil. Da se to ne bi zgodilo, je izred
nega pomena postavljanje mej in 
kaznovanje za prekršitev. Ni treba, da 
so kazni fizične, kazen pa mora nujno 
otroku odvzeti neko ugodje, pa lah
ko pa je to karkoli.

Na življenje pa je treba mlade pri
praviti: da se bodo zavedali, da je tre
ba delati PRAVE stvari, ne le sebično 
venomer gledati le nase in na svoje 
užitke. Treba je imeti moč in biti obo
rožen tudi za težave. Se znati soočiti z 
njim in prerasti miselnost egocentrič
nega malega otroka, ki verjame v to, da 
je vse na svetu za to, da njemu služi in 
je on najpomembnejši in najboljši. Kajti 
prej sli slej mu bo okolje sporočalo, da 
to ni res. In to zna »boleti kot svinja«. Za
gotovo ne more biti vedno glavni. Zato 
ni ustrezno, da s pozornostjo vedno na
grajujemo le ali predvsem problematič
ne učence, saj s tem podpiramo njihovo 
neprilagodljivost in kršenje pravil.

Godina je poudarila, da je otroku 
koristna t. i. dvotirna vzgoja, kar pome
ni tako očeta kot mater. Namesto očeta 
so lahko v otrokovem življenju prisotni

tudi strici ali dedki, vendar pa je pojav
nost moškega nujna, kajti moški bi se z 
vzgojo nujno morali ukvarjati. Pa tudi 
če ne previjajo ali pogrevajo mleka, 
morajo pa biti tisti, ki otroku avtorita
tivno postavljajo mejo in dosežejo, da 
ločuje med NE in DA.

Vesna Godina je torej poudarila in 
razložila, kako potrebno je, da vzgojimo 
in imamo funkcionalno odrasel ljudi. To 
pomeni resnično dobrobit družbe ter 
zdravje in koristnost posameznika. Go
dina je poslušalce nasmejala in zresnila, 
celo šokirala s svojo prepričljivostjo in 
neposrednostjo. Izvabila je nekaj ko
mentarjev in vprašanj ter mnogo raz
mišljanja.

Obiskal nas je Primož 
Suhodolčan
Tjaša Fajdiga, 9. razred.......

V četrtek, 7. 4. 2011, nas je vse 
pridne bralce, ki smo bralno značko 
opravili pravočasno, obiskal priljub
ljen pisatelj Primož Suhodolčan. Ko 
smo povezovalci programa pove
dali uvod, je mikrofon v svoje roke 
prijel zabaven pisatelj ter naredil 
pravo malo zabavo! Pripovedoval 
je na zabaven način, z oponaša
njem različnih zvokov živali, zaradi 
česar so osebe v njegovem pripo
vedovanju skoraj oživele! Vsi smo 
se zabavali, tako prvi razred, kot mi, 
deveti razred. Pripoveduje za vse 
generacije, velike in majhne, stare 
in mlade, ter mlade po duši - zato 
pa smo ga takoj vzljubili! Neverjet
no smo se zabavali ob njegovem

pripovedovanju in mimiki obraza. 
Ena zanimiva zgodba za drugo, ena 
bolj zabavna od druge. Vsi smo se 
vživeli in ga resnično zavzeto po
slušali. Predstavil nam je tudi zbirko 
zgodb, ki so nastale izpod njego
vega peresa, in spoznali smo, daje 
resnično vredna branja. Ura je mi
nila zalo hitro, lahko rečem kar pre
hitro, in ker je vsega lepega enkrat 
konec, seje moral tudi gospod Su
hodolčan posloviti od nas. Bili smo 
kar malo razočarani, saj na začetku 
nismo pričakovali tako zabavnega 
obiska! Bili smo navdušeni in res
nično smo se nasmejali! Za mnenje 
pa smo povprašali tudi naše (naj- 
)mlajše učence:

Vtisi iz 7. razreda:
-Pisatelj je bil dober, prijazen in 

zelooo smešen. Mislim, da ni imel 
toliko poškodb kot je rekel. To je 
samo tako rekel, ker piše pravljice.
Ina Sedmak

-Primož Suhodolčan ima veliko 
domišljije, zato lahko piše tako do
bre knjige.
Neža Primc

-Smešen je bil, ker je govoril in 
kazal. Lepo mi je bilo, zato bom pre
brala njegove knjige.
Nika Deželak

-Všeč mi je, ker piše lepe knjige. 
V njih je veliko smešnic. Najboljša 
pa je tista, ko seje zaletel z glavo.
Vid Blažek

VDC-ju
Jana Šestan in Teja Tomažič.......

V ponedeljek, 9. 5. 2011, smo imeli učenci 8. razreda OŠ Podgora, Ku- 
teževo tehniški dan. Zjutraj smo se s šolskim avtobusom odpeljali v Ilirsko 
Bistrico, kjer smo obiskali Varstveno delovni center.

Nihče ni vedel, kaj točno bomo počeli, dokler nam gospa ni predstavi
la našega delovnega dne. Tam so nas razdelili v dve skupini. Ena skupina 
je odšla v šiviljsko delavnico, druga pa v lesno. V šiviljski delavnici smo s 
pomočjo Danice sešili lepo lutko iz blaga. Glavo trup in kapo smo sešili 
s pomočjo šivalnega stroja. Vsi smo to počeli prvič, vendar smo se kmalu 
naučili. Pri lesni delavnici pa sta nam pomagala gospod Izidor in gospod 
Ivan. Iz lesa smo izdelali samokolnice. Izidor in Ivan pa sta nam pomagala 
pri zabijanju žebljev, brušenju z velikimi stroji ter vrtanju. Vsi smo naredili 
lepe izdelke.

Domov smo odšli veseli in polni novih izkušenj. Upamo, da bomo še 
kdaj obiskali Varstveno delovni center in izdelali še kakšen izdelek. Zahva
ljujemo se jim za gostoljubnost.

Cerkniško jezero
V petek, 22.4.2011, smo se učenci 8 .in 9. razreda OŠ Podgora, Kuteže- 

vo odpeljali na Cerkniško jezero. Najprej smo si ogledali zanimivo maketo 
jezera, ki je prikazovala nastajanje tega jezera. Zatem smo si ogledali kra
tek film s slikami Cerkniškega jezera v vseh letnih časih. Videli smo tudi 
razne pripomočke, ki so jih uporabljali domačini, ko so prečkali jezero, ob 
ribolovu in podobno. Pokazali so nam tudi čolne in delavnico, kjer jih iz
delujejo.

Za konec smo se peš odpravili proti jezeru, ki je že skoraj presahnilo. 
Tam smo izmerili temperaturo in pha vode. Ugotovili smo, da se kakovost 
vode ne razlikuje od naše Reke.

Vsi smo uživali in se domov vrnili z veliko novega znanja o Cerkniškem 
jezeru.

VRTEC ILIRSKA BISTRICA

Jerica Strle na 
obisku
Sonja Tomšič

V mesecu marcu je bila v vrtcu, v skupini Veverice, na obisku ga. Jerica 
Strle, ki se ljubiteljsko ukvarja z izdelovanjem rož iz papirja. Otroci so z veli
kim zanimanjem spremljali njene ročne spretnosti in nastale izdelke. Nato 
so se v izdelovanju rož preizkusili tudi sami. Vsak je izdelal šopek, ki ga je 
ob materinskem dnevu podaril mami.
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POVZETKI IZ STAREGA KOVČKA

Dan, ko je odšel tovariš

Narodu, ki ima tako mladino, se ni treba bati 
za svojo bodočnost

Irena Hrvatin.......

Inštitut za razvoj znanosti in 
znanstveno sodelovanje (RZZS) je 
lansko leto, ob 30 letnici smrti Tita 
objavil natečaj kratkih literarnih 
pričevanj, zgodb in spominov na 
temo: »Dan, ko je odšel tovariš 
Tito«. Spomnila sem se na star 
kartonasti kovček s spomini iz ti
stih časov....

Odprt radio pred 30. leti: "Delav
skemu razredu, ljudem in občanom 
... razglašamo - UMRL JE TOVARIŠ 
TITO".

Cmok v grlu, šibenje kolen, solze 
v očeh,...

Stekla sem v vežo in komaj izda
vila: "Tito je umrl, umrl!" Vsi v družini 
smo se preplašeno spogledali, bili 
smo pretreseni, v vsaki glavi se je 
odvijal svoj film. Moj tast TIGROVEC, 
pod Italijo komunist, partizan Preko
morskih brigad, večkrat zaprt, obso
jen tudi na smrt (a seje srečno rešil), 
je mirno stal in gledal vtla-tiho, brez 
besed. Bil je vidno sesut. Čez čas je 
rekel: "Umrl sem tudi jaz - moje ideje, 
za katere smo se borili!"

Starejša hčerka je vprašala: "Kaj 
bo vojna, bodo prišli Nemci nazaj?"

Začel je brneti telefon s sporočili 
za službo: "Zberemo se na delovnem 
mestu - takoj, sedaj." Vstopili smo 
v zbornico šole. Nismo bili zgovor
ni kot po navadi. Nad nami je visela 
črna senca, žalost .... Vsakdo izmed 
nas je vedel, kakšna je njegova na
loga: kako obeležiti Titovo smrt, kako 
bo potekal pouk naslednji dan ....

Titova slika ovita s črnim trakom, 
vaza z velikim šopom nageljnov, na 
pol droga obešeni slovenska in ju
goslovanska zastava, razstava knjig 
o Titu, častna straža učencev,... Prve 
ure so bile posvečene velikanu, hero
ju Titu.

Sklicali smo sestanek Pionirske 
organizacije in člane novinarskega 
krožka z eno samo nalogo: napisali 
bomo prispevke za posebno izdajo 
šolskega glasila. Mentorica krožka je 
bila, sedaj pokojna slavistka Zorka 
Zigman.

Zdelo se nam je, da še tipke na pi
salnem stroju zvenijo žalostno. Raz
množevali smo na ciklografu, molče 
zlagali list za listom, spenjali in glasi
lo z naslovom TITO - V NAŠIH SRCIH 
BOŠ VEDNO ŽIVEL, OŠ Podgora Kute- 
ževo, šol. leto 1979/80, letnik III, št. 2, 
je bilo nared ...

Po 30-letih sem ga šla iskat na 
podstrešje v kartonasti kovček, kjer 
sem ga imela shranjenega z vsemi 
časopisi, članki in revijami, ki so iz
šle na dan Titove smrti in naslednje 
dneve.

Nekaj strani iz glasila sem prepi
sala:

Tretješolci so napisali:
Tita imam rad ker...
• nas je naučil ljubiti domovi

no (Nataša)
• bil je po vsem svetu znan 

zaradi svoje dobrote, hrabrosti, pra
vičnosti (Ivan)

• je bil vedno zvest domovini 
(Astrid)

• je pomagal ustvariti novo, 
neodvisno, neuvrščeno Jugoslavijo 
(Damjan)

• nam je priboril svobodo 
(Edi)

• je bil naš človek (Milka)
• bil je hraber, pravičen (Ivan)
• se je tako pogumno boril

(Robert)
• je znal zbrati in opogumiti 

fante, ki so se zbrali in iz naše domo
vine pregnali sovražnika (Matjaž)

• je bi! borec za mir (Alen)
• je bil del nas vseh (Sandra)
• se je otrokom znal vedno 

nasmehniti (Biserka)
• je imel tudi on nas rad (Adri- 

jana)
Drugošolka Elena je napisala:
Tito je bil predsednik Jugoslavije, 

sonce naše je povsod 
in nam sveti za naš rod.
Vsi ga imamo radi, 
ker je naš najboljši človek, 
v očeh se nam zasveti, 
ko ga vidimo med nami.

Učenci ob izgubi tov. Tita 
Ob nenadni in boleči izgubi na

šega dragega tovariša Tita vemo, da 
smo izgubili nekaj najdražjega na 
svetu. Bil nam je kot oče, ki nas je učil, 
naj gremo po poti napredka, miru, 
resnice in pravice. V naših srcih bo 
večno živel.

Helena, 5. razred
Ugasnilo je življenje svetovnega 

velikana. Iz naših src ne bo nikoli izgi
nil. Njegove besede nam bodo ostale 
za vedno v spominu in nam bodo v 
poduk. Mi moramo spoštovati nje
govo delo, bratstvo in enotnost vseh 
narodov.

Sandra in Ingrid, 5. razred 
Vse jugoslovanske državljane je 

pretresla novica o smrti velikega re
volucionarja in borca za mir-tov. Tita. 
Težko seje boril za svobodo in mir po 
svetu. Nikoli ni bil poražen.

Dragica, 5. razred
Globoko me je pretresla novica o

smrti tovariša Tita. Le kako bomo brez 
njega? Bil nam je kot oče!

Klara, 6. razred
Zelo mi je hudo. Ne najdem be

sed, da bi opisala bolečino.
Marjetka, 7. razred
Umrl je veliki revolucionar Josip 

Broz Tito
Novica o smrti našega dragega 

predsednika in tov. Tita nas je vse 
močno pretresla. Bilo nam je, kakor 
da smo izgubili najdražjega očeta. 
Tisoče solz se preliva po Jugoslaviji 
in po celem svetu. Vse je odeto v čr
nino in misli vseh so pri preminulem 
predsedniku. Naša srca so globoko 
ranjena. Ne moremo verjeti, daje nje
govo veliko srce prenehalo biti. Umrl 
je, toda med nami bo večno živel. Mi 
pionirji mu obljubljamo, da bomo 
nadaljevali njegovo delo, da nam bo 
največji ideal resnica, pravica in mir.

Literarni krožek
(Marika, Katja, 6. razred
Tatjana Irma, Lucija, Milka)
Umrl je največji človek med naj

večjimi. Kruto je spoznanje, da ga ni 
več med nami. Globoka in neizreklji
va žalost leži v nas in solze so le del 
nje.

V težkih trenutkih, ko se poslavlja
mo od tovariša Tita, so se tudi najtrša 
srca omehčala. Žalost, solze, otožnost 
vse povsod.

Tovariš Tito, obljubljamo ti, da 
bomo vedno izpolnjevali tvoja načela 
in naloge, da bomo hodili po poti, ki 
si nam jo začrtal.

Dragi tovariš Tito!
Borec med borci, junak med juna

ki, heroj med heroji - SLAVA Tl!

Olga in Nataša, 8. Razred

,***xEustory 'v
History Netvvork forVoung Europeans

Na Srečanju srednješolskih raziskovalk in raziskovalcev novejše slovenske 
zgodovine, ki ga organizirajo Zavod RS za šolstvo, Slovensko sociološko društvo, 
Zveza zgodovinskih društev Slovenije in Društvo učiteljev zgodovine Slovenije v 
sodelovanju z Eustory so dijakinje 1. a/IB

- Ana Penko,
- Katarina Penko in
- Petra Tomažič

sodelovale z raziskovalno nalogo »Vpliv osamosvojitve Slovenije na 
gospodarstvo v občini Ilirska Bistrica«. Nalogo, ki so jo sestavile pod vodstvom 
mentorice Dolores Keš, je bila ocenjena kot najboljša.
Za sodelovanje pri raziskavi in iskanje odgovorov na različna vprašanja skozi 20 - 
letno zgodovino Slovenije se dijakinje zahvaljujejo g. Vitomirju Deklevi, g. Tomotu 
Šajnu in g. Igorju Penku.
Na istem razpisu sta z raziskovalno nalogo »Odnos različnih generacij do SFRJ in 
osamosvajanja Slovenije« sodelovali tudi dijakinji 4. b/IB 

Mariza Močnik in
- Janja Raspor

Nalogo sta izdelali pod vodstvom mentorice Sonje Škrlj Počkaj. Naloga je bila 
ocenjena kot druga najboljša.

Dijakinje so si prislužile enotedensko poletno akademijo v eni izmed evropskih držav.
ČESTITKE!

ŠOLSKI CENTER POSTOJNA 
srednja Sola

Gimnazija Ilirska Bistrica

Ogled dobrih 
praks
Mentorici Tamara in Milena.......

Dne 14.5.2011 so se učenci Čebelarstva, Kmetijskih del in Kmetijske
ga krožka iz OŠ Dragotina Ketteja ter učenci Kmetijskega krožka OŠ Ko
šana odpravili na strokovno ekskurzi
jo ogleda dobrih praks. Najprej smo 
obiskali Čebelarski dom na Brdu pri 
Lukovici, kjer nam je tajnik ČZS Anton 
Tomec prijazno razkazal čebelnjake in 
dom ter povedal mnogo o zgodovini 
čebelarstva. V domu smo si ogledali 
tudi zanimiv film o čebelah. Nato smo 
se odpravili na turistično in didaktično 
kmetijo Kontrabantar v Dolenji vasi 
pri Cerknici. Čakala sta nas dva voza z 
vpreženimi žrebci in kobilami. Lastnik 
Janez Kontrabantar nas je peljal na 
ogled Cerkniškega jezera s požiralniki 
in nam veliko povedal o značilnostih 
jezera. Navduševala nas je pokrajina, 
videli smo štorkljo in posebne rastli
ne, značilne za jezero. Na kmetiji smo 
si ogledali skoraj vse domače živali od osla, prašičev, krav, puranov, kokoši, 
gosi do race. Gospodar Janez nam je pokazal zbirko starega kmečkega orod

ja in nam pove
dal čemu služi. 
Ogledali smo si 
tudi moderno 
kmetijsko me
hanizacijo. Kdor 
je hotel, se je 
lahko preskusil 
tudi v jahanju v 
spremstvu uči
telja, seveda. Po
leg tega, da smo 
veliko izvedeli, 
smo se imeli 
tudi lepo, saj sta 
na avtobusu ves

čas raztezala harmoniko Teja in Rok. Spremljali smo ju s petjem narodnih 
pesmi.

Ekskurzijo je sofinanciralo Društvo za razvoj podeželja med Snežnikom 
in Nanosom.

VRTEC PREG ARJE

Najaktivnejši
vrtec

Skupina Piki iz Pregarij,smo sodelovali na regijskem natečaju "Naravne 
in druge nesreče - Kdo in kako nam pomaga ob različnih nesrečah".Obra- 
vnavali smo različne zgodbice o naravnih nesrečah,skozi katere nas je po
peljal junak zgodbic Ježek Snežek. Skupaj z njim smo risali in naše risbice 
odposlali. Spoznali smo številko 112 ter kdaj in zakaj jo pokličemo.

Obiskali so nas iz centra 112 v Postojni in nam sporočili veselo novico, 
da smo v šolskem letu 2010/11 postali NAJAKTIVNEJŠI VRTEC ter nam izro
čili priznanje in nagrado.

Lep pozdrav iz vrtca Pregarje.
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RECENZIJA
Misel o(b) knjigi...

Mare Cestnik: Stopinje po mačje; Zgodba za 
radovedne otroke
Tomaž Mahkovic.......

Ilustracije: Ingrid Mačus
Založba Litera, Maribor, 2009
»Kako pa si vzameš čas? Je čas 

nekaj, kar se kar vzame? A tastari ne 
rečete, da je čas denar? Si potem tat, 
če si vzameš čas?«

Hu. Zajel sem sapo. »No ja, čas 
pravzaprav ni nekaj, kar bi pograbil 
in si stlačil v žep.«

»Kje se pa sploh dobi?«
»Vsak ga ima, kolikor ga le hoče.«
»To je pa res čudno,« je rekla Luč

ka: »Kako pa potem odrasli delate 
z njim, da vam ga kar naprej manj
ka?«

• Čas. Pojem, ki upravlja z našimi 
življenji, ker smo si ga sami določili za 
to, da upravlja z njimi, dobiva v čast
nikovi Zgodbi za radovedne otroke, 
kot je podnaslovil svoj mladinski ro
man Stopinje po mačje, povsem drug 
značaj, kot smo ga vajeni v tem pre
napetem tempu življenja, kjer vsak
do hiti, ker se drugim mudi. Mare 
Cestnik, pisatelj, svetovni popotnik 
in potopisec, v knjigi na svojstven na
čin trka na vest vsakega starša. Kaže 
mu, kako si je potrebno vzeti čas za 
svojega otroka. Čas za igro in prija
teljevanje. Kaže nam, kako je moč iz 
povsem navadnih stvari, naključno 
najdenih v kakšnem peskovniku (kot 
je na primer lesena muca - junakinja 
pričujočega romana) napraviti zado
voljstvo svojemu otroku. Še več. Le
sena muca postane povod in hkrati 
cilj popotovanja, ki se prične v Slo
veniji in teče preko četrt sveta: pre
ko številnih držav, pokrajin in mest, 
od Srbije, Turčije, Sirije, Indije vse do 
Balija. Lučka s svojim očetom potuje 
na vse mogoče načine: z avtobusi, 
vlaki, ladjami, jezdi konja, slona, ka
melo, se spoznava z različnimi običaji 
in ljudmi, doživi tisoč in eno zanimi
vost. Ves čas potovanja je radovedna, 
ukaželjna raziskovalka, ki išče izvor

v peskovniku najdene lesene muce. 
Cestnik v pripoved spretno vtke 
svoja popotniška izkustva iz domala 
polovice sveta. Bralec, tudi starejši, 
se spozna z raznimi ljudstvi, kot so 
Cigani, Hunzakuti, Kirgizi, z njihovimi 
običaji, navadami in načinom biva
nja. Spoznava različne vrste bivališč, 
vrste hrane, plesov, iger, glasbil in se
veda mačk, katerim je na nek način 
knjiga posvečena, kar je zaznati že v 
samem naslovu. Tako izvemo marsi
kaj 'mačjega', kot na primer to, da ni 
vsak hišni maček tudi res 'hišni', če 
živi z nomadi; da so tudi mačke, kot 
je tiger, ki se ne pustijo božati in jih 
ni varno buditi sredi popoldnevne- 
ga spanca, da so stari Egipčani svoje 
mačke častili in jih po smrti balzami
rali in še marsikaj drugega, kar ra do
vedi mlade po vsem svetu. Med buč
kinim potovanjem doživimo ladijski 
krst z igranim gusarskim napadom 
in ugrabitvijo ter prekrstitvijo stare 
'zemeljske kreature' v novega 'mor
skega volka'. Srečamo se s praznova
njem burmanskega novega leta, kjer 
se ljudje vsevprek polivajo z vodo, da 
slapovi vode iz veder in čebrov snema
jo klobuke, razvezujejo lase, delajo iz 
košar cedila in iz vrečk težke balone. 
Izvemo, kje je Dežela marelic, zakaj 
živijo v dolini Hunze ljudje z modri
mi očmi in zakaj je Bali poimenovan 
»raj na Zemlji«. Skupaj z Lučko raz
rešujemo razna težka in manj težka 
življenjska vprašanja, se nasmejimo 
njenim raznoterim domislicam in za
dregam - včasih malce zmedenega 
- očeta. In navsezadnje pozabimo na 
čas. Kajti Cestnik nam ponuja zdravi
lo za preganjanje dolgega časa in za 
prijateljevanje s svojim otrokom, kar 
je v današnjem času odtujevanja in 
razvrednotenja družine več kot do
brodošlo.

Zatorej, vzemite si čas. Vzemite 
si čas za svoje otroke. Pojdite na po

tovanje, če ne drugače, s pomočjo 
romana Stopinje po mačje. Doživeli 
boste marsikaj zanimivega in nove
ga. In uvideli boste, da za potovanje 
s svojim otrokom pravzaprav ne po
trebujete veliko. Ni vam potrebno 
porabiti mesecev in let, da bi obhodi
li svet. Lahko se podaste kar v najbliž
ji gozd. Tudi v gozdu je moč odkriti 
marsikaj novega.

Resda se tam ne da videti tega, 
kako opice kradejo turistom fotoapa
rate, čevlje in hrano, se pa zagotovo 
opazi kakšno ptico, ki ni papiga, je pa 
vseeno lepa, ne sreča se tigra, a za
gotovo kakšno potepuško mačko ali 
psa. Seveda ne boste videli, kako reka 
Mekong prenaša rečno ladjico, lahko 
pa naredite ladjico iz borove skorje in 
jo spustite po hudourniškem potoč
ku. Verjemite, gotovo bo v zadovolj
stvo tako vam, kot vašemu otroku. 
Vzemite si čas in vsaj za kak konec 
tedna pojdite s svojim otrokom ne
kam v naravo. Kamorkoli. Vsepovsod 
je nov svet. Nova dežela. Ne daje rav
no spoznavati in odkrivati Amerike. 
Mogoče pa vam vseeno uspe videti 
kaj takega, kar niste niti vedeli, da 
obstaja, ali česar niste videli od svoje
ga otroštva dalje, ker ste nekje sredi 
odgovorne odraslosti izgubili otroka 
v sebi. Predajte se skrivnostim življe
nja, kijih je otroška domišljija prepol
na. Saj, kakšen pa bi sploh bil ta svet, 
če na njem ne bi bilo skrivnosti! In če bi 
mu vladale učiteljice.

Skratka, Stopinje po mačje ni le 
Zgodba za radovedne otroke, temveč 
je hkrati svojstven priročnik za star
še.

Zatorej, starši, babice, dedki, stri
ci, tete in vsi, ki želite otrokom lepo, 
stopite po mačje v svet otroka in se 
prepustite potovanju. Za prvo pre
vozno sredstvo vam priporočam 
knjigo Stopinje po mačje.

Pa SREČNO.

Pihalni orkester
praznuje
Igor Štemberger ••••

V soboto, 14. maja smo v dvorani Doma na Vidmu v Ilirski Bistrici pri
sluhnili zvokom bistriške pihalne godbe, ki je s slavnostnim koncertom 
obeležila 15 let svojega delovanja. Mladi godbeniki na čelu z legendarnim 
dirigentom Josipom Grgasovičem Grgo so se predstavili občinstvu v novih 
oblekah. Pihalni orkester Ilirska Bistrica je edino tovrstno društvo v občini 
in njihovi nastopi so na največjih občinskih prireditvah nepogrešljivi. Prav 
zato je nekoliko grenak priokus slavnostnemu koncertu pustila neudelež
ba občinskega vodstva z županom na čelu.

Kljub temu so mladi godbeniki, katerih povprečna starost znaša vsega 
dobrih 16 let, navdušili občinstvo. V poldrugi uri kolikor je trajal obsežen 
in zahteven program, so se ob spremljavi orkestra predstavili tudi štirje 
solisti in sicer Simon Tomažič na pozavni, Jaša Montani na alt saksofonu,

Tomaž Primc na trobenti in Jani Poklar na tenor saksofonu. Program je v 
svojem stilu povezoval Aleksander Borenovič. Najzaslužnejši člani pa so 
prejeli priznanja Bojana Adamiča, kijih podeljuje Zveza slovenskih godb in 
Galussove značke s strani Javnega sklada Republike Slovenije za kulturne 
dejavnosti. Predsednik društva Janez Kirn je dirigentu Josipu Grgasoviču 
podelil prvi naziv častnega člana orkestra. Omeniti velja še tri člane orke
stra, ki v njem igrajo od njegove ustanovitve, torej vseh 15 let.To so Martin 
Logar, Metka Mikuletič in Simon Tomažič.

Godbeništvo ima na Bistriškem stoletno tradicijo. Tovrstna društva so 
tu delovala in zamirala že večkrat. Vzrok temu so bile največkrat finanč
ne težave. Lahko le upamo, da sedanje društvo ne bo delilo usode svojih 
predhodnikov in da se bo uspešno prebilo skozi te, za bistriško kulturo vse 
prej kot lahke čase.

LISTEK Milit

Janez Bilc
(nadaljevanje)

Za tisk pripravil: Jožef Šlenc ••••
Pravi učenjak, posebno v jezi

koslovju, je bil stari profesor Peter 
Petruzzi, mož sicer prileten, pa vesel, 
navdušen, bistrega mladeniškega 
duha. Da ste ga slišali in videli, kako 
razvnetje bil, ko je s krepkim glasom 
mladim dijakom tretjega ali četrtega 
razreda bral ali deklamiral kako Schil
lerjevo balado n. pr.„Grofa Habsbur
škega", ali „Borbo z zmajem", ali kaj 
drugega. Predaval je klasične jezike 
v višjih razredih, na nižji gimnaziji je 
učil nemščino. Bil je pa velik prijatelj 
slovenščine in posebno goreč spo
štovale Ij našega Vodnika. Bil je ro
dom Italijan,češe ne motim,Tržačan. 
V tretjem razredu nam je dal nalogo, 
naj opišemo po svoji domišljiji po 
narodni pravljici, kako je silen pod
zemeljski zmaj porušil in pokončal 
neko mesto, čigar prebivalci so bili 
zlobni in brezbožni, in kako je potem 
nastalo v dolini jezero, kjer je prej sta
lo nesrečno mesto. A ko je kdo zmo
žen, sme to zgodbo v pesmi opisati. 
»Poskusite se v poeziji!"— Par učen

cev je bilo tako predrznih, daje izde
lalo nalogo v verzih in med temi sem 
bil tudi jaz. Naredil sem po meri in po 
obliki neke v berilu se nahajajoče Sa- 
lisove pesmi kakih 30 ali 40 vrstic. Ta 
originalna in čudno skovana pesem 
seje začenjala:

Donner brullten, Blitze spielten
— an dem grauen Himmelszelt,

Und verdunkelt war der Sonne
— schone goldne Krone,

Als ob gieng zu Grund die Welt.

Gromovi donijo, švigajo strele
— po sivem nebu

in zatemnilo se je sonce - lepa 
zlata krona,

kot da se sesul je svet.
(Prevod: J.Š)
Par dni pozneje je prišel Petruzzi 

s šopom zvezkov pod suknjo v šolo, 
prebral mojo poetiško

nalogo in me pohvalil: „Bravo, le 
tako naprej. Seveda pomankljiva je 
pesem in ne brez napak, vendar za

„Učite se in urite 
se v pisavi, in a ko 
boste kdaj kaj pi
sali, pišite sloven
ski! Kaj hočete z 
nemščino!" — Te 
besede dobrega 
Melcerja sem si 
zapisal v srce in 
že takrat sem se 
začel zanimati za 
slovensko slov
stvo in z vese
ljem sem prebiral 
spise v sloven
skih berilih in v 
drugih knjigah, 
ki sem jih mogel 
dobiti.

L. 1855. sem

Pesnik Janez Bilc je pokopan v Trnovem. Spomenik sta 
pesniku postavili sestri.

Vaša leta in za Vaše znanje dobra."
Petruzzi je pokazal in prebral 

pesem profesorju Melcerju, ki mi je 
popoldne pri zgodovinski uri rekel:

zvršil spodnjo 
gimnazijo. Konec 
šolskega leta je 
huda morivka 
kolera morila lju
di po Kranjskem. 
Meni je v istem 

tednu pobrala mater, brata in sestro. 
Našel sem doma v očetovi hiši nepo
pisno žalost. Po minulih počitnicah 
sva z očetom sklenila, da bom na

Reki, kjer je bila takrat nemška gim
nazija, šole nadaljeval. In res sem se 
vpisal v 5. razred na Reki ter dovršil 1. 
1859. osmo šolo ter prejel spričevalo 
zrelosti. Več o svojem šolanju na Reki 
in o bivanju v semenišču sem priob
čil v osmih podlistkih v „Slovencu" 
decembra 1898. Z Reke sem začel 
dopisavati „Novicam" in »Danici" in 
tudi novoustanovljenemu »Sloven
skemu Glasniku". Prvi poskusi, večji 
del krajepisne črtice, so bili natisnje
ni v„Novicah"in »Zgodnja Danica"je 
prinesla par nabožnih pesmi, med 
njimi dramatičen prizor„Pred jaslica
mi". Vse je bilo pomanjkljivo in okor
no. Veselilo me je pa, da so uredniki 
sprejemali moje vrstice; zato sem na
dalje dopisaval.

Naj tukaj še omenim, kako sem 
se seznanil z blagim očetom koro
ških Slovencev, z ranjkim Andrejem 
Einspielerjem. — Bilo je o počitnicah 
po sedmi šoli. Vračal sem se od spre
hoda zvečer domov in srečal blizu bi
striške podružne cerkve neznanega 
mi duhovnika, katerega sem spoštlji
vo pozdravil. Duhovnik se ustavi in 
me prijazno nagovori: „Vi ste gotovo 
dijak?"

»Da, gospod, sedmošolec reške
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Ilija Martič - slikar in restavrator
IgorŠtemberger ••••

Nikdar ne vemo kam in kdaj nas bo zanesla življenjska pot. Priva
janje na novo okolje prav gotovo ni lahko, a nekateri se v tem znajdejo 
in zaživijo svoje sanje. Eden takih je tudi llija Martič po poklicu sicer 
gradbinec, nam znan pa kot ljubiteljski slikar in restavrator. Že nekaj 
časa je član bistriškega likovnega društva, letos je prevzel tudi njego
vo vodenje. Njegov zaščitni znak so cigareta in Red buli ter dobra volja 
na obrazu.

Kdaj in kako vas je življenjska 
pot zanesla v naše kraje?

Takoj po končani srednji šoli, 
izšolal sem se za gradbenega teh
nika, sem iz rodnega Bosanskega 
Broda prišel v Slovenijo. To je bilo 
leta 1985 in sicer sem se najprej 
nastanil v Postojni, a sem se že po 
nekaj mesecih preselil v Pivko. De
set let sem delal na železnici, po
tem pa sem odprl zasebno grad
beno podjetje. Pred štirinajstimi 
leti pa sem se z družino preselil v 
Šembije. Tu sem kupil staro hišo 
in jo v šestih mesecih obnovil, da 
smo se preselili vanjo.

Kako so vas domačini sprejeli 
kot tujca in kot slikarja?

Glede na to, da sem gradbi
nec, sem delal večinoma po tere
nu. Zato sem vaščane poznal že 
preden sem se odločil za nakup 
hiše v Šembijah. Sam sem zelo 
prilagodljiv in najbrž je tudi to 
razlog, da so me domačini dobro 
sprejeli medse. Ni dovolj, da se kot 
tujec naučiš le jezika, potrebno je 
obvladati tudi domačo kulturo. 
Sedaj se počutim popolnoma kot 
domačin. Svoje izvirne kulture si
cer nisem popolnoma pozabil, a 
treba je vedeti, da živim več časa v 
Sloveniji, kot pa sem bil v Bosni.

Vendar se radi vračate v rod
ne kraje?

Ja, v Bosanskem Brodu imamo 
hišo, ki je bila v vojni porušena, 
a jo je pokojni oče obnovil. Jaz 
jo sedaj vzdržujem in s soprogo

rada preživiva po nekaj tednov tudi 
tam. Soprogi je »tam dol« zelo všeč, 
mene pa trenutki preživeti v rod
nem kraju spominjajo na stare čase 
in na moje otroštvo, zato grem rad 
v Bosno na oddih.

Hiša v kateri prebivate v Šem
bijah je sicer obnovljena vendar 
precej stara. Ko gledamo naokoli 
vaše domačije opazimo veliko sta
rin. Do starih predmetov čutite po
sebno vrednost.

Ko sem to hišo kupil, so se vsi 
čudili in spraševali kaj mi bo ta sta
rina. Vendar mene posebno vleče 
obnavljanje starih hiš in predmetov. 
Sploh pa v tej hiši čutim ogromno 
energijo, ki mi daje navdih in mož
nosti za ustvarjanje. Hiša bo ostala 
takšna kot je bila, s hramom in s 
črno kuhinjo, z izvirno fasado ter z 
vsem kar sodi vanjo, tudi star špar- 
get, katerega sem se pred kratkim 
lotil obnavljati. V zadnjem času se 
vse več posvečam restavratorstvu, 
saj je v hiši in okoli nje še ogromno 
stvari, katere morem obnoviti. Živ
ljenjski cilj mi je dokončati to hišo.

Kaj pa slikarstvo, kako se je 
sploh začelo?

Ko sem začel obnavljati to hišo, 
sem želel notranjost pobeliti v stilu 
60-tih let. Ker pa se mi je zdelo zgolj 
barvanje ploskev in risanje črt in 
okraskov nekoliko dolgočasno, sem 
se odločil, da bom na steni nekaj na
risal. In nastala je prva stenska slika, 
pa druga... prijatelji so to videli ter 
mi svetovali naj pričnem slikati na

platno. Prva slika je bila čisto male
ga formata, sedaj pa raje posegam 
po platnih večjih dimenzij.

Kaj so motivi vaših slik, od kod 
navdih, kake tehnike uporabljate?

Portreti in svetopisemski motivi 
so mi najbolj pri srcu. Za svoje slike 
potrebujem linijo, narava sama mi 
ni toliko zanimiva. Za naslednjo sa
mostojno razstavo, ki jo načrtujem 
prihodnje leto, pripravljam serijo 
slik z naslovom »Cerkve na Bistri
škem«. Nekaj slik za omenjen ciklus 
je že narejenih, dosti dela pa me še 
čaka. Rišem tisto kar me navdihne, 
težko je povedati kaj in kdaj je to. 
Največkrat me zagrabi inspiraci
ja ponoči, ko je mir, tišina in ostali 
spijo ali pa poleti na vročem son
cu v naravi. Za slikanje moram biti 
sproščen, neobremenjen z ostalimi 
opravki. Nerad slikam po naročilu. 
Tehnika, ki jo uporabljam je v glav
nem olje na platnu, v zadnjem času 
pa sem se začel zanimat tudi za vi- 
traž.

Kako hitro nastajajo vaše sli
ke?

Moja velika želja je, da bi s sto
jalom odšel v naravo narisal sliko 
in jo čez dve uri prinesel domov. A 
žal to s tehniko, ki jo uporabljam ni 
možno. Olje se namreč suši zelo pč- 
časi in zato ni možno tako hitro na
našati plast za plastjo. Še posebej je 
to težavno v zimskih mesecih, ko je 
hladno in veliko vlage. Zato imam 
vedno v delu dve ali tri slike hkra
ti. Včasih za sliko potrebujem nekaj 
mesecev, včasih pa jo dokončam v 
nekaj dneh, odvisno od inspiracije.

Udeležujete se tudi likovnih ko
lonij. Kakšna je razlika risati doma 
ali v družbi ostalih slikarjev?

Na likovnih kolonijah mi je naj
večji problem sliko dokončati v

llija Martič sicer član Društva starodobnih vozil 
Pivka na motociklu Solex letnik 7 962, ki ga je sam 
obnovil. Na obnovo čakajo še trije bicikli: Bianchi, 
Marcon in Puch ter motocikel Tomos letnik 7 956.

enem dnevu. S 
tehniko, ki jo jaz 
uporabljam, je to 
praktično nemo
goče. Za dobro 
sliko potrebujem 
vsaj en mesec.
Seveda pa prina
šajo kolonije tudi 
pozitivne stvari.
Na njih se slikarji 
med seboj spo
znavamo in dru
žimo, kar je zame 
osebno zelo po
membno. Zato 
tudi naše društvo 
vsako leto prireja 
likovne kolonije.

Svoja dela 
predstavljate 
tudi širši javno
sti?

Kot član likov
nega društva sem 
doslej sodeloval 
na šestih skupin
skih društvenih 
razstavah v Ilirski 
Bistrici. Na lanskoletnem natečaju 
Javnega sklada RS za kulturne de
javnosti z naslovom »Portret«, je 
bilo moje delo izbrano za regijske 
razstave. Tako sem s tem delom 
sodeloval še na šestih razstavah v 
raznih krajih na Primorskem. Svo
jo prvo samostojno razstavo pa 
sem imel decembra 2009 v vaškem 
domu v Šembijah. Želel sem si imeti 
prvo razstavo doma, v Šembijah in 
tudi bodoče večje razstave namera
vam imeti v domači vasi. Otvoritev 
prve razstave je bila za domačine 
zelo odmeven dogodek, saj se je 
dogodka udeležilo okoli 200 obis
kovalcev. Skorajda ni Šembijca, ki

si ni ogledal te razstave, dosti pa 
je bilo obiskovalcev tudi iz drugih 
krajev občine, s Pivškega in celo z 
Obale.

Za zaključek nam povejte, ali 
je še kakšna stvar, ki je za vaše 
slikarsko in restavratorsko delo 
tako pomembna, da bi jo želeli 
izpostaviti.

Izredno pomembna je pod
pora okolja v katerem živim. Še 
posebej ožjega okolja, to je moje 
družine. Žena me pri delu izredno 
podpira, za kar ji gre posebna za
hvala. Vesel pa sem, da hči kaže 
zanimanje za izdelavo vitražev, kar 
je garant, da bo umetniška žilica v 
tej hiši živela še dolgo časa.

V ■y

gimnazije."
„Ste-li tu doma ali ste tujec?"
»Bistričan sem, Janez Bilc."
»Drago mi je, da Vas zdaj poznam. 

Jaz pa sem »Slovenski Prijatelj" iz Ce
lovca. Potoval sem po Istri, bil na Reki 
in na Trsatu. Nabiral sem svojemu li
stu podpornikov in sotrudnikov med 
duhovniki. Zdaj se vračam domov. 
Imamo še uro časa, da odrine poštni 
voz. Vabim Vas seboj v bližnjo gostil
no na kozarec vina."

Kdo je bil srečnejši od mene, ko 
sem se tako nenadoma sestal z Ein
spielerjem. Šla sva v gostilno. V pri
jaznih pogovorih mi je kratki čas v 
trenutku potekel. Kmalu je pridrdral 
poštni voz, ki mi je blagega Andreja 
odpeljal. Videl ga nisem nikdar več.

O počitnicah sem rad obiskoval 
prijazne trnovske duhovnike, poseb
no vrlega dekana Antona Grašiča, ki 
mi je bil vedno očetovski naklonjen. 
Posojal mi je knjige, vabil me je na 
obede, jemal s seboj na šolske iz
pite v bližnje duhovnije. Tako sem 
se navzel spoštovanja in ljubezni do 
duhovnikov in do vzvišenega duhov- 
skega stanu. Vsekakor ravnajo prav in 
modro duhovniki, da so prijazni do

dijakov in da jih v počitnicah vabijo 
v svojo družbo. Marsikak predsodek 
izgine pri mladini po takem prijatelj
skem občevanju in pogostokrat stopi 
na njegovo mesto zaupljivost, prija
teljstvo in čut spoštovanja.

L. 1859. sem bil sprejet v ljubljan
sko duhovsko semenišče. Izpolnila se 
mi je želja, ki sem jo gojil v srcu od 
začetka svojega šolanja. Stopil sem 
v hišo posvečeno »čednosti in vedi" 
s čustvi, kakor jih ima brodar, kije po 
dolgi vožnji po nevarnem morju pri
veslal v mirno in varno |uko.

Vodja semenišča je bil stari ka
nonik Novak, mož strog, včasih tudi 
nekoliko osoren, a dobrega, blagega 
srca, pobožen duhovnik. Podvodja 
Meršol je bil sama dobrota. Spiritual 
dr. Henrik Pa u ker, kije še vsem v naj
boljšem spominu, saj je nedavno kot 
generalni vikar umrl, je bil omikan, 
učen, ljubezniv mož, poosebljena 
ponižnost. Izmed profesorjev, ki so 
bili vsi vrli možje, neutrudni v svojem 
poklicu, mi je pa najbolj v spominu 
rajni dr. Leo Vončina, ki je bil pov
sod, kamor je bil poklican, mož na 
pravem mestu. Škoda, da ga je Go
spod tako zgodaj poklical k sebi po

plačilo. Vončina bi v sedanjem času 
zelo potrebovali; on nam bi gotovo 
mnogo koristil. Razumel je tok časa. 
Nagovarjal nas je, naj se urimo in va
dimo v pravilnem in gladkem pisanju 
slovenskega jezika. Imel je že takrat 
načrt, da naj bogoslovci pišejo in s 
pomočjo duhovnikov izdajajo po
učne in zanimive knjige. Tako smo 
štirje bogoslovci poslovenili poučno 
in zanimivo nemško knjižico »Črtice 
iz življenja sv. očeta papeža Pij a IX." 
Bilo je opisano njegovo trpljenje v 
času revolucije, beg v Gaeto, življenje 
v Gaeti, povrnitev v Rim, priprava in 
razglašenje verske resnice brezma
dežnega spočetja preblažene Device 
Marije itd. Ko je bila knjiga dovršena, 
so mene poslali h knezoškofu Jerneju 
Vidmarju, naj jo predložim v pregled 
in naj prosim dovoljenja za objavo. 
Knezoškof meje prijazno sprejel, me 
povprašal, ali morda iščemo založni
ka knjigi in obljubil, da rokopis pre
bere.

Kakor sem že omenil, sem že z 
Reke dopisoval »Novicam"; urednika 
Bleivveisa pa nisem osebno poznal. 
Šele v semenišču sem bil tako srečen, 
da sem se mogel seznaniti s tem slav
nim možem. Sprehajat smo se hodili

bogoslovci na vrt »Kmetijske družbe" 
na Poljane, kamor je pogostoma za
hajal dr. Bleivveis kot učitelj živinoz- 
dravništva in tajnik »Kmetijske druž
be". Predstavil sem se mu in razodel 
veselje, da zdaj poznam moža, ki ga 
visoko spoštujem, ki ga pa tudi ljubi 
in spoštuje kot očeta vsak pravi Slo
venec. Bleivveis mi je prijazno podal 
roko in me povabil, naj se z njim iz- 
prehajam po obširnem vrtu. Več kot 
uro časa sva se prijazno pomenkova
la o tem in onem. Ko sva se ločila, je 
izrazil nado, da se še večkrat snideva. 
Vsakikrat sem bil vesel, ko sem bla
gega gospoda zagledal na vrtu. Pri
bližal sem se mu in sem z njim po 
stezah šetajoč preživel mnogo prijet
nih in poučnih ur. Tudi v semenišču 
sem mu marsikatero vrstico poslal in 
poslovenil marsikateri govor iz dežel
nega zbora. Ko sem postal duhovnik, 
sem ostal z njim vedno v prijateljski 
zvezi.

Izmed več njegovih pisem, naj 
objavim tu le eno:

„Vi imate tako vljudno pero, da 
pridem z vprašanjem, respective s 
prošnjo do Vas: Ali bi hoteli za Vod
nikovo slovesno »besedo" 2. svečana 
primeren prolog v poeziji ali v prozi 
nam poslati? Seveda če bi Vas bila

draga volja, bi rokopis potrebovali 
vsaj kakih pet do šest dni poprej, da 
se ga govornik ali govornica nauči. 
Da ni zmirom eno, bi kazalo, da bi 
ga kaka gospodična govorila, in zato 
bi moral prolog tudi za govornico 
osnovan biti. Proza bi menda tudi 
bila primerna — v poetičnem duhu 
zložena. Utegnila bi ona reči, zakaj 
da ženska enkrat nastopi in Vodniku 
na čast govori. Iz njegovih pesem bi 
se to lahko motiviralo. Končno bi se 
smelo to tudi poudariti (seveda »zart 
und fein"(»z občutkom«) ), da je bil 
Vodnik duhovnik in da vsemu libe
ralizmu vkljub ga Slovenija med naj
ljubše sinove šteje in tudi anno 1874 
njegov dan slavi.

To le so moje„unmal3geblich"(ne- 
pomembne) misli, a ko bi Vam drago 
bilo, mojo prošnjo uslišati. Če pa ni 
mogoče, bi Vas prosil, da mi blago
volite kmalu odgovoriti, ker čas je že 
blizu. Z odličnim spoštovanjem Vas 
srčno pozdravlja ves Vaš

Dr. J. Bleivveis

Ps. Kako je Vaše zdravje? Upam, 
da boste dobro okrevali na veselje 
domovini naši."
nadaljevanje in konec prihodnjič

Vir: www.dlib.si: Dom in svet, 1907, letnik 
20, številka 6
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Senčna stran 
meseca

Jožko Stegu <ObW pro
slavljanju 
kakih do

godkov iz polpretekle zgodovine 
se našim slavnostnim govornikom 
rado dogaja, da jih "zanese" iz teme 
praznovanja na ozko politično ali 
osebno nazorsko opredeljeno ra
ven in izrazoslovje. Tako se je reci
mo primerilo Svetlani Makarovič 
(spodobilo bi se, da bi stal na nje
nem mestu kdo od primorskih knji
ževnikov) ob obletnici bitke - ali kaj 
so že konec aprila proslavljali na 
Nanosu - da je namesto k narodni 
spravi, kar bi bila njena kulturniška 
dolžnost do živih in mrtvih, sko
raj javno pozivala k nadaljevanju 
medsebojne razdeljenosti, ki jo že
lijo nekateri prenesti celo na mladi 
rod v sedmo desetletje po končani 
državljanski vojni, da bi nadaljeval 
"tradicijo" neskončnih jalovih pre
pirov o tem, kdo od njihovih pred
nikov je bil bolj na strani naroda.

Nekaj podobnega, vendar v 
malo bolj blagi obliki, smo bili de
ležni tudi 26. aprila ob odkritju 
spominske plošče trem zaslužnim 
domoljubom, članom organizaci
je Tl GR, doma iz Bača. Tam nam je 
podžupan namesto razkritja ukre
pov za izhod iz poraznega stanja 
občine, postregel s politično uro 
zgodovine, v kateri je med drugim 
navrgel, da obstajajo zelo podobni 
razlogi za sedanje stanje, kot pred 
70 leti, se pravi splošno medstran
karsko prerivanje za vpliv in oblast, 
ki je povsem preglasilo skrb za jav
no blaginjo tudi na občinski ravni. 
Nekaj precej podobnega sem slišal 
nekoliko pozneje na TV tudi iz ust g. 
Janeza Stanovnika ob 70 obletnici 
ustanovitve O F, kar bi lahko med 
vrsticami povedano državljani iz 
njegovega govora razumeli, da za 
gospodarski' in pravosodni kolaps, 
v katerem smo se znašli, ni kriva 
sedanja vlada in njeni zgrešeni 
ukrepi, ampak naš večstrankarski 
parlamentarni sistem in bi bil torej 
čas za novo "idejno poenotenje," 
kakršnega je predstavljala nekda
nja O F, po kateri bi se morali verjet
no zgledovati pri reševanju seda
njih problemov. Kako je v praksi to 
izgledalo, vemo, kot tudi za komaj 
leto po njeni ustanovitvi vsiljeno 
Dolomitsko izjavo vsem malim poli
tičnim in nazorskim skupinam, ki so 
se morale "začasno" odreči svojemu 
samostojnemu političnemu javne
mu delovanju v prid "lažjega" vode
nja odpora iz enega samega centra 
ter z odločanjem vred vse prepu
stiti prevladujoči stranki KPS, kar je 
pomenilo ukinitev političnega plu
ralizma na slovenskih tleh za celih 
46 let.ln kdor se po končani vojni 
ni strinjal, da tako tudi ostane, je 
dobil nalepko sovražnik ljudstva, v 
imenu katerega so mu potem seve
da tudi sodili in obsodili za verbalni 
delikt proti družbeni ureditvi, če se 
je drznil na glas po svoje razmišljati 
ali kritizirati kako očitno zgrešeno

politično ali gospodarsko odloči
tev oblastnikov, za kar so izrekali 
znatno višje in strožje kazni, kot za 
gospodarski kriminal, posebno ko
munistom, ki so pogosto "letovali" 
na Golem otoku...Te stvari moramo 
vse ohraniti v narodovem zgodo
vinskem spominu, da ne bodo za
namci ponavljali istih 
napak, ampak znali v 
kriznih trenutkih mod
ro presojati in tudi od
ločati.

Prva priložnost se 
nam ponuja na bližnjih 
referendumih, ki sploh 
ne bi bili potrebni, če 
bi parlament deloval, 
kot je treba, ker bi lah
ko sam sprejel zakone, 
katere ponuja prepla
šenemu ljudstvu v po
trditev, češ, da gre za 
zelo pomembne odlo
čitve. Za obstoj seda
nje vlade prav gotovo, 
ne pa za prihodnost 
naroda, ki ne more biti 
odvisna od sprejetja 
dveh zakonov, ki ne 
bosta ničesar izboljša
la. Po tem, kar zadnje 
čase vidim in slišim, 
dam predlagateljem 
čisto prav, da se voliv
ci spotoma izjasnimo 
še o tretjem vprašanju 
in sicer glede javne
ga dostopa do arhivov Udbe, ki so 
nam jih "spravili"z obrazložitvijo, da 
bi "škodovali" tako ugledu naše dr
žave, kot tudi med ljudmi povzročili 
nepotrebne nove delitve. To je milo 
rečeno smešno, da bi morebitno 
razkritje sodelavcev obveščevalne 
službe že dve desetletji mrtve dr
žavne tvorbe vplivalo na varnost in 
ugled naše sedanje države. Bolj ver
jetno bi kakega še aktivnega politi
ka, ki je pri tem sodeloval, spravilo v 
veliko zagato, če bi prišlo v javnost, 
zato se nekateri tako vneto zavze
majo, da bi te dokumente za vedno 
umaknili iz dosega državljanov in se 
s tem na lahek način izognili odgo
vornosti pred njimi in zgodovino za 
svoje nečedno početje v svinčenih 
časih! Tu pa bi povprašal zgovorno 
Svetlano Makarovič, kakšen izraz bi 
ona uporabila za okoli 25000 naših 
ljudi (to številko postavil Kocbek v 
70 letih pr. st), ki so bili v tistem času 
vpleteni v mrežo Udbe pri nadzoru 
državljanov. Pa ne za varovanje za
konitosti, pač pa režima, ki je do 
konca svojega prisvojenega man
data dosledno omejeval politične 
in državljanske svoboščine. Prav 
bi bilo torej, da se te stvari razčisti
jo in s pomočjo vpogleda v arhive 
sestavimo objektivno sliko tega do 
zdaj slabo osvetljenega dela naše 
polpretekle zgodovine, kakšen je v 
resnici bil in po njej uskladimo svo
je predstave, ki bi se glede kakega 
človeka, ki smo ga morda po kri
vem sumili ovaduštva, spremenile 
na bolje, če bi prebrali, da tega ni

počel.
Zase sem enkrat nazaj že zapi

sal, da mi je čisto vseeno, kdo me 
je nadzoroval in "poročal" naprej, bi 
bilo pa za javno higieno dobro sli
šati kak glas iz tega "molčečega or
kestra", ki bi komu drugemu javno 
pojasnil, zakaj je to počel in se se

veda tudi opravičil. Prepričan sem, 
da bi - ne glede na razlog ovajanja 
- obema odleglo pri duši, kot tudi 
pomenilo spravno dejanje, za ka
terega ne rabimo nobenih rehabili
tacijskih postopkov pred sodiščem, 
ampak le pripravljenost na osebni 
ravni priznati in sprejeti drug dru
gega, takšnega, kot je. Tudi bivšega 
ovaduha takšne ali drugačne barve, 
ki želi prekiniti s svojo preteklost
jo...

Ko že omenjam javna pojasnila, 
spotoma pošiljam eno svoje pra
porščaku TIGR-a, s katerim sem se 
čisto naključno srečal po proslavi 
na Baču. Rad bi mu pojasnil, zakaj 
mu šele zdaj kar preko časopisa po
sredujem eno od tedaj posnetih 
slik, za katere me je prosil. Ker smo 
takoj po slikanju ugotovili, da nima 
svojega internetnega naslova, ka
mor bi mu jih poslal, je eden izmed 
tam prisotnih mladih domačinov, 
ki je to slišal, ponudil svojega. Ko 
sem potem doma še isti večer ho
tel izpolniti obljubo, sem na svoje 
veliko presenečenje po večkratnem 
neuspelem poizkušanju pošiljanja, 
vedno dobil nazaj svojo pošto z ob
vestilom, da prejemnikov naslov 
sploh ne obstaja! Temu mladeniču 
pa sporočam, da bi naredil veliko 
boljši vtis name, če bi mi naravnost 
povedal, da mi kot čistemu neznan
cu pač ne zmore zaupati svojega 
naslova, kot pa da se je pred obema 
delal vljudnega s takim, ki ne delu
je...

Boh do prihodnjič

SLIKARSTVO

Israel
teks Patricija Dodič, foto splet.......

Študent slikarstva na Akademiji za likovno umetnost 
v Ljubljani, Lan Emerik Dovgan, je že večkrat skupinsko 
razstavljal v glavnem mestu, 16. aprila pa se je kot do
mačin domačinom prvič predstavil s samostojno enkrat
no slikarsko razstavo »Israel« v ponovno oživljeni galeriji 
Doma na Vidmu v Ilirski Bistrici. S serijo olj na platnu in 
nekaj izvrstnimi kolaži, ustvarjalno navdihuje in pripove
duje zgodbe z zanimivimi naslovi, kot so »red lipstick«,
»pogled puščave«, »the doors« idr. Avtor navdihujočih 
kreacij poudarja, da mu je tehnika olje na platnu najbližja, saj olje »živi«. 
Tako kot vse zgodbe, ki jih predstavlja skozi oljnatost, klej, časopisne iz
seke, sprepletene v izvrstne kolaže, je zanimiva tema, ki si jo je mladi slikar 
izbral za diplomsko nalogo: kanibalizem v umetnosti. Dobrodošel torej 
tudi s to in še kakšno razstavo v domačem okolišu in dobre želje k uspehu 
doma in v tujini. Slike so prodajne, kontaktirate ga lahko v Domu na Vid
mu, kjer ima trenutno slikarski studio.

FOTOGRAFSKA RAZIH
m nn

Razstava Primoža
Tomšiča
Tjaša Kaluža ••••

Foto klub Sušeč, ki je v aprilu praznoval že sedmo obletnico delovanja, pridno 
organizira različna predavanja in tečaje ter aktivno spodbuja svoje člane k razstav
ljanju svojih stvaritev. Primož Tomšičje njihov član že tretje leto in skrajni čas je že 
bil, da svoj svet fotografije predstavi tudi širšemu krogu ljudi. Svojo prvo razstavo, 
kije na ogled v Pumpa baru v Knežaku, je naslovil Trenutek, ki ostane.

Primož Tom
šič, ki je doma iz 
Koritnic a živi v Tr
novem, se s foto
grafijo ljubiteljsko 
ukvarja že vrsto 
let. Rad potuje in 
vedno ima s seboj 
fotoaparat, s kate
rim beleži utrinke 
življenja. »Foto
grafija mi omogo
ča, da dobesedno 
ustavim čas in za
jamem trenutek, 
ki je neponovljiv 
ter ga prelijem 
na fotografijo. Ta
trenutek zaživi in kot takšen ostaja« pojasnjuje Tomšič, ki za svoj motiv pogosto 
izbira mir in spokojnost naravnih lepot. Fotografije so nastale na različnih koncih 
Evrope, vse od najsevernejšega dela evropskega kontinenta Nordkappa preko Av
strije, naše domovine, sosednje Hrvaške pa vse do srbske prestolnice. Prelepe gore, 
travniki, reke in jezera mojstrsko orišejo idilo našega planeta, ki jo vsebinsko do
polnjujejo izseki iz življenja posameznih objektov.

Za pomoč in moralno podporo se avtor v prvi vrsti zahvaljuje svojemu mentor
ju in prijatelju Stojanu Spetiču, ki mu je pomagal zožiti izbor najboljših fotografij 
ter soprogi Mateji, kije organizirala razstavo. Prireditev je vodila Katarina Škrab, za 
glasbeno kuliso in zabavo pa je poskrbel Janez Tomšič na harmoniki.

Razstava, ki si jo trenutno lahko ogledate v Knežaku, bo na ogled tudi v Knjiž
nici Makse Samsa od 17. junija 2011 do 1. Julija 2011.

VABILO Q

KD Tuščak BaČ

vabi na tridnevno praznovanje

20 - letnice SLOVENSKE DRŽAVE, 

ki bo od 24. do 26. junija 2011 na Baču.

24. junij 2011 ob 18.00 pri cerkvi sv. Ivana - obujanje kresovanja za otroke

(priprava venčkov za odganjanje »cuprn'c«, peka krompirja na žerjavici ob igri Vsiljivec v zabojniku)

25. junij 2011 na balincu - celodnevna prireditev ob dnevu državnosti

* 9. 00 uri - turnir v balinanju
* 14.00 do 17.00 ure - Bačka tržnica

* 15.00 do 17.00 - animacije za otroke
* 16.00 uri - maša z blagoslovom v cerkvi sv. Ivana
* 17.00 uri - kulturni program ob dnevu državnosti

slavnostni govornik KARL ERJAVEC 
* družabno srečanje z ansamblom Snežnik

26. junija 2011 ob 18.00 uri v cerkvi sv. Ane -1. samostojni koncert Ženskega pevskega zbora Tuščak, gostje
Fantje izpod Karlovce 

<T ___---- ■ "
Vsa društva, podjetnike, obrtnike in posameznike vabimo, da sežlždelki predstavijo na Bački tržnici. Prijave 

sprejema Mira Kirn ( 040-865-956 ) do 17. junija 2011.

Ljubitelji balinanja pa se lahko prijavite Viljanu Ljubiču (041-579-168), do 17. junija 2011.

PRIJAZNO VABUENI!
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NOVICE IZ KNJIŽNICE MAKSE SAMSA;

Kreativne delavnice
Vlasta Kirn ••••

Zaključek meseca aprila v času 
prvomajskih počitnic, je knjižnica z 
organizacijo dveh likovno kreativnih 
delavnic omogočila otrokom ustvar
jalno in zabavno preživljanje dopol
danskega prostega časa.V sodelova
nju z absolventom slikarstva Dolgan 
Erikom smo otrokom pripravili delav
nico izdelovanje kolaža in delavnico 
spoznavanja in izdelovanja stripa.

Na delavnici izdelovanja kolaža 
so udeleženci namesto običajnih 
slikarskih sredstev kot so barve, tuš, 
risbe... uporabljali različni barvne
papirje iz revij, kolaže.......Tehnika
kolaža spodbuja individualno ustvar
jalnost. Zato so bili vsi končni izdelki 
otrok unikati. Otroci so bili za ustvar
janje zelo motivirani, saj je vsak iz
med njih izdelal kar po več izdelkov.

Končni izdelki delavnic so sedaj 
razstavljeni na mladinskem oddelku 
in so na ogled vsem obiskovalcem 
knjižnice.

Na drugi delavnici je uvodni 
predstavitvi stripa kot načina pripo
vedovanja zgodbe sledila delavnica 
izdelovanja stripa. Koordinator de

lavnice Erik Dolgan je prisotnim otro
kom zaradi lažjega poznavanja in

izdelovanja stripa prinesel na ogled 
več izvodov stripov. V nadaljevanju 
seje vsak izmed ustvarjalcev lotil iz
delave lastne zgodbe- stripa. Vsi so 
bili pri izdelavi zelo domiselni. Izpod 
njihovih malih prstkov so nastajale 
prave umetnine, ki sedaj krasijo našo

knjižnico.

KNJIŽNIČNI KINO - MULTIMEDIJ- 
SKA UČILNICA

Za zaključek prvomajskih počit
nic pa je naša knjižnica otrokom pri
pravila pravo pomladno poslastico.

V času šolskih počitnic je v naši 
multimedijski učilnici svoja vrata od
prl KNJIŽNIČNI KINO.

Za uvod so si otroci na velikim 
platnu s primernim ozvočenjem 
ogledali zadnji del filma o Harryu 
Potterju. Nad novo dejavnostjo šobili 
zelo navdušeni, vživeli so se v zgod
bo in jo z zanimanjem spremljali do 
konca. Tudi v nadalje bomo otrokom 
in zaključenim skupinam z veseljem 
predvajali nove oz. po njihovi želji 
izbrane filme. O predvajanjih bodo 
vnaprej obveščeni preko letakov in 
plakatov. Z novo dejavnostjo želi 
knjižnica otrokom omogočiti zabav
nejše preživljanje prostega časa in 
tudi na ta način približati knjižnico 
mlajši generaciji.

PRIMORSKA POJE

Znova v Knežaku
Jernej Biščak, Foto: Erik Keš.......
41. revija Primorska poje, posvečena 20-letnici samostojne 
Slovenije, seje sredi aprila ustavila v Knežaku. V kneški dvorani, 
ki jo je za ta namen odlično pripravila mlada ekipa iz KŠTD 
Tabor Kalc 1869 Knežak, se je zvrstilo šest pevskih zborov.

Zbrano občinstvo je v pevski večer popeljal MoPZ Ciril Kos
mač iz Kopra, ki mu je predsednik Zveze pevskih zborov Pri
morske (ZPZP) Anton Baloh izročil priznanje ob častitljivi oblet
nici delovanja. Slavljencem so sledili še Lovski oktet Javorniki, 
MoPZ Štmaver, ŽePZ Marjetice iz Ajdovščine, pa tudi MePZ 
Stanko Premrl Podnanos (na sliki), ki je z izvirno koreografijo 
popestril dodobra zbrano občinstvo. Kot zadnji so se kneški 
publiki predstavili rojaki iz zamejstva MePZ Lipa iz Bazovice.

Kot sta v svojih govorih poudarila župan občine Ilirska Bi
strica Emil Rojc in predsednik ZPZP Anton Baloh, je vsakoletno

Ewitwi

m

prirejanje revije Primorska poje po številnih krajih na Primor
skem in v zamejstvu odločilnega pomena za slovenski narod, 
saj pevska kultura neguje slovensko narodno zavest. Poleg 
tega je Baloh velik pomen pri ohranjanju te revije in slovenske 
pevske tradicije pripisal mladim ter ob tem pohvalil trud in za
gnanost, ki ju je v organizacijo vložila mladina iz KŠTD Tabor 
Kalc 1869 Knežak.

JAVNI RAZPIS

Mladinski klub Nade Žagar objavlja

JAVNI RAZPIS
za nastop glasbenih skupin na Festivalu 

bistr'ških bendov 2011

Vabimo vse glasbene skupine na območju občine 
Ilirska Bistrica, ki bi se želele predstaviti na 
letošnjem, že četrtem tradicionalnem Festivalu 
bistr'ških bendov, da se prijavijo k sodelovanju.

Prijavo, ki vsebuje ime glasbene skupine, kratek 
opis skupine in zvrsti glasbe, ki jo izvaja, ter ime, 
priimek in telefonsko številko:kontaktne osebe, je 
mogoče oddati do 12. junija 2011, na e-naslov: 
festbb(S>gmail.com.

Komisija Festivala bistčških bendov 2011 bo vse 
prispele prijave obravnavala in sprejete odločitve 
prijaviteljem posredovala najkasneje do 19. junija 
2011. Pri izboru nastopajočih bodo imele 
prednost skupine z avtorsko glasbo.

Glasbena prireditev,Festival bistdških bendov 
2011,se bo kot vsako leto odvijala na vrtu 
Mladinskega kluba Nade Žagar, v petek in 
soboto, 24, in 25. junija 2011.

Za podrobnejše informacije pokličite na GSM 
številki: 041-749-369 (Nejc Mršnik) in 031-483- 
823(Sandi Čekada) ali pišite na zgoraj omenjeni e- 
naslov.

Mladinski klub Nade Žagar 
Bazoviška 26 
6250 Ilirska Bistrica

Knjižnica Makse Samsa
ilirska Bistrica

PRIPOROČAMO VAM
KNJIŽNE NOVOSTI
Gilles Diederichs: Knjiga, ki zaziblje v sanje
V mesecu aprilu je pri založbi OKA izšla 

nova knjiga iz zbirke Otroške radosti z naslo
vom KNJIGA, KI ZAZIBLJE V SANJE S PESMICA
MI V IZVEDBI MANCE IZMAJLOVE.

V Knjigi, ki zaziblje v sanje, bodo starši na
šli preproste napotke, ki jim bodo v pomoč 
pri pripravi otrok na spanje. Z igrivimi vajami 
bodo okrepili svoj odnos z otrokom. Z nežnimi 
masažami ga bodo pomirili in pripravili na po
tovanje v sanjski svet. Na priloženi zgoščenki 
so pesmice in uspavanke v izvedbi Mance Iz- 
majlove. Lahko prisluhnejo njenemu žametne
mu glasu ali pa zapojejo zraven. V isti zbirki je 
izšla tudi knjiga Masaža dojenčka, ki je prav tako namenjena najmlajšim in 
njihovim staršem.

LMICl k! ZAZIBLJI'v mi

Markuš Zusak: Kradljivka knjig
Fantazijski roman Kradljivka knjig je postav

ljen v čas druge svetovne vojne in pripoveduje 
zgodbo o Liesel Meminger, ki živi v rejniški druži
ni v bližini Munchna. Tam se znajde zato, ker nje
no mater, komunistko, transportirajo v Dachau. 
Čeprav Liesel ne zna brati, na pogrebu svojega 
brata prvič ukrade knjigo - precej srhljivi priroč
nik za grobarje. Ko se s pomočjo svojega rejni
škega očeta nauči brati, knjige postanejo njena 
strast. Drugi kradejo hrano za preživetje, ona pa 
krade knjige, ki jih nato med bombnimi napadi 
deli z drugimi.

Roman avstralskega pisatelja je prvotno izšel kot leposlovje za odrasle, 
prejel pa je tudi številne nagrade kot najboljši mladinski roman.

Eros: Psi
Za vse, ki jih zanima duhovnost, bo gotovo za

nimiv sanjski roman skrivnostnega avtorja Erosa z 
naslovom PSI. Fantomska knjiga PSI ali kot jo mno
gi poimenujejo »Erosova enigma«, je tesno pove
zana s številom 7 - skrivnostno je izšla 7.7.2010 v 
7777 izvodih na 777 straneh in njena cena je 77 
Eur. Na svojih 777 straneh razkriva pomen prave 
ljubezni, ki je najmočnejša stvar na svetu. Govori 
pa še o treh razumih - Instinktu, Emocijah in Raci- 
ju, ki se kombinirajo v dvanajst značajev in tvorijo 
dvanajst svetov.

PRIPOROČA IN VABI K 
OGLEDV NOVIH DVD-jev

Knjižnica Makse Samsa
ilirska Bistrica

HARRY POTTER IN SVETINJE SMRTI
Pred Harryjem je naloga, ki mu jo je zaupal profesor 
Dumbledore. Skupaj s svojima prijateljema, Ronom 
Weasleyjem in Hermiono Granger, mora poiskati vse 
preostale Mrlakensteinove Skrižvne, pri tem pa se izogniti 
Mojstru in njegovim pajdašem, ki svojo oblast širijo po državi.
Harry s svojim iskanjem odkriva njemu neznane stvari o 
Dumbledorjevem življenju, ki so povezane z mogočnimi 
Svetinjami smrti. Vse bolj pa se zaveda, da se bo po uničenju 
vseh Skrižvnov moral ponovno soočiti z Mojstrom črne magije, 
od tega pa bo odvisna prihodnost vsega čarovniškega sveta ...

JEJ, MOLI, LJUBI

Film, posnet po knjižni uspešnici, predstavlja skorajda popolno 
življenje radožive Liz, ki se odloči podreti samoomejitve 
površinskega zadovoljstva in na novo spisati svoje življenje.

V Knjižnici Makse Samsa si lahko vsak član brezplačno izposodi 3 
enote neknjižnega gradiva (npr. 3 filme) na dan za 2 delovna dni.
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Glasbena šola Ilirska Bistrica
vabi

ZAKUUČNI NASTOP BALETNEGA ODDELKA 
bo v sredo, 7. 6.2011 ob 18. uri v Domu na Vidmu 

ZAKLJUČNI NASTOP KITARSKEGA, GODALNEGA IN PIHALNEGA
ORKESTRA

bo v sredo, 8.6.2011 ob 18. uri v Domu na Vidmu.

glasbena^/šola 

Ilirska^ Bistrica
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Nov zvon na Dolnjem Zemonu
hodu zvona 
pridružila lepa 
skupina vaš
čanov, ki je za
dovoljno po
spremila zvon 
v cerkev.

Na Zvonu 
je vlita podo
ba Sv. Kancija- 
na, vliti so tudi 
lipovi listi, ki 
obkrožajo 
zvon, napis 
Sv.Kancijan 
prosi za nas!, 
na dnu pa je 
še napis daro- 
valca-Vrh, D.Z. 
52.

Zemonci zbrani pred svojo cerkvijo. Na zvoniku sta še visela 
dva zvonova

Primož Rojc.......
20. maja 2011 je na Dolnji Zemon po 

skoraj sedemdesetih letih prišel še en 
zvon. Kupila ga je Stana Vrh iz Dolnjega 
Zemona, darovala pa je tudi za elektrifi
kacijo. Zvon, ki je posvečen Sv.Kancia- 
nu, bo blagoslovljen v nedeljo, 29.maja 
2011, ko na Dolnjem Zemonu poteka 
znamenita procesija v čast Mariji po
močnici. Procesija seje obdržala vse od

Zakonca Vrh, Darjo in Stana, 
bistriški župnik Martin Šuštar pred 
novim zvonom.

leta 1943, iz časov vojnih grozot, ko je 
bila prva maša, takoj naslednje leto pa 
že prva procesija. Spontano se je pri-

V cerkvi Sv. Mihaela, katera nosi naj
starejšo letnico iz leta 1677, je tudi oltar 
posvečen Sv. Kancianu, zavetniku prve 
Zemonske cerkvice, ki je stala malce iz
ven vasi. Nanjo so še nekaj časa nazaj 
opozarjali ostanki temeljev. Starejši vaš
čani pripovedujejo zgodbo o tem, kako 
so se v času velike suše hodile Kastavke 
priporočat k tej cerkvi za vodo. Ko so 
prišle do cerkve pa seje zgodil hud na
liv, ki jih je premočil do kosti. Takrat so 
dejale: »Aj Kocjane, Kocjane, nikad više 
te neču za vodo prosit!«

Sicer pa je cerkev Sv.Mihaele že 
imela dva zvonova. Na skupinski foto
grafiji vaščanov, fotografirani tik pred 
drugo svetovno vojno, sta na cerkvi še

bila dva, kasneje pa naj bi enega izmed 
njiju odnesli Italijani za potrebe vojne. 
Zvon, ki naj bi še vedno bil nekje v Italiji, 
se ni nikoli vrnil in od takrat Zemoncem 
oznanja samo eden.

Lansko leto so vaščani cerkev pre
novili. Zamenjali so celotno ostrešje 
in elektrifikacijo v notranjosti cerkve. 
Zgradili pa so tudi nov zvonik, ki je na 
izgradnjo čakal vse od časov, ko so se 
vaščani sprli z zemonskim graščakom, 
kateri ga potem zaradi spora ni zgradil. 
Zvonik je zgrajen v primorskem stilu, na 
preslico, v njem pa je prostora za dva 
zvonova.

Staremu se bo nov zvon pridružil 
kmalu, počakati pa mora le na kembel 
(tolkalo), ki ga bodo izdelali v Nemčiji.

11. srečanje umetnostnih varilcev, kovačev in 
livarjev
Ado Barbiš, dipl.ing.str........

11 srečanje je potekalo v času 
od petka'6.5., do nedelje 8.5.. Le
tošnje delavnice se je udeležilo 5 
dijakov iz ŠC Postojna: lure Proca 
iz Sežane, Zaplata Alen iz Topolca, 
Šalamon Teo iz Topolca, Dolgan 
Matej iz Soz, Vičič Ervin iz Zarečice, 
pod vodstvom mentorja Ada Barbi
ča. Poleg dijakov iz ŠC Postojna so 
se tridnevnega srečanja udeležili 
tudi trije dijaki iz ŠC Novo Mesto 
ter študentje in študentke NTF iz 
Ljubljane. Letošnje 11. delavnice se 
je udeležilo 23 dijakov in študentov 
in 11. predavateljev ter mentorjev. 
Udeležba, je zaznamovala do sedaj 
prehojeno pot, kar se tudi za takšen 
jubilej spodobi.

Prvi dan:
Izr. Prof. dr. Ivan Polajnar je po

zdravil letošnje udeležence in za
želel uspešno in ustvarjalno delo. 
Predstavil je mentorje Jerneja in 
Klemna Zorka, umetnostno kova
štvo, Hutar Tomislava, umetnost
nega varilca iz Trbovelj Jožeta Lisca, 
umetnostnega varilca iz Kočevja, 
Barbiš Adota učitelja na ŠC Postoj
na iz II Bistrice, Mitja Petriča livarja 
iz Ljubljane, Davida Bombača livar
ja iz Ljubljane ter Alenko Šalej mla
do raziskovalko iz Ljubljane.

Lastnika kovačije, kjer vsako 
leto potekajo delavnice v Župeči 
vasi pri Cerkljah, oče Jernej in sin 
Klemen Zorko predstavila delovišča 
in prisotne opozorila na upošteva
nje varnostnih navodil. Ado Barbiš, 
ki se zadnja leta redno s skupino 
dijakov iz Postojne udeležuje de
lavnic je opozori udeležence, da 
skrbijo za lastno varnost in varstvo 
ostalih ter na varnostna navodila, 
katera se nahajajo ob posameznih

delovni strojih in pripravah. Sledila 
je namestitev in večerja v Cerkeljski 
vojašnici.

Naslednji dan:
Po iskanju zamisli in idej je zav

ladalo v delavnici delovno vzdušje. 
Udeleženci so na posameznih delo
viščih začeli z uresničevanjem za
misli.

Na oddelku varjenje so z različ
nimi varilnimi postopki, razrezom 
in preoblikovanjem materiala zače
li nastajati: Ajfelov stolp, balalajka, 
diatonična harmonika, vrtnice...

Na oddelku kovanje so udele
ženci izdelovali predvsem meče in 
razne nože, sestavne dele za zuna

njo razsvetljavo.
Na oddelku ulivanje pa so ude

leženci z postopkom ulivanja izde
lali slovenski grb, podkev s konjsko 
glavo, ribo...

Po večerji so si udeleženci pri
voščili malo zabave, ko so se še do
datno spoznali in ustvarili nove vezi 
in prijateljstva.

Po nedeljskem zajtrku je sledi
lo dokončevanje izdelkov urejanje 
in pospravljanje delavnic. Ob za
ključku delavnice so napravili še 
skupinski posnetek ter si zaželeli 
srečno pot domov in nasvidenje na 
naslednji jubilejni delavnici nasled
nje leto.
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urkt unnhtn KUL UMIVA

Občina v 
diktaturi

Zelo smo zaskrbljeni glede delovanja naše občine, saj način njene
ga dela sega v obdobje po 2. svetovni vojni, ko so uporabljali metode 
dela z montiranimi procesi, na kar so sledile likvidacije drugače misle
čih, po njihovo politično oporečnih. "Pa ti bi uvedli še Goli otok, če bi 
bil slovenski." Delovanje sedanjega vodstva temelji na ustrahovanju 
in represiji. Namesto, da bi združevali svetnike, povzročajo med njimi 
konflikte ter skušajo razdirati svetniške skupine.

Občina potrebuje rebalans proračuna. Zupan je ob sprejemu pro
računa obljubil, da bo ta v mesecu maju. Krajevne skupnosti so brez 
sredstev, še posebej tiste, ki so bile v prejšnjem mandatu brez krajevnih 
programov.

Sedanje vodstvo prenaša odgovornost za nastalo situacijo na več
ino svetnikov v občinskem svetu, kar je neodgovorno, saj živimo v de
mokratični družbi, v kateri bi moralo vodstvo iskati kompromisne rešit
ve z večino v občinskem svetu.

Svetniška skupina SDS pričakuje v zelo kratkem času poziv vseh 
svetniških skupin in vzpostavitev demokratičnega dialoga v prid reali
zacije programov za razvoj naše Občine.

Vodja svetniške skupine SDS Ilirska Bistrica Dušan Grbec

OBLETNICA

Tridesetletnica
smrti
A.P........

Duhovnik Milan G rij ( 1904-1981) je služboval v Harijah sorazmerno 
kratek čas. Kljub temu se je s svojo preudarnostjo, vedrino, naprednimi 
idejami in retoričnimi sposobnostmi močno zakoreninil v srca tamkaj žive
čih ljudi. K temu je nedvomno pripomogla tudi odločitev, da upokojenska 
leta preživi v Harijah, kjer je tudi pokopan.

Za časa svojega življenja je sezidal nešteto Marijinih kapelic in cerkva, 
saj je bil velik Marijin častilec. Izmed slednjih smo še posebej ponosni na 
soško cerkev, prizorišče našega vsakoletnega romarskega druženja.

Prvo nedeljo Marijinega meseca smo se zbrali ob njegovem grobu v 
Harijah in ob 30-letnici smrti pomolili za njegovo dušo.

Vsem, ki postojite ob njegovem grobu iskrena hvala. Še posebej ga. 
Mileni Vičič (stoji tretja z desne), ki že vsa leta skrbi za duhovnikovo zadnje 
počivališče.

D.Z.A. Ilirska Bistrica
Društvo šteje 24 članov, srečamo se vsak ponedeljek od 17.00 - 18.30, združuje 

nas složnost, druženje in abstinenca. Sodelujemo tudi na srečanju drugih društev, 
raznih seminarjih, predavanjih, na pohodih v naravo. Najpogosteje se družimo z 
DZA Postojna. V našem društvu obravnavamo različne teme (alkoholizma, recidiv, 
življenje v obdobju pitja in življenje v obdobju brez alkohola, počutje družine v 
času alkoholizma...)

Enkrat letno imamo skupščino in takrat povabimo vsa društva in klube zdrav
ljenih alkoholikov. Vzdušje na skupščini poteka tako, da predstavimo potek dela 
našega društva vtem letu, sledi druženje ob glasbi in pogovarjanju z ostalimi čla
ni. Tudi sami se udeležujemo srečanj ostalih skupščin v različnih krajih. Letno si 
planiramo tudi piknik v naravi in izlet, to pa izvedemo v sodelovaju z DZA Postoj
na. Društvo se financira predvsem s članarino, nekaj sredstev nam prispeva tudi 
občina Ilirska Bistrica. Vsa ta srečanja in druženja nam pomagajo pri vzdrževanju 
abstinence, tako nimamo recidiviv in večjih nerešenih težav.

Ob koncu leta nas je zapustila dolgoletna terapevtka Virginija Benigar. Dolga 
leta je društvo uspešno vodila in zato seji še enkrat zahvaljujemo. Ob začetku tega 
leta smo imenovali tudi novega predsednika društva, kateri sije zastavil nove cilje 
in zato potrebuje sodelovanje vseh članov. Dobili smo tudi novo terapevtko med. 
sestro ga. Jasmin Tomažič s katero nadaljujemo delo v skupini.

V skupini smo povezali vsi z enakim problemom - alkohol - in zavedamo se, 
da s skupnimi močmi bomo uspeli. Za konec še nasvet vsem: Življenje je kratko, 
zato ga preživimo srečno z vsemi dobrimi in lepimi stvarmi, ki nas obdajajo. Vse to 
zaznamo brez alkohola, v kolikor je ta prisoten v našem življenju je naš pogled na 
srečo zamegljen.

Predsednik društva Lampe Rado
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Kako smo turistični
la TD, Milojka Primc.......

Vsako mestece na tem ljubem sve
ti ima turistično društvo. Tudi mi ga 
imamo, kakršnokoli že je. In tako se je 
zgodilo, da nas je profesor Urih iz Mari
borske Višje gostinske in turistične šole 
poiskal na spletu. Povedal mi je, da je 
tudi sam predsednik Turističnega dru
štva Cirkovci in da želi z nami sodelo
vati v sicer resni zadevi. Njegova želja je 
bila, da bi s svojimi študenti prišel raz
iskovati turistične zmogljivosti naše ob
čine, saj smo kot občina v turističnem 
smislu skoraj neprepoznavni: nikjer nas 
ni čutiti.

Malo sem bila užaljena, prizadeta, 
ni mi bilo vseeno, a se mi je ideja zdela 
pravi izziv. Na sestanku upravnega od
bora društva smo se o tem pogovarjali 
in tako sem se lotila programa za izved
bo študentskih kartografskih vaj.

Vaje naj bi bile izvedene v treh ter
minih, 2. in 3. aprila, 9. in 10. aprila ter 
7. in 8. maja.

Na sobote smo se najprej podali po 
Brkinih, obiskali grad Turn in Prem. Go
spodar in gospodinja na Turnu sta bila 
zelo izčrpna pri razlagi o svojem delu 
z drobnico ter ju navduševala s svojo 
iskrenostjo in seveda, z odličnim sirom.

Potem smo se peljali v Ilirsko Bistri
co, si ogledali Hodnikov mlin, Sušeč, 
Gradino, parkovne površine za občino 
ter Hrib svobode. Večerjali smo dva
krat Pri Simonu Matetovemu in enkrat 
Pri povodnem možu pri Veljkotu. Meniji 
so bili lokalnega značaja: mineštra iz 
kolerabe pri Simonu in čemaževa juha 
pri Veljkotu. Sledil je krompir v zevnici, 
ki je pri vseh gostih požel neverjetno 
čudenje, saj kaj takega res niso še nikoli 
jedli in jim je šel v slast. Za sladico smo 
imeli brkinsko pito in štrudelj. Pri Mate- 
tu smo bili deležni tudi pokušine rume
nega muškata iz vinske kleti Vina Koper 
ter si ogledali Matetove kletne prosto
re. Gostje so prespali pri Danilotu, na

Zemonski vagi in v Dolenjskem potoku. 
Z gostinsko ponudbo so bili v celoti in 
popolnoma zadovoljni. Hvalili so hra
no, postrežbo, domiselnost kuharjev, 
okuse naše lokalne hrane in prijaznost 
domačinov. Zelo so hvalili spalne kapa
citete in zajtrke.

Ob nedeljah smo se z avtobusom 
odpravili proti Sviščakom, kjer smo se 
najprej ustavili na Mačkovi glavi ter si 
ogledali kaverne iz Rapalske meje. Na
daljevali smo pot proti Sviščakom, si 
ogledali dolino in smučišče ter gostin
sko ponudbo. Nato smo se odpeljali še 
do Mašuna, kjer so gostje občudovali 
lepoto narave in urejenost. Predvsem 
so jih gozdne jase navduševale s svojo 
naravno lepoto in spokojnostjo.

Nedeljski popoldnevi so bili etnolo
ško obarvani. Pri Sanaborjevih v Harijah 
smo pokušali brkinsko sadje in kise. 
KETŠD Harije nas je s svojo Brštulin ban
do zelo zabaval in prijetno presenetil z 
bogatim programom. Nadaljevali smo 
pot proti Podgradu. Tu nas je pričakala 
ekipa domačinov in Mitja škoromat, ki 
je gostom razkazal lutke pustnih likov 
in povedal vse o pustovanju in škoro- 
matenju v Brkinih. Poleg tega so nas 
tudi prav po pustno postregli, vključno

z metinim likerjem.
Navadno smo oglede zaključili ob 

16.30, nakar so študentje opravili še 
kartografske vaje po Ilirski Bistrici: na 
zemljevidu kraja so označevali turistič
ne objekte: gostilne, trgovine, blago
vnice, kinodvorane, parkovne površine, 
poštne zmogljivosti, označevalne table 
po kraju...

Za popotnico so študentje dobili 
razglednico Ilirske Bistricp ter lokalne 
prospekte.

Naj se na koncu zahvalim vsem, ki 
so sodelovali z menoj, da so se gostje 
dobro počutili pri nas: vsem sodelujo
čim gostincem, Sanaborjevim iz Harij, 
KETŠD Harije, Društvu Podgrajski ško- 
romati in Kmetiji Turn.

Pričakujemo povratno informacijo 
o vsem, kar so pri nas videli in slišali. 
To se bo zgodilo v septembru, ko v TD 
Cirkovci načrtujejo naš obisk. V tem 
terminu namreč organizirajo tradicio
nalni krajevni praznik s tekmovanjem 
v kuhanju krompirjevega golaža. V pro
gram pa bodo vključili tudi poročilo o 
obisku pri nas.

Seveda, mi pridemo! In tudi mi 
bomo kuhali krompirjev golaž!

19. Srečanje srednjih strojnih šol Slovenije
Ado Barbiš, dipl.ing.str. .......

Letošnje srečanje je 
gostil TŠC iz Nove Go
rice, v torek 10.5. 2011.
Srečanja se je udeležilo 
18 srednjih šol iz Slove
nije. Dijaki so predstavili 
48 projektov, ki so jih iz
delali skupaj s pomočjo 
mentorjev. Po uvodnih 
besedah in himni je sledil 
govor ravnatelja in pred
stojnika, nato pa smo bili 
razvrščeni po učilnicah, 
kjer so potekale predsta
vitve nalog.

Naloga- general
na ureditev mopeda v kategoriji 
avtoserviser je nastala pod men
torstvom Raj kota Anzelca. Naloga- 
Orodje za vtiskovanje v kategoriji 
Obdelovalec kovin je nastala pod 
mentorstvom Borisa Semeniča. Tri 
projektne naloge v kategoriji strojni 
tehnik so nastale pod mentorstvom 
Ada Barbiša, in somentorstvom 
- pri modeliranju je pomagal Aleš 
Harmel.

TIM Blažek-dijak 4g- 2010- 
2011

URE na stanovanjskem objek
tu Hrašče 183 in izdelava makete 
stanovanjskega objekta

Naloga vsebuje izračune porabe 
energije na stanovanjskem objektu 
Hrašče 183. V nalogi je predvidena 
količina porabljenega kurilnega 
sredstva, ki ga sedaj uporabljajo in 
primerjava z ostalimi energenti. V

nalogi je predstavljena tudi izvedba 
izolacije podstrešja in garaže, ki je 
občutno pripomogla k varčevanju 
z energijo. Predstavil je tudi potek 
izdelave makete stanovanjskega 
objekta.

Uroš Zadel-dijak 5m- 2010- 
2011

Vpliv Energetike na Podnebne 
spremembe

V nalogi je predstavljen vpliv 
človekovih dejavnosti, nepremiš
ljeno in razsipno trošenje vseh vrst 
energije, ki ima dokazljivo posledi
ce na segrevanja našega planeta. 
Strokovnjaki že dalj čas opozarja
jo, da je za dvig povprečnih tem
peratur na planetu kriv človek. V 
nalogi so predstavljeni negativni 
učinki segrevanja Zemlje, ukrepi za 
zmanjševanje le tega, navedene re
zultati raziskav, nekaj dejstev in pri
zadevanja mednarodne skupnosti

za sprejem obvezujočih 
protokolov, katerih izva
janje v praksi bo pripo
moglo k izboljšanju ima 
ob nesrečah zelo velike, 
nepredvidljive in dolgo
ročne posledice.

JAN Božič-dijak 4h- 
2010-2011

Modeliranje osem- 
valjnega motorja

Že nekaj naftnih kriz 
je napovedovalo konec 
batnim motorjem z no
tranjim izgorevanjem. 
Kljub črnim napovedim 

so se batni motorji z določenimi 
konstrukcijskimi spremembami in 
uporabo novih tehnologij in ma
terialov obdržali do danes in za
gotovo bo tako tudi v prihodnje. V 
prostem času je s programom ProE 
izdelal osemvaljni motor, za katere
ga je predstavil postopek modelira
nja, sestavljanja, slike sestavnih de
lov in primerjava realnega motorja 
z modeliranim.

Dijaki so s svojimi projekti poželi 
velik aplavz, saj so bile predstavitve 
med bolj zanimivimi. Zahvala gre 
organizatorju srečanja TŠC Nova 
Gorica, kije gostil 19. srečanje, rav
nateljici Heleni Posega Dolenc iz ŠC 
Postojna, predstojniku strojne šole 
Antonu Drobniču iz ŠC Postojna in 
mentorjem, ki so nam stali ob strani 
in nam nudili pomoč pri izdelavi in 
predstavitvi nalog.

SNEŽNIK PRESS
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Razklanost občinskega sveta v Ilirski Bistrici kaže tudi prometna 
neurejenost križišča pri pošti. Pol svetnikov je za center v desno, ostala 
polovica pa v levo. Verjetno bodo metali kocko...

»Zadnji Mohikanec 
iz Vrbice«_________
Petar Nikolič.......

Da je ročno klepanje (brušenje) poljedeljskega orodja, v tem prime
ru kose, že preživeto pove podatek, da je vse manj tistih, ki posegajo po 
nakovalu in kladivu. Med 
zadnjimi »mohikanci« pol
jedeljskega »poklica« je tudi 
Lučo Štemberger iz Vrbice.
Človek magičnih rok in fine
ga reza pomaga vsem tistim, 
ki želijo pravilen od rez. O 
prefinjenem delu samouki 
klepar kos Lučo pravi:«Malo 
nas je, ki se ukvarjamo s tem 
delom. Čeprav je kmečko 
orodje iz mode, ga jaz vse
eno rad uporabljam. V tem 
kraju so se včasih odvijala 
tekmovanja za najboljšega 
kosca, danes pa gre vse to 
v pozabo. Že večkrat sem poskušal pokazati vrline tega poklica, vendar 
nisem naletel na interes.«

SRLON STAVBNEGA POHIŠTVA 
IN SENČIL

| ŽALUZIJE | ROLETE | TENDE | PLISEJI |

kiectlV KENZO BUGATTIwr •• eiiasmu me-sSc«
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Predavanje o Življenjsko - 
kozmični energiji
Saša Batista <

V našem mestu smo v torek 10. maja 2011 gostili Božidarja Djurico, priznanega 
avtorja štirih knjig in zdravilca z Življenjsko-kozmično energijo, ki nam je predstavil 
svoja razmišljanja, spoznanja in empirična dognanja o tej energiji.

Iz 1. poglavja 2. knjige z naslovom Življenje brez bolezni, citiramo nekaj njego
vih pomembnih spoznanj in dognanj:

»Vse živo in neživo na Zemlji nastaja, živi, deluje in funkcionira v skupnem in sklad
nem procesu, kot sestavni del enega in istega energetskega sistema. Življenja in celotne 
narave na Zemlji ne moremo ločiti od vesolja; ne moremo argumentirano pojasnjevati 
ali razlagati eno brez drugega: potopljeni smo v energiji, ki je soodvisna od celotnega 
sistema narave. Naše življenje in zdravje je neposredno odvisno od energije na Zemlji, 
od energije v kateri živimo.

Mnogi moji somišljeniki, ki so poslušali moja predavanja ali brali različna bese
dila, ki sem jih za potrebe tečajev ali kot odgovore na postavljena vprašanja napisal 
trdijo, da bi to energijo, ki nam daje življenje, morali imenovati »božanska energija«. 
Še posebej so odločni zagovorniki tega poimenovanja tisti pacienti, ki so s pomočjo 
zdravljenja z življenjsko-kozmično energijo premagali težke bolezni, prestali nesrečo 
v družini in dobili pojasnilo zanjo, povrnili uspešnost propadlemu podjetju, si povrnili 
uspešnost v šoli in podobno.

Dolgo časa že preizkušam, kako deluje življenjsko-kozmična energija na žive orga
nizme in kakšne so posledice, če jo kanaliziramo v človeški organizem z namenom, da 
bi ozdravili obolelo telo ali da bi vzdrževali zdravje. Rezultati so čudoviti: s to energijo 
lahko zdravimo na energetskem in fizičnem nivoju ali drugače: zdravimo lahko dušo 
in telo.

Življenjsko-kozmična energija pri zdravljenju nima stranskih učinkov, nima škod
ljivih posledic za pacienta kot tudi za terapevta ne. Zakaj ? Ta energija je pravzaprav 
naše življenje, naša duša in je zato logično, da nam ne more škodovati. Zdravje se po 
terapiji praviloma izboljša«.

Gospod Djurica prireja tečaje za terapevte in nudi tudi individualne terapije. Pri 
svojem delu uporablja nihalo, njegov glavni pripomoček za diagnostiko pa je očes
ni senzor. Ta intuitivni senzor dela na duhovnem nivoju in ta senzor na duhovnem 
nivoju nima napake.
Več na www.zivljenjsko-kozmicna.net in v Ilirski Bistrici na tel. 051/622-015

ENERGETIKA

Toplotna izolacija 
strehe
Bojan Žnidaršič, energetski svetovalec, tel. 04 7 830 867.......

Toplotno izolacijo oboda indivi
dualne in poslovne stavbe ali bloka 
ali lahko primerjamo z osebnimi 
oblačili.Te lahko vsakdan prilagaja
mo vremenu, niso (pre)draga, lahko 
jih zamenjamo, imamo različna za 
mraz, dež in vročino. Enostavnost 
menjave, raznolikost in cenenost 
oblačil ne velja za toplotno izolacijo 
stavbe. Delamo jo za daljši čas, stav
bo mora zaščiti v vseh letnih časih, 
omogočati mora prijetno bivanje 
in nas varovati pred vremenskimi 
nevšečnostmi, zimskim mrazom in 
poletno pripeko.

Debeline "obleke"
Stavbo moramo vedno „obleči" 

z vseh strani. To so obodne stene 
(fasada), tlaki proti raščenemu tere
nu in nad bivalno etažo. Standardi 
debelin se povečujejo. Danes sve
tujemo za fasado 20 cm, za strop 
proti hladni podstrehi 30 cm, za 
tlak proti raščenemu terenu 15 cm 
(bivalni prostori) in 5 cm (neogre
vani prostori). Posebno pozornost 
posvetimo toplotni izolaciji strehe 
nad podstrešnim (mansardnim) 
stanovanjem, kjer izolacijo monti
ramo pod, v ali nad špirovce.

Toplotna izolacije strehe ni hec
Toplotno izolacijo strehe dela

mo le v primeru bivalnih (ogreva
nih) prostorov na podstrehi. Ker 
nas od zunanjih temperaturnih 
ekstremov (od - 25 do + 80 stopinj 
C) loči le montažna konstrukcija, jo 
moramo narediti pravilno. Ne po
zabimo na temperature raztezke, 
veter, težo snega in prehod notra
nje vlage ven. Zato morajo biti vse 
plasti na pravih mestih, iz primer
nih materialov in primerne debeli
ne, kar danes pomeni 40 cm. Več na

http://nep.vitra.si v „Črna točka" in 
»Energetski kiksi"

Tipi toplotne izolacije strehe
Poznamo jih več, v praksi se 

uporablja predvsem izolacija z 
enim prezračevalnim slojem, manj 
pogosto pa z dvema. Ta je boljša in 
nič dražja, »izgubimo" le 5 cm viši
ne, kar je zanemarljivo. Razlika je v 
dodatnem 5 cm zračnem sloju, ki 
se nahaja pod rezervno kritino. V 
tem (in samo v tem) primeru deske 
na špirovcih ne ovirajo osuševanja 
toplotne izolacije. V vseh drugih 
primerih deske odsvetujemo. Na 
Bistriškem, kjer je toča realna ne
varnost, priporočamo izvedbo z 
dvojnim prezračevanim slojem. 
Zelo dobra je tudi izvedba, ko sloje 
toplotne izolacije na vrhu (pod re
zervno kritino) zaključi lesno vlak
nena plošča.

Plasti strešne izolacije (iz pros
tora ven);

• Obloga (mavec, les).
• Parna ovira (PVC), ki mora biti 

"nepredušna", stike s stenami je po
trebno zalepiti ali zapreti z malto.

• Pod špirovce gre 25 - 30 cm 
mehke izolacije, najbolje v balah, 
"obešena" je na podkonstrukcijo za 
oblogo.

• 10 cm (dvojni prezračeval
ni sloj) ali 15 cm (enojni) izolacije 
damo med špirovce, uporabimo 
poltrde ali trde plošče.

• Sledi rezervna kritina (na zgor
nji del špirovcev, neposredno na 
izolacijo v primeru enoslojnega 
prezračevanja).

• Deske na špirovcih služijo le 
lažjemu delu krovcev, zato je njiho
va vgradnja metanja denarja proč. 
Poleg tega onemogočajo dobro

osuševanje 
kondenčne 
vlage. Možne (i=5 5\Z€T
SO pri dvoj- ENERGETSKO SVETOVANJE
nem zračnem
sloju, nujne pri zaščiti pred točo.

• Na rezervno kritino damo kon- 
tra letve, potem "prave" letve in kri
tino.

• Nad rezervno kritino omogoči
mo neoviran pretok zraka od kapa 
do slemena. V slemenu damo zrač
nike na vsako polje po celotni dolži
ni (nikakor ne samo na vsako drugo 
polje). Boljša rešitev je prezračeva
no sleme.

• Zračne kanale zapremo z mre
žico (z obeh strani). S tem prepreči
mo dostop žuželkam.

Tri pomembna opozorila:
• Zelo natančno je potrebno izo

lirati stik okrog kapne lege (100% 
stik strešne in fasadne izolacije).

• Predelne stene lahko segajo 
v izolacijo le 1 cm (nikakor ne do 
špirovcev), tako gre izolacija in par
na ovira čez vse predelne stene "v 
enem kosu".

• Nad streho (ali škarjami) je 
potrebno izolirati dimnike z 15 cm 
izolacije v višini pol metra. S tem 
preprečimo vpliv hladilnega rebra 
na spodnje prostore in posledične 
plesni. Ne smemo pozabiti, da so 
sodobni dimniki hladni.

Podpora
Pri vseh prenovah ali novograd

njah je smiselno izkoristiti kredit
no ali subvencijsko podporo Eko 
sklada ter brezplačno in strokovne 
nasvete energetskih svetovalcev. 
Dobički so hitro vidni pri manjših 
stroških, z dvigom kvalitete bivanja 
pa predvsem občutni.

GLASBENA SOLA

Za zaključek v Domu na Vidmu
Čaja Colja.......

D l'ža se konec šolskega leta in pričakovane poletne počitnice, ki se jih osnovnošolci že veselijo. Že lep čas imamo 
D priložnost obiskovati koncerte glasbene šole, na katerih godalni orkester in njihov dirigent Zdravko Pleše ne

utrudljivo in vztrajno navdušujejo občinstvo s svojim zelo dobro izbranim in pripravljenim programom. Pogovarjali 
smo se z dirigentom Plešetom.

Kdaj ste prevzeli vodenje orke
stra?

Godalni orkester je pred dolgimi 
leti deloval pod vodstvom prof. Ma- 
ura Šestana, učitelja violončela. Po

njegovem odhodu iz glasbene šole 
je orkester izgubil dobrega vodjo in 
za kar nekaj časa obstal. Vodenje or
kestra sem v dogovoru z ravnateljem 
prevzel leta 2007. Začetni dogovor je

bil, da do konca šolskega leta posta
vim orkester na oder z eno skladbico, 
saj je bila vtistem času to nemogoča 
misija - orkester sem namreč dobil v 
roke v popolnoma razpuščenem sta
nju. Decembra 2007 smo na božično 
- novoletnem koncertu nastopili z 
venčkom slovenskih ljudskih pesmi 
in navdušili občinstvo. V istem šol
skem letu smo nastopili še nekajkrat 
na številnih prireditvah v občini. Leto 
zatem sem delo z isto intenziteto na
daljeval...

Je delo z orkestrom zahtevno za 
dirigenta?

Seveda, delo je izjemno zahtevno 
in odgovorno. Kot dirigent ni dovolj 
biti strokovno podkovan. Osnovno
šolci so zelo pravični in občutljivi na 
krivice, zato jim treba znati prisluhniti 
ter reševati »socialne spore«, katerih 
ni malo. Zelo zahtevno je tudi imeti 
v orkestru otroke višjih in nižjih raz
redov skupaj, saj se njihovo znanje in 
sposobnosti razlikujejo. Kar zahtevno

je pisati aranžmaje in prirejati partitu
re tako, da smo zadovoljni dirigent in 
mali glasbeniki ter da pri tem glasba 
in strokovnost nista oškodovani. Mla
dostniki potrebujejo veliko pozorno
sti, zato mora pri delu z orkestrom 
imeti dirigent veliko potrpežljivosti 
za njihovo glasbeno radovednost, pa 
tudi različno doživljanje igranja v or
kestru.

Vaši učenci igranje v godalnem 
orkestru obožujejo?

Ja, to je res. Za posameznega 
učenca godalnega orkestra je igra
nje v orkestru največje veselje, ki ga 
doživlja na glasbeni šoli. Kot njihov 
dirigent lahko povem, da z zadovolj
stvom opazujem njihov napredek in 
se veselim vseh uspehov skupaj z nji
mi. Seveda, kot povsod tudi tukaj ob
stajajo izjeme.

Sodelujejo v orkestru le učenci 
glasbene šole ali tudi zunanji čla
ni?

V orkestru igrajo sedanji učenci 
ter učenci, ki so že zaključili šolanje na 
glasbeni šoli. Seveda so pravila v orke
stru za vse enaka in učenci jih poznajo 
ter upoštevajo. En učenec je že dijak 
bistriške gimnazije, v orkestru pa igra 
tudi dijakinja vzgojiteljske šole iz Aj
dovščine, oba nekdanja učenca naše 
glasbene šole.

Kaj nam pripravljate za zaklju
ček šolskega leta?

Sedaj se pripravljamo za nastopa, 
ki bosta 2. junija ob 18.00 uri v dvora
ni glasbene šole ter 8. junija ob 18.00 
uri v dvorani Doma na Vidmu. S sled
njim bomo zaključili delo v letošnjem 
šolskem letu. Na nastopu v Domu na 
Vidmu pripravljamo skladbo, ki bo 
presenečenje za vse poslušalce, saj 
bomo prvič nastopili v taki zasedbi.

Vabimo vas, da se udeležite 
prihajajočih nastopov ter uživate 
v sadovih, ki nam jih s svojim diri
gentom prirejajo mladi glasbeniki 
v godalnem orkestru GŠ Ilirska Bi
strica.
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TEK

Kras in Beograd
A. Samsa •••••

Začela se je tekaška sezona. Letos smo tekači TD Bistre prvo pomla
dansko nedeljo preživeli na Krasu. Udeležili smo se 11. Malega kraškega 
maratona 27. marca. To je bila naša prva priložnost za preizkus, kako 
smo se pripravljali čez zimo.

Na lepo sobotno jutro 17. aprila je na bistriški avtobustni postaji vr
šalo od pozitivne energije. Bistriški tekači smo se skupaj s tekači iz Se
nožeč - Hitre noge, podali na popotovanje iz Senožeč in Ilirske Bistrice 
v Beograd na 24. Beogradski maraton in polmaraton, ki je največja in 
najbolj množična manifestacija v Srbiji, na katerem je teklo več kot 1700 
tekmovalcev iz 35 držav. Znak za začetek maratona je dala promotorka 
teka, portugalska atletinja Roza Mota v družbi predsednika Olimpijske
ga komiteja Srbije Vlada Divca.

Nastop vseh nas na takšni tekaški prireditvi je bila spodbuda in mo
tivacija za redno vadbo še naprej in navdih za nove tekaške podvige. 
Tekli smo med beograjskimi znamenitostmi v centru mesta in doživeli 
utrip beograjskih ulic.

Beograd smo doživeli na nepozaben športno-zabaven način. Ogle
dali smo si hišo cvetja, kjer počiva "maršal" Tito. V večernih urah smo 
namenili obisk enemu izmed najbolj popularnih splavov. Večer smo za
ključili s tradicionalno srbsko večerjo ob zvokih starograjske muzike.

Naše tri dnevno potepanje smo zaključili z ogledom letalskega mu
zeja v Beogradu. Na ogled je okoli osemdeset vrst letal, ki so večinoma 
še zmeraj sposobna letenja.

Uspešna nedelja 
v Postojni_______
KŠ •••••

V nedeljo, 17.4.2011 seje odvil tek po ulicah Postojne. Teka članov in 
članic sta se udeležila Uroš Taks in Mojca Šunta, oba uvožena v naše kraje. 
Proga je bila dolga 10 km in se je tekla v treh krogih, prijavljenih pa je 
bilo 44 tekačev in 
tekačic.

V vetrovnem, 
pa kljub temu le
pem vremenu in 
zahtevni progi, je 
Mojca Šunta dose
gla 2. mesto v svoji 
kategoriji ter 6. me
sto v ženski kate
goriji. Uroš Taks pa, 
kot smo že vajeni,
1. mesto v svoji ka
tegoriji in 2. mesto 
v moški katego
riji. Prvo mesto v 
moški kategoriji je 
osvojil nadebudni 
mladi Jernej Šem- 
rou, tretje pa Mitja 
Curk. Pri ženskah 
je bila prva Katja 
Rakušček, druga 
Daniela Da Forno 
in tretja Valentina Rebec.

Svoje teke so imeli tudi naj mlajši in pa mladinke in mladinci, ki so bor
beno tekli in ponosno stali na zasluženih stopničkah.

IZJAVA ZA JAVNOST

Aktualne novice iz Pivke d.d. in Delamarisa d.o.o.
Poslovanje Pivke in Delamarisa v letu 2010
Poslovanje Pivke d.d. (Pivka) v letu 2010 se je izteklo v skladu z načrti. Ustvarili smo 219.788,00 eur čistega 

dobička, kar je v okviru načrtovanega. Spodbudno je dejstvo, da so se prihodki v primerjavi s poslovnim leto 
2009 povečali za cca 4 % odstotke. Na dobiček so vplivali narasli stroški električne energije, lahkega kurilnega 
olja, stroški žitaric in drugi stroški materiala. V Pivki smo se prek celotnega poslovnega leta 2010 soočali tudi z 
rastjo cen surovin in hkratnim padanjem kupne moči, posledično pa tudi s pritiski na nižanje prodajnih cen. V 
ta namen smo strategijo usmerili predvsem v krepitev lastne blagovne znamke in poudarjanje naših prednosti. 
Reorganizirali smo program mesnih izdelkov, kjer smo v ospredje postavili salamo »Pivka posebna« in uveljavljali 
kakovost našega mesa. V sklopu slednjega iz
stopa »Pivški piščanec omega 3«, ki odpira nov 
segment kakovostnega mesa v Sloveniji. Po
nosni smo, da nam je v letu 2010 uspelo odpre
ti tudi naše novo predstavništvo v Srbiji. Pri
čakujemo, da bomo s pomočjo slednjega uspeli 
prodajo še povečati. Ukvarjamo se tudi s projek
tom BIH, kjer s poslovnimi partnerji iz Bosne in 
Hercegovine razvijamo blagovno znamko Pivke.

Zaostrene gospodarske razmere v letu 2010 
so vplivale tudi na poslovanje Delamarisa d.o.o.
(Delamaris). Dvig cen proizvodov ob koncu leta 
2009, kot posledica dražje ribe, je na prodajo žal 
vplivalo negativno. Največji vzrok za padec pro
daje v letu 2010 pa so bile finančne težave po
slovnih partnerjev na Hrvaškem, ki žal niso mo
gli slediti našim potrebam. Načrtujemo, da bomo v letu 2011 našli rešitve, ki bodo ponovno okrepile prodajo na 
hrvaškem trgu. Kljub temu smo v Delamarisu v poslovnem letu 2010 ustvaril 427.874,00 eur čistega dobička. 
Prodajo našega najpomembnejšega programa - Skuše z zelenjavo - pa smo uspeli zadržati na nivoju leta 
2009. Zadovoljni smo s prodajo v EU oziroma v Avstriji, kjer so trendi pozitivni. V letu 2010 smo se osredotočali 
še na optimizacijo proizvodnje v Izoli ter pripravo investicije v novo proizvodno halo na Kalu. Za letošnje po
slovno leto načrtujemo več aktivnosti na področju marketinga in prepoznavnosti blagovne znamke Delamaris. 
Intenzivno delamo tudi na posodobitvah dizajna in novih transportno-prodajnih pakiranjih.

Gradnja nove tovarne na Kalu
Pridobili smo vse projektne pogoje, ki so potrebni za izdelavo gradbene dokumentacije. Računamo, da bo 

projekt za gradbeno dovoljenji izdelan v roku 2 mesecev.
Zaprosili smo Hypo Leasing, ki je lastnik zemljišča, na katerem trenutno stoji Delamarisov obrat, za podaljša

nje najemne pogodbe. Slednja se sicer izteče konec junija, a ocenjujemo, da pri podaljševanju tem ne bo težav, 
saj trenutni lastnik še nima drugih načrtov z zemljiščem, prav tako pa Občina Izola še ni sprejela prostorskega 
načrta.

Vsak dan nekaj dobrega z dobrotami iz Pivke
Vonj po piknikih se običajno prične pri jezeru, potoku, 
na jasi ali v gozdu.

Ko združimo prosti čas z najboljšo družbo si pričaramo 
najlepši dan. Pivka vam ponuja pestro paleto okusov, ki 
so na svežem zraku še okusnejši: piščančje, puranje in 
kunčje meso ter izdelke Pivka.

Prava izbira so hrenovke ali klobasice za žar Pivka,
ki so hitro pripravljene in nam v trenutku potešijo 
tudi največjo lakoto.

Med Pivkinimi hrenovkami lahko izberete piščančje ali 
puranje hrenovke brez ovoja, Tako hrenovke kot klobasice 
Pivka so pripravljene iz najkakovostnejšega piščančjega mesa z dodatkom 
izbranih začimb ter so rahlo dimljene, kar jim daje še bolj žameten okus. 
Pečene na žaru so najboljše, saj se tako njihov okus najbolje izrazil

Diskont Kal: pon - pet: 7.00 -18.30, sobota: 7.00 ■ 12.00, tel.: 05 70 31 020 
Trgovina Marof: pon - pet: 7.30 • 19.00, soboto: 7.30 -13.00, tel.: 01 70 71 945

Notranja vrata 
po meri in želji 

kupca v furnirani 
ali masivni izvedbi

Mizar Janez Rojc sp
Dolnji Zemon 93.b 
6250 Ilirska Bistrica

040 866 271
rojc.janez@gmail.com
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BIOTERAPEVT DEJAN FABIJANČIČ

»K uspehu me vodijo disciplina, odgovornost,
učenje in trdo delo«
Doris Komen ••••

Dejan Fabijančič se z masažo in 
bioterapijo ukvarja že 10 let. Je pri
znan terapevt s številnimi izkušnjami 
in referencami. Uspešno sodeluje z 
različnimi zdravstvenimi in raziskoval
nimi inštitucijami, saj odgovornost do 
pacientov, ki jih zdravi, postavlja na 
prvo mesto. Sodeluje tudi s športni
mi klubi in profesionalnimi športniki 
- posamezniki. V letošnji sezoni je veli
ko prispeval k odpravi poškodb košar
karjev košarkarskega kluba Piama Pur. 
Ljudje, ki se zdravijo pri njemu (tudi) 
za najtežjimi oblikami obolenj pravijo, 
da ima čudežne roke - njegovi rezulta
ti so prepričljivi! Z nami je delil svoje 
razmišljanje in pomembna dejstva o 
svojem delu in pomenu energije.

Zdravite z energijo. Kako?
Bom poskušal razložiti tako, da bo 

razumljivo. Energija je vse. Jaz, vi, stol, 
drevo, list papirja, žoga, voda... vse kar 
vidite in zaznate. Energija je v vseh živih 
in neživih bitjih. Pri zdravljenju z ener
gijo govorimo o t.i. »pametni« oziroma 
kozmični energiji, ki nosi vse informaci
je bolezni in zdravja. Ta energija zdravi.

- Torej ne zdravite vi?
Jaz sem samo posrednik te energije, 

ki jo posredujem v telo. Energija sama 
prepozna vsa obolenja v človekovem 
telesu.

To pomeni, da je lahko zdravitelj 
vsak izmed nas?

Zdravitelj je lahko vsak tisti, ki je 
k temu »poklican« in začuti v tem po
slanstvo in ne službo. Dober zdravitelj 
je lahko tisti, ki zna kozmično energi
jo pravilno usmerjati. To pomeni, da 
usmerja to energijo in ne svoje lastne 
energije v telo pacienta. V kolikor bi 
terapevt uporabljal za zdravljenje svo
jo lastno življenjsko energijo bi s tem 
ogrožal lastno zdravje. Nemogoče je, 
da bi svojo energijo razdajal tako veli
kemu številu ljudi. S tem bi se iztrošil, 
rezultatov pa ne bi bilo. Da bi to lahko 
dosegel je potrebno delati veliko na 
sebi in se temu posvečati v celoti.

Kako delate na sebi?
O tem ne govorim. Lahko pa po

vem, da me k uspehu vodijo disciplina, 
odgovornost, učenje in trdo delo.

Kako nastane bolezen?
Vse je v glavi. Zbolimo zaradi stre

sa v najširšem pomenu. Stres je lahko v 
službi, na cesti, v partnerstvu, Če bi se 
ljudje naučili nadzorovati svoje misli bi 
gotovo manj obolevali.

Ali so vse bolezni ozdravljive?
Da, na materialni ravni. Telo kot 

materialna struktura je ozdravljivo, od
visno je seveda tudi od faze bolezni. 
V kolikor je imunski sistem zelo slab 
enostavno zmanjka časa, da bi se telo 
regeneriralo - bolezen napreduje do te

mere, da je imunski sistem porušen in 
ni časa, da bi ga postavil na raven, da 
bi si telo opomoglo. Čas je torej tisti, 
ki je zelo pomemben pri zdravljenju. 
Pri težjih obolenjih mora oseba vztra
jati. Rezultati se lahko namreč pokaže
jo zelo hitro, lahko pa je za ozdravitev 
potrebno več časa, odvisno od stanja. 
Raka v zadnjem stadiju ne zdravim. Čas, 
ki sem ga omenil v tem primeru ni na 
naši strani. Zdravim vzrok in posledico 
(bolezensko stanje). Informirana ener
gija zdravi v celoti psiho - fizično. Po
membno je tudi, da ljudje sodelujejo 
- lahko pozdravim npr. rano na želodcu. 
Če ta oseba ne bo naredila nič na sebi, 
se lahko spet vidiva čez en mesec s še 
večjo rano na želodcu.

Zdravite po metodi Zdenka Do- 
mančiča. Zakaj po tej metodi?

Uspešnost te metode priznavajo 
mnogi inštituti. Ta metoda je zelo do
bro orodje, ki pa gotovo ne zadostuje 
za uspešno zdravljenje. Učencev, ki se 
izučijo pri g. Domančiču je veliko, malo 
je dobrih terapevtov.

Ali lahko slab terapevt naredi več 
škode kot koristi?

Bioterapija nima popolnoma no
benih slabih stranskih učinkov. Vsak 
dober namen ima pozitiven učinek (in 
obratno) torej terapevt, ki zdravi in pri 
tem uporablja tehnike, ki sejih je naučil 
pri Domančiču ne more škoditi. Gotovo 
pa ne more zagotoviti optimalnih učin
kov zdravljenja. Škodo lahko naredi 
samo v tem smislu, da pacienti pridejo 
po zdravje, dajo pa samo denar. To je 
enako, kot bi odšli v trgovino, plačali in 
se vrnili s prazno vrečko. Taki terapev
ti niso odgovorni do svojih pacientov. 
Oseba, ki se ukvarja z bioterapijo (z 
zdravljenjem) se mora temu posvečati 
v celoti.

Kakšno je vaše mnenje o klasičnih 
metodah zdravljenja h katerim se v 
večini zatekamo kadar zbolimo?

Povzel bom besede priznanega 
strokovnjaka z Inštituta Jožefa Štefana s 
katerim sodelujem. »Klasična medicina 
je ostala v srednjem veku«. Strinjam se, 
da je klasična medicina zelo pomembna 
pri odkrivanju bolezni, tudi pri različnih 
operativnih posegih je nenadomestlji
va, vendar je moje mnenje, da je zaradi 
farmacevtskih lobijev premalo sodelo
vanja z alternativo. Tu je v igri denar. 
Naj omenim tudi škodljivost zdravil in 
njihove negativne posledice za telo, ki 
se pokažejo šele čez leta. Klasična me
dicina bi se lahko odlično dopolnjevala 
z alternativnimi metodami zdravljenja. 
Vedno več je zdravnikov klasične me
dicine, ki so naklonjeni komplementar
nim oblikam zdravljenja in se jih tudi 
poslužujejo.

Komu priporočate tovrstno tera
pijo?

Vsem. Bioterapija je zelo uspešna 
metoda zdravljenja in tudi prepreče
vanja bolezenskih stanj - preventive. 
Slednje se ljudje premalo poslužujejo. 
Na žalost je največ pacientov takih, ki 
pridejo, ko se že kažejo znaki bolezni 
in ko jim uradna medicina ne more več 
pomagati.

Kako potekajo terapije?
Ena terapija vključuje štiri zapored

ne obiske, kajti le tako lahko zagotovim 
optimalno zdravljenje. Energija deluje 
na ljudi različno, saj je vsak od nas uni- 
verzum zase. Energija se sama razpo
redi na vsa obolela mesta v telesu, za 
katere pacienti morda niti ne vedo, zato 
je pri nekaterih zdravljenje krajše pri 
nekaterih daljše in zahteva več terapij. 
V kolikor gre za težja obolenja, zahte
vam od svojih pacientov predhodno 
mnenje uradne medicine, po zdravlje
nju pa sem svojim pacientom hvaležen 
za vse povratne informacije, ki mi jih 
namenijo. S strani pacientov pa vedno 
zahtevam doslednost, pomembna je 
tudi vztrajnost.

Povejte še nekaj o svojih rezulta
tih.

O uspešnosti mojega dela pričajo 
številne ozdravitve in rezultati, potrje
ni s strani uradne medicine in sejih da 
zlahka preveriti. Sam hranim številne 
izvide in pisma, ki so mi jih poslali moji 
pacienti.

Kje izvajate zdravljenje z biotera
pijo?

Trenutno zdravim v hotelu Epicen
ter v Postojni.

Zaključna misel, ki bi jo namenil 
bralcem?

Ko se odločite za kakršnokoli obli
ko zdravljenja pa naj bo to zdravljenje 
s klasičnimi ali alternativnimi metoda
mi, izberite osebo, ki je svojemu delu 
predana in dela strokovno na svojem 
področju - se vseskozi uči, sodeluje z 
uradno medicino, raziskuje,spremlja 
stanje svojih pacientov, se jim posveča 
in jim je vedno na razpolago. Zaupate 
lahko takemu, ki mu je v prvi vrsti po
memben rezultat.

Profil proge

4. BISTRŠKI TEK

Črne njive nad Ilirsko Bistrico 
Sobota, 25. junij 2011

Članski tek ob 1 7.00 10 km 
Mladinski tek 14.00 0,3 do 2 km

Organizator
Tekaško društvo Bistre 

Cankarjeva 18, 6250 Ilirska Bistrica 
www.tdbistrc.ora 
info@tdbistrc.ora

Denarna nagrada za 1. mesto (m in ž) 

100 EUR!

Članski tek šteje točke Primorskih pokalnih tekov 2011, 
mladinski teki za točke Primorskih mladinskih pokalnih 
tekov 2011.

BistrSkl tek - PROFIL PROGE

Organizirana bo tudi posebna tekaška prireditev 
za predšolske otroke - Cross-country za malčke 
(zabavni spretnostni poligon) s startom ob 15.00.

Črne njive - prizorišče Utrinek s proge

Informacije in prijave na info@tdbistrc.orn ali 
na telefonski številki 040 520 120. Podrobnosti 
lahko preberete na spletni strani društva.

ROKOMET ■

Članice so igrale na 
velikonočnem turnirju v Buzetu

Članice so bile na velikonočno soboto vabljene na mednarodni turnir v Bu
zet, proti kateremu smo kar nekaj krat v tej sezoni igrali prijateljske tekme in se 
tako povezali v prijateljska kluba. Na turnirju so naše članice zlahka premagale 
ekipo Lukas Pazin z 17 :12 in s tesnim izidom ekipo Buzeta z 12 : 11. nato pa v 
finalu priznale premoč ekipi Orienta z Reke 7:22. Končno drugo mesto je sigur
no uspeh in spodbuda za nadaljne delo in prihodnjo sezono, katera bi lahko 
prinesla boljše rezultate. Čestitke!!!

V Buzetu so naše barve branile: (stojijo z leve) Milan Uljan - predstavnik mo
štva, Dragan Grubič - trener, Tereza Kresevič, Špela Dodič, Nastja Šrenk, Erna 
Kožar, Petra Vičič in Darko Štemberger - vodja moštva, (čepijo z leve) Matea 
Simčič, Tjaša Tomažič, Martina Česnik, Hana Šrenk in Ana Boštjančič, (pri pokalu 
obe vratarki) z leve Špela Fidel in z desne Neja Tomažič.

Mlajše deklice uspešne na Rabu
07. in 08. maja so bile mlajše deklice rokometnega kluba Ilirska Bistrica vab

ljene na turnir na Rab. Gostitelji so nas povabili zaradi zelo dobrih dolgotraj
nih medsebojnih odnosov ter druženj, saj so igralke prespale pri prijateljicah iz 
Raba, tako kot one pri nas. Na turnirju so sodelovale še ekipe iz Omišlja, Matulj- 
Reke in Raba. Zaradi odpovedi ekipe iz Zadra je Rab sestavil še eno ekipo in v 
konkurenci petih ekip so naša dekleta ostale neporažene in zasedle drugo me
sto za ekipo Omišlja in pred ekipo Rab 1, ki so bile tretje, 4. je bila ekipa Raba 2 
in 5. Matulji-Reka. Ob dobrem rezultatu se lahko dekleta pohvalijo, da so imela v 
svojih vrstah tudi najboljšo igralko Nino Bubnič, za ker ji iskreno čestitamo, tako 
kot celotni ekipi za dosežen uspeh.

Rezultati:
RK ILIRSKA BISTRICA : RK OMIŠALJ 12:12
RK ILIRSKA BISTRICA: RK RAB (2) 11 :11
RK ILIRSKA BISTRICA: RK LIBURNIJA MATULJI 14:12
RK ILIRSKA BISTRICA: RK RAB (1) 19 :14

Na sliki: (čepijo z leve) Maja Uljan, Tjaša Uljan, Nika Malečkar, Tina Šafran 
in Manca Abram, (stojijo z leve) Laura Godina, Nina Bubnič, Nina Žolger, Kaja 
Tomažič, Ana Klarič in Sara Kitanoski.

Aktivnosti na občinski praznik
V soboto 04. junija na občinski praznik bo rokometni klub organiziral 

12. mednarodni rokometni turnir za mlajše deklice rojene leta 1998 in 
mlajše, ki se bo pričel ob 9.00 uri in trajal tja do 17.00 ure. Udeležbo na 
turnirju so že potrdile tako ekipe iz Slovenije kot z Hrvaške.

Ob 18.00 uri bo tradicionalni LIČANOV MEMORIAL v počastitev vsem 
preminulim rokometašem, ki so pričeli igrati naš šport na Bistriškem. Tek
mo bodo igrali bivši člani in članice rokometnega kluba, ki bodo v spro
ščenem vzdušju med seboj pomerili moči in obujali spomine na pretekle 
čase, ko so bili še aktivni.

Ob 20.00 uri se bo igrala članska tekma med našo člansko ekipo in pr
voligaškimi prijatelji z Ajdovščine. Na tekmi se bomo zahvalili igralkam, ki 
so nam pomagale to sezono in preizkusili ekipo, ki naj bi branila naše bar
ve v prihodnji.

V nedeljo 05. junija bo rokometni klub organiziral turnir za mlajše deč
ke rojene leta 2000 in mlajše, kateri bodo prikazali svoje znanje, ki so ga 
osvojili v pretekli sezoni.
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FUTSAL ATLETIKA

Rekreacijski 
turnir za 
študente in 
mladino

STORTNO KULTURNO DRUŠTVO

Za Krte Kalc Vojko ••••
Med prvomajskimi počitnicami so člani ŠKD KRT v sodelovanju s Klu

bom študentov Ilirska Bistrica organizirali rekreacijski turnir za študente 
in mladino.

V dvorani osnovne šole Antona Žnideršiča se je zbralo dvajset mladih 
(med 15 in 23 let starosti), željnih igranja futsala. V spretnosti zabijanja go
lov so se med seboj pomerile tri ekipe. Čeprav rezultat ni bil v prvem planu, 
naj omenim, da so bili po pričakovanju najuspešnejši igralci ekipe »LEPOT

CI«, saj so imeli v svojih vrstah najizkušenejšega igralca (Kalc A.) in nekaj 
obetavnih igralcev iz futsal ekipe U 18. Drugi so bil igralci ekipe »TURBO 
LOLEKI«, katero so v pretežni meri sestavljali fantje U 18. Tretje mesto pa je 
zasedla ekipa »SHARKS-NJE«, za katero so nastopala dekleta!

Gre za zelo obetavne in nadarjene »žogobrcarke«, ki so se na turnir
ju,glede na izkušnje (povprečna starost 17 let!) ter fizično moč, povsem 
enakovredno kosale s fanti! Poleg žogobrca je bil popoldan prijeten tudi 
za druženje, zabavo in sprostitev ter konec koncev popestritev počitnic, 
kar je bil tudi osnovni namen projekta.

Mladi so izrazili veliko željo po še več podobnih turnirjih za mlade!

ROKOMET

Mlajše deklice na 
mednarodnem turnirju

Že kar nekaj krat se je naš klub udeležil mednarodnega turnirja v Gyoru na 
Madžarskem.Turnir Balazs Cup sodi med najboljše turnirje za mlajše selekcije v Ev
ropi. Gyor slovi kot mesto, ki živi za ženski rokomet, imajo tudi zelo uspešen ženski 
rokometni klub ETO-TOLDI GYOR, ki že vrsto let kroji vrh Evrope, tudi s Slovenko 
reprezentantko Ano Gros.

Tako so naše mlajše deklice odpotovale na 6 dnevno avanturo ter čim bolje od
igrati turnir ter osvojiti čim več znanj in izkušenj. Naša dekleta so igrala proti Mad- 
žarkam, Slovakinjam in Avstrijkam, na turnirju pa so igrale še Čehinje in Hrvatice. V 
7. tekmah so naša dekleta zmagala 4 tekme in igrala za 9. mesto ter izgubila proti 
ekipi Hypo iz Avstrije in tako osvojila končno 10. mesto od 16 udeleženk. Le malo je 
manjkalo, da bi se uvrstile v top 5, saj so od domače ekipe Gardony Gyor izgubile le 
za gol. Ne glede na rezultat so dekleta osvojila veliko novih znanj ter izkušenj, kate
re jim bodo pripomogle k boljšim rezultatom v domačem državnem prvenstvu.

Poleg tekmovalnega dela ni manjkalo niti veliko družabnih dogodkov, saj so se 
udeležile slavnostne otvoritve, kjer so zastopale barve slovenske zastave, se druži
le z igralkami domačega kluba, ki je prav tokrat nastopal v polfinalu lige prvakinj, 
obiskale so tudi terme, kjer so se sprostile v bazenih po težkih tekmah, se družile z 
ostalimi udeleženkami turnirja in na poti domov obiskale še enega lepših živalskih 
vrtov v Evropi na Dunaju.

Na Madžarskem so igrale: (stojijo z leve) Dragan Grubič - trener, Laura Godi
na, Tina Šafran, Tjaša Uljan, Kaja Tomažič, Nika Malečkar, Sara Kitanoski, Ana Klarič, 
Nina Žolger in Maja Uljan.

Zaključek Notranjsko - 
Kraške lige
Vesna Boštjančič, TD Bistre.......

Notranjsko - Kraška liga je atletska 
liga, znotraj katere so bili v šolskem letu 
2010/2011 realizirani 3 mitingi v dvo
rani ter zaključni miting na stadionu v 
Postojni. Mladi atleti Tekaškega društva 
Bistre smo ligo uspešno zaključili tako 
na finalnem mitingu v dvorani, kot tudi 
na zadnjem mitingu na stadionu.

Finalni dvoranski miting je potekal v 
ponedeljek, 28. marca 2011 v športnem 
centru Postojna. Na mitingu je tekmo
valo 22 naših atletov od 1. do 8. razreda 
osnovne šole. V teku na 30 metrov so 
si stopničke pritekli: Ana Samokec (1. 
mesto), Tisa Vičič (3. mesto), Domen 
Ujčič (1. mesto), Lovrenc Primc (2. me
sto), Maja Ribič (3. mesto) in Nataša 
Seizovič (2. mesto).

V teku na 300 metrov so bili naj
hitrejši: Tisa Vičič (1. mesto), Manca 
Frank (2. mesto), Domen Ujčič (1. me
sto), Maja Ribič (1. mesto), Lea Mora
no (2. mesto), Elena Morelj Rolih (3. 
mesto) in Noemi Smajla (2. mesto).

Tehnično disciplino mitinga z naj
večjo konkurenco predstavlja skok v 
daljino z mesta, kjer so naši najboljši at
leti pokazali izjemno eksplozivno moč: 
Sara Logar (2. mesto) Ana Samokec s 
(3. mesto), Lea Morano (3. mesto), Eva 
Poklar (2. mesto) in Nataša Seizovič (1. 
mesto).

V drugi tehnični disciplini na mitin
gu - to je suvanje težke žoge - pa so 
bile najbolj uspešne naslednje atletinje: 
Angie Logar (1. mesto), Metka Janežič 
(2. mesto), Kaja Boštjančič (3, mesto) 
in Polona Bizjak (1. mesto).

V štafeti 4 x 100 metrov so 2. mesto 
osvojile starejše punce, medtem ko so 
mlajše punce osvojile 4. mesto in mlajši 
fantje 8. mesto.

V začetku maja, natančneje v četr
tek, 5.5.2011, pa smo se bistriški atleti 
prvič preizkusili v mitingu na stadionu,

ki je za nas predstavljal velik izziv, pred
vsem pa nepozabno izkušnjo in vzpod
budo za nadaljnje treninge.

4, mitinga Notranjsko Kraške lige se 
je udeležilo 22 atletov in atletinj Teka
škega društva Bistre, ki so se preizkusili 
v naslednjih disciplinah: šprintu na 30 
ali 60 metrov, teku na 300 ali 600 me
trov, skoku v daljino iz zaleta, skoku v 
višino, metu vortexa in štafeti 4 x 100 
metrov.

V šprintu so medalje osvojili: Ana 
Samokec (1. mesto), Manca Frank (2. 
mesto), Domen Ujčič (1. mesto), Lov
renc Primc (2. mesto), Domen Prosen 
(3. mesto), Maja Ribič (1. mesto) in Ele
na Morelj Rolih (3. mesto).

V teku na daljše proge (300 ali 600 
metrov) so svojo vzdržljivost uspešno 
unovčili Tisa Vičič (1. mesto), Manca 
Frank (2. mesto), Domen Ujčič (1. me
sto), Elena Morelj Rolih (2. mesto) in 
Lea Morano (3. mesto).

V skoku v višino tokrat nismo sode
lovali, medtem ko smo bili v drugi ska
kalni disciplini, ne glede na slabše raz
mere treninga doma, zelo uspešni: Ana

Samokec (3. mesto), Lovrenc Primc (2.
mesto) in Lea Morano (2. mesto).

V metu vortexa smo posegli po treh 
stopničkah, in sicer: Luka Samokec (2. 
mesto), Kaja Boštjančič (2. mesto) in 
Deja Dekleva (3. mesto).

Vrhunec mitinga pa so tako kot 
vedno predstavljale štafete, ki smo jih 
nestrpno pričakovali. Med dekleti je 
ekipa starejših bistrških atletinj osvo
jili odlično 3. mesto in ekipa mlajših 6. 
mesto. V kategoriji fantov pa so bili naši 
mlajši atleti 7. po vrsti.

Z udeležbo in rezultati Notranjsko 
Kraške lige smo bistriški trenerji atletike 
zelo zadovoljni. Napredek v dosežkih in 
številčnejši udeležbi nam kaže, da smo 
pri svojem delu uspešni in motivirani. 
Tekmovanj pa v tem šolskem letu še ni 
konec, saj se bomo kot člani Atletske 
zveze Slovenija preizkusili še na kakš
nem zunanjem mitingu, medtem ko 
bomo svojo vzdržljivost preizkušali na 
mladinskih tekih v okolici Ilirske Bistri
ce, med katerimi vrhunec in hkrati za
ključek atletske sezone predstavlja 4. 
Bistrškitek.

NOGOMET

Mesec maj v 
znamenju zmag

V maju je članska ekipa NK Ilirska Bistrica, pod trenerskim vodstvom Damjana Po
čkaja, premagala vso konkurenco. V začetku meseca, 7. maja je premagala ekipo Po
stojne z 1:0; 14. maja ekipo ŠKOU Nagode z 2:1 in v nedeljo, 21. maja ekipo iz Kort z

..vViiSTLuf......... ... „ ..... > ‘ -........... <1, ................................j .________ ______________

2:1.

Po 23. krogu EPNL, 
tako vodi domača ekipa 
s 50. točkami, pred ekipo 
iz Kort s 46. točkami in 
ekipo iz Izole s 43. toč
kami.

Do konca sezone sta 
na razporedu še dve tek
mi. 28. maja igrajo Bistri
čani na domačem terenu 
s Taborom, zadnja tekma 
pa bo v Biljah 4. junija.

Glede na dobro igro 
članske ekipe, kateri smo 
priča v letošnji sezoni, se 
nam nasmiha osvojitev 
prvega mesta in s tem 
napredovanje v 3. slo
vensko ligo.

Zato pozivamo vse
ljubitelje nogometa, da si ogledajo tekme v čim večje številu in tako s tribun spodbujajo domače fante k osvojitvi 
zastavljenega cilja.
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NOVA E POŠTA PIŠITE NAM 
sneznik@siol.com 

Oglase sprejemamo do 15. v mesecu 
na e - naslov: oglasi@e-sneznik.net

AVTOPREVOZNISTVO
Fabci 4, 6254 Jelšane 

TEL.: 05/788-51-10, GSM: 041/410-343

I>)an Rutar s.,,.
PRODAJA

* DOLŽINSKA DRVA
* KRATKA BUKOVA DRVA 25 in 35 cm
* ODKUP NA PANJU

INSTALACIJE
Kovačič Stojan s.P.

Koseze 69/a, 6250 Ilirska Bistrica 
Tel.: 05/71 00 370, Fax.: 05/71 00 371 

GSM: 041/642 868
DOBAVA IN MONTAŽA STROJNIH INSTALACIJ:

* CENTRALNO OGREVANJE
* VODOVODNE INSTALACIJE
* PLINSKE 

INSTALACIJE
* KLIMATSKE 

NAPRAVE
POOBLAŠČENI MONTER IN SERVISER 

OGREVALNE TEHNIKE
Buderus cTC vie|mann

I ,IMCD
IMCD d.o.o.

Vojkov drevored 14 
6250 Ilirska Bistrica 

n.c. telefon: 05/711 0200 
telefax: 05/711 0210

ENERGETIKA

OVE in URE za Slovenijo 
do 2030
Martina Šumenjak Sabo! in Ado Barbiš.......

Martina Šumenjak Sabol iz Zve
ze društev za biomaso Slovenije je 
organizirala v sodelovanju z Držav
nim svetom, Ministrstvom za go
spodarstvo, Ministrstvom za kme
tijstvo, gozdarstvo in prehrano, ter 
Ministrstvom za okolje in prostor, v 
četrtek, 17. marca v dvorani Držav
nega sveta tretjo slovensko konfe
renco. Podnebne in druge okoljske 
spremembe, finančna in gospodar
ska kriza, naraščanje brezposelno
sti, sodobnih civilizacijskih bolezni, 
revščine in lakote zahtevajo razvoj
ne spremembe, ki bodo temeljile 
na sistemu vrednot trajnostnega, 
človeku in okolju prijaznega razvo
ja in načina življenja.Tudi Slovenija, 
tako kot vse države sveta se sooča z 
oblikovanjem celovitega programa 
prenove gospodarstva in družbe. 
Ekološko kmetovanje,zdrava hrana, 
obnovljiva energija in surovine so 
osnova nizkoogljične prihodnosti 
in stabilnega razvoja. Letošnji po
svet je potekal pod močnim vtisom 
jedrske krize neslutenih razsežnosti 
na Japonskem in velikih dilem o pri
hodnosti jedrske energije, ki seje še 
do nedavnega kazala kot nekakšen 
sprejemljivi tihi kompromis.

Tematika obnovljivih virov je 
za Slovenijo že nekaj časa nadvse 
aktualna. Po eni strani smo se zave
zali, da bomo do leta 2020 dosegli 
25-odstoten delež obnovljivih virov 
energije v končni porabi energije, 
po drugi strani pa na tem podro
čju danes še zdaleč ne dosegamo 
zastavljenih ciljev in smo celo ena 
najmanj uspešnih držav članic EU, 
čeprav so naši obnovljivi energet
ski potenciali veliki. V Sloveniji je 
najpomembnejši obnovljivi vir

energije lesna biomasa, sledi vod
na energija, dinamičen je razvoj 
sončne energije in bioplina, veliki 
so potenciali energije vetra, nekaj 
razmisleka je tudi na področju geo
termalne energije. Zaskrbljujoče je, 
da je končna porabe energije, zlasti 
elektrike v Sloveniji, v zadnjih letih 
narasla in je poraba presegla vsa 
pričakovanja.

Konference se so udeležili tudi 
štiri dijaki ŠC Postojna Radosavlje
vič Uroš, Korpič Sandi, Godeša Mar
tin in Volk Grega. Na konferenci so 
bile obravnavane ključne vsebine, 
ki so pomembne za prehod Slove
nije v družbo obnovljive energije 
in trajnostnega razvoja. Predstavili 
so tudi, za našo regijo najpomemb
nejši projekt: Sončne in vetrne elek
trarne na Primorskem. Predaval je 
direktor Elektro Primorske Julijan 
Fortunat. Opisal je kako napreduje
jo aktivnosti vezi načrtovane grad

nje vetrnih elektrarn na Volovjih 
rebrih pri Ilirski Bistrici. Sledil je re
ferat o sončnih elektrarnah in šestih 
polnilnih postajah za avtomobile 
na Gorenjskem, LED tehnologija v 
razsvetljavi, izvedeli smo, da so že 
dobavljive LED sijalke, ki se jih da 
priviti na navadna grla E27 oz E14.

Samo prizadevanja so premalo, 
na državni in občinski ravni je nuj
no potrebno poenostaviti in skraj
šati postopke umeščanja projektov 
v prostor. Da bi objekti za prido
bivanje čiste energije v naši državi 
hitreje nastajali in nas oskrbovali z 
prepotrebno energijo je potrebno 
nuditi pomoč potencialnim investi
torjem pri prijavah na razpise, nu
diti ugodne kredite in subvencije. 
Zagotovo ima naša država in tudi 
občina naravno danost OVE, ki jo 
premalo in neučinkovito izkorišča
mo.

Delovni čas:

Delavnik

Sobota

Nedelja in prazniki

Dežurstva

Delavnik

Sobota

| Nedelja in prazniki |.

od 7:00 do 19:00

od 7:00 do 14:00

od 19:00 do 21:00

od 19:00 do 21:00

od 9:00 do 11:00 in 
od 18:00 do 19:00

TELES
X

Ilirska
Bistrica

Z
Vilharjeva 35

•UMM|

m® =. wjm umrn
■pna
ČSI
16,00 € na mesec

TELEVIZIJA + TELEFON

TELEVIZIJA + INTERNET + TELEFON
Od 25,00 € na mesec

NOVI NAROČNIKI PREJMEJO DARILO

GOSTILNA s prenočišči

Ema Deželak s. p. 

'h ' Dolenje 64
% 6254 Jelšane

tel.: +386 (0)5 / 71 42 648

Gsr386,r1'747657Razstava

VINŠEK

anmafiift,
iMflSOMSlš, 
ik HIHli BmnH PURov£*TEX
Ordinacija IL. BISTRICA 

Gregorčičeva 8 
nonedeliek 13" - 19 

in torek 7 -13 
tel. 711 21 36, 711 21 400

Ordinacija POSTOJNA 
Prečna ulica 2 
torek 14 -20 

in sreda 7 -13 
tel. 726 50 04, 726 54 01©

d.o.o.
* REZANA POLIURETANSKA PENA

Podgrad 110, 6244 PODGRAD
Tel.: 05/783-62-10 centrala

05/783-62-11 direktor
Fax: 05/783-63-20
GSM: 041/611-395 
e-mail: purplatex@siol.net

710 14 30 - ILIRSKA BISTRICA 
788 60 lO- TRGOVINA in SERVIS 
788 10 09- AVTOSALON

SPOŠTOVANI OBČANI!

OBVEŠČAMO VAS,

DA SMO ODPRLI NOVO 
AVTOMEHANIČNO DELAVNICO 
IN TRGOVINO V NOVIH 
DELOVNIH PROSTORIH, NA 
BAZOVIŠKI C. 8 
V ILIRSKI BISTRICI,

KJER VAM NUDIMO •

* UGODEN NAKUP IN ZAMENJAVO ZIMSKIH IN LETNIH PNEVMATIK,
* NADOMESTNE DELE ZA VSA VOZILA

* AVTOMEHANIČNE STORITVE:
• PRIPRAVA VOZILA ZA TEHNIČNI PREGLED
• SERVISI IN POPRAVILA VSEH BLAGOVNIH ZNAMK VOZIL
• VULKANIZERSTVO
• MONTAŽA VLEČNIH NAPRAV
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Naložbe v 
delnice rudnikov 
urana
mag. Blaž Zupančič, ILIRIKA DZU, d.o.o., Ljubljana.......

ILIRIKA
Smo v času, ko je na zemlji ved

no večje število prebivalstva, ki 
si želi dostojnega življenja, kot se 
živi v razvitem svetu. Smo pa tudi 
v času podnebnih sprememb. Obe 
dejstvi govorita o tem, da morajo 
države povečati kapacitete na po
dročju proizvodnje energentov. 
Električna energija je eden najbolj 
univerzalnih in uporabnih virov 
energije.Ta energija seje do sedaj 
uporabljala predvsem v industriji, 
gospodinjstvih in infrastrukturi, v 
prihodnje pa bo po vsej verjetno
sti prevzela tudi dominantno vlo
go na področju transporta. Zato je 
potrebno še zlasti v razvijajočem 
svetu (Kitajska, Indija, Brazilija) 
zagotoviti čim bolj uravnotežen 
splet različnih vrst elektrarn. V 
tem spletu ima pomembno vlogo 
jedrska energija in z njo povezane 
jedrske elektrarne. Predvsem za
radi nizke cene električne energije 
proizvedene v teh elektrarnah, in 
zaradi tega, ker te elektrarne pri 
proizvodnji električne energije ne 
proizvajajo toplogrednih plinov.

Jedrska nesreča na Japon
skem

Letošnja jedrska nesreča na 
verigi jedrskih elektrarn na Ja
ponskem je prispevala k ohladitvi 
preteklih sorazmerno pozitivnih 
trendov na področju investicij v je
drske elektrarne. Nemčija je že na
povedala, da bo svojo energetsko 
prihodnost gradila na obnovljivih 
virih energije, predvsem z vetrni

mi elektrarnami. V prihodnjih letih 
naj bi letno vložila 2 milijardi evrov 
v vetrne elektrarne. Vseh svojih 17 
jedrskih elektrarno pa naj bil zapr
la v prihodnjih desetih letih. Kljub 
temu pa obstaja znatna verjetnost, 
da bodo sčasoma ponovno prišli v 
ospredje naslednji pozitivni dejav
niki za področje jedrske energije.

V nadaljevanju je našteto nekaj 
glavnih razlogov za ponovno rast 
cene delnic rudnikov urana.

Povečano povpraševanje zara
di izgradnje novih elektrarn.

V preteklosti je ponudba celo 
presegala povpraševanje. V pri
hodnjih letih pa se pričakuje precej 
povečano povpraševanje predem 
zaradi nagle rasti števila jedrskih 
elektrarn na Kitajskem. Temu pov
praševanju pa bo ponudba težje 
sledila. Zato je pričakovati težave 
pri dobavah in posledično rast cene 
urana.

Lokacije rudnikov urana
V svetu je sorazmerno majhno 

število rudnikov urana. Poleg tega 
pa so mnogi locirani v državah, kot 
so Kazahstan, Namibija, Uzbeki
stan, kjer obstaja znatna verjetnost 
motenj pri dobavah. Na prime, Ka
zahstan je bil po proizvodnji urana 
še lata 2001 na sedmem mestu. Do 
leta 2009 pa seje v tej državi obseg 
proizvodnje posedmeril. S tem je 
prišel Kazahstan, po letni proizvod
nji urana, na prvo mesto na svetu, 
pred Kanado in Avstralijo.

Rast cene v primeru presež
nega povpraševanja

V primeru dodatnega povpra
ševanja od letnega predvidenega, 
se prične cena urana strmo vzpe
njati. Rudniki urana imajo v tem 
primeru dodatne stroške, ki jih 
vračunajo v ceno.

Manjši delež prodaj na pod
lagi dolgoročnih pogodb

V preteklosti so se v veliki veči
ni primerov za dobave urana pod
pisovale dolgoročne pogodbe. Z 
gradnjo jedrski elektrarno v razvi
jajočih državah, pa bo vedno večji 
delež prodaj izveden po trenutnih 
tržnih cenah.

Nizka cena urana v polni last
ni ceni električne energije iz jedr
skih elektrarn

Cena urana je za proizvodnjo 
električne energija sorazmerno 
zelo majhen strošek v primerja
vi s stroškom izgradnje jedrske 
elektrarne. Zato večje povišanje 
cene urana nima pomembnega 
vpliva na polno lastno ceno elek
trične energije. To pa pomeni, da 
se bo lahko cena urana povečala 
veliko bolj, kot se lahko na primer 
cena nafte. Cena nafte je namreč 
podvržena raznim političnim vpli
vom.

Iz navedenega sledi da obstaja 
opazna verjetnost, da bo prišlo do 
ponovne rasti cene delnic rudni
kov urana. Največji rudniki urana 
pa so Areva, Cameco, Rio Tinto, 
Kazatomprom, ARMZ itd.

NOVA REVOLUCIONARNA REŠITEV 
LKO SAMOKOLNICA Z LOKOM

Na osnovi patenta in v sodelovanju z podjetjem LC sistem smo 
razvili novo generacijo samokolnic z lokom, ki lahko stojijo na vseh 
neravnih terenih. Inovativni sistem samo uravnalnega podnožja 
samokolnice omogoča varno in stabilno rabo na vseh bolj 
ali manj neravnih površinah gradbišč in vrtov. Na hribovitih terenih 
kmetij, kjer so sadovnjaki, vinogradi, njive, travniki je samokolnica z 
lokom pravi in nepogrešljiv pripomoček. Na prevrnjen, raztresen 
ali razlit tovor lahko preprosto pozabite...

Brezplačna številka društva Kala
080 1816

Vsi, ki si želite pogovora s strokovnjakom o okužbah s HPV, raku materničnega 
vratu in cepljenju, pokličite Modro številko društva Kala 080 18 16, Strokovnjak 
bo brezplačno odgovarjal na vaša vprašanja vsak torek med 14. in 16. uro.

I
Spletne strani društva Kala
Informacije o društvu in cepilnih mestih najdete 
na novih spletnih straneh društva WWW.kala.Si,

-»£19,31 - +2011

ZAHVALA
Globoko pretreseni ob izgubi 

našega nenadomestljivega dragega 
dr. med. dent. Ladislava Milostnika, 
se zahvaljujemo vsem, ki ste mu 
vračali ljubezen, ga pospremili na 
njegovi zadnji poti in nas v tem tež
kem trenutku podprli s svojo priso
tnostjo, sočustvovanjem in stali ob 
strani.

Iskrena hvala

Dragica, Luka in Matija

041/869 727

^GRADBENIŠTVO SAFTIC
| SAFTIČ ZDENKO s.p.
JELŠANE 73, tel.05/788-55-98

www.gradbenistvo-saftic.si

KRONIKA

POROČANJE O DOGODKIH 
NA OBMOČJU PP ILIRSKA 
BISTRICA ZA OBDOBJE 
1.04.2011 DO 30.04.2011
Karol Iskra, komandir, višji policijski inšpektor III.......

Policisti PP Ilirska Bistrica so v navedenem obdobju obravnavali 12 kaz
nivih dejanj od tega 5 kaznivih dejanj tatvine, 3 kazniva dejanja poško
dovanja tuje stvari, in po 1 kaznivo dejanje ogrožanje varnosti, zatajitve, 
velike tatvine in zanemarjanje otroka.

Pri varovanju državne meje so policisti prijeli 14 oseb, katere so na ne
dovoljen način vstopile v R Slovenijo in se tako izognile mejni kontroli. Vse 
navedene osebe so nedovoljeno vstopile v R Slovenijo iz R Hrvaške po 
končanem postopku sta bili 2 osebi izpuščeni, 3 nameščene v azilni dom, 
9 oseb pa smo vrnili hrvaškim mejnim organom.

Policisti so v navedenem obdobju obravnavali 1 kršitev javnega reda 
in miru v zasebnem prostoru in 3 kršitve javnega reda in miru na javnem 
kraju, pri tem pa smo enega kršitelja tudi pridržali.

Na območju naše policijske postaje seje pripetilo 10 prometnih nesreč 
z materialno škodo, od tega 3 s pobegom, 4 prometne nesreče z lahkimi 
telesnimi poškodbami in 1 prometna nesreča, kjer je en udeleženec utrpel 
hude telesne poškodbe. Obravnavali smo še 7 primerov povoženja divjadi 
in 4 poškodovanja vozil na parkirnem prostoru. Zaradi vožnje s preveli
ko količino prisotnosti alkohola v telesu smo 1 kršitelja cestno prometnih 
predpisov pridržali.

Policisti so v navedenem obdobju v 4 primerih zasegli tudi manjšo ko
ličino prepovedane droge in obravnavali še 1 požar.

Cenik oglaševanja in cenik naročenih objav 
v časopisu Snežnik je na voljo v uredništvu, 

na željo Vam ga lahko posredujemo. J
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KETŠD A. Mihelčič, Harije

Včasih je bila v Brkinih velika revščina. Pod slamnatimi strehami se je 
ob ognjišču gnetlo toliko otrok, da jih matere niso mogle prešteti na prste 
od obeh rok. Jedi, ki sojih gospodinje pripravljale v kotličku so bile na žlico, 
malo zabeljene in sila enostavne. Pravzaprav so morale velikokrat čarati, da 
so vsaj malo potešile vsa lačna usta.

Če hočete spoznati del nekdanjih običajev, navad, bližnje zanimive tu
ristične točke, potem vljudno vabljeni drugi teden v oktobru v Harije na 
B u čj a d o.
Pridružite 
se nam lah
ko kot raz
stavljavci, 
prodajalci, 
nastopa
joči ali le s 
svojo idejo.
V okviru 
zmožnosti 
in sposo
bnosti se 
bomo pod 
pokrovi
teljstvom
Turistične zveze Slovenije potrudili za prijetno doživetje in tudi na ta način 
poskrbeli, da nekdanje navade in običaji ne bodo tako hitro zbledeli.

Ob tej priložnosti se zahvaljujemo TD Ilirska Bistrica, posebej društveni 
predsednici ga. Milojki Primc, za pomoč pri promoviranju društva in prire
ditve.

TURISTIČNA
ZVEZA
SLOVENIJE

POLICE, STOPNIC«, NAGROBNI 
SPOMENIKI, JAT«, OBLOG« KAMINOV, 

BUNJA, DEKORATIVNI KAMCN

SALON K€RA/VIIK€
Bazoviška 4/a, Ilirska Bistrica

TALNA IN STENSKA KERAMIKA, GREŠ, 
VODOINSTALACIJ«, OGREVANJE, 

FASADNI SISTEMI, KNAUF
uiuiui.bess.si 05/71 42 1 23

MONTAZAAMTEMSKm^STEMO^
Robert Podobnih s.p. jjjp

Paket Total TV kot kabelski priključek 
preko satelita

.......

Signal

IMATE PROBLEM S SPREJEMOM 
DIGITALNIH PROGRAMOV ?

HA 117177^77777 ^177^1777 RA 777777,1 A

Alenka Penko, Harije.......

Pred devetimi leti so bila s pomočjo župljanov in dobrotnika g. 
Antonia Bastiania-Boštjančič (stoji prvi z desne) iz Trsta, opravljena 
doslej največja investicijska in vzdrževalna dela na cerkvi sv. Šte

fana v Harijah. Za ta
kratno obnovo cerkve 
je g. Bastiani prispeval 
več kot 42.000 EUR in 
še dodatnih 4.400 EUR 
za obnovo kulturnega 
doma v Harijah. Harij- 
ski rojak g. Bastiani se 
rad vrača v domači kraj, 
pokramlja z domačini 
in vsa leta daruje za 
skupno dobrobit. Vaš
čani smo mu za njego
vo velikodušnost in do
broto iskreno hvaležni, 

še posebej hvala za darovane nove orgle ter nebo in ogrinjalo, ki sta 
bila blagoslovljena po letošnji velikonočni procesiji.
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Spet sva na mestu znanem se znašla, 
kjer sva ljubezen sebično sejala.

Z novim spoznanjem in trnom resnice, 
da ne bi še kdaj proti cilju se vdala.

V torbi je upanje, v žepu je ključ, 
da čudež zaljubljanja bi obnovila, 

preteklost očistila vseh nemih muk 
in z novim začetkom korak ohrabrila.

A čas je odločil in svet je odčaral, 
odkljukal je želje, zadrego pustil. 

Besede bi stekle kar nekam v prazno, 
če kdo zgodbo staro bi znova odkril.

Želja še vedno rdeče je živa, 
le nihče je noče poslušati več.

Da, to je življenje, navadno, kdaj sivo, 
ko se vračaš nazaj, je strah smešno odveč.

(Maja Dobrotinšek)

SLOVENSKI DEMOKRATIZACIJSKI 
IN OSAMOSVOJITVENI PROCESI TER 

NJIHOVE POSLEDICE SKOZI OČI 
BISTRIŠKIH GIMNAZIJCEV

Predstavitev petih raziskovalnih nalog

Petek, 10. junij, 
ob 19.00,
Knjižnica Makse Samsa

HO'RMAN N
garažna in industrijska vrata

Garažna vrata leta
Odlična kakovost po neverjetni ceni

Garažna sekcijska vrata 
M-vodoravni motiv, površina VVoodgrain, 
RAL 9016 vklj. motorni pogon Hermann 
ProMatic, montaža in 8,5 % DDV, 
v 4 akcijskih dimenzijah:
2375 x 2000 mm, 2375 x 2125 mm,
2500 x 2000 mm, 2500 x 2125 mm.

vrata EPU z debelino 
lamel 42/20 mm 

za samo

Pooblaščeni zastopnik:

INDUSTRIJSKA, GARAŽNA, POŽARNA IN ZRAK0TE5NA VRATA

OLT 0.0.0. IDRIJA
Ulica Sv. Barbare 6, S2BO Idrija
Tet-.; f +306 (O)S 374 36 60 N.C.
FAX! + + 3B6 (0)5 377 39 45
E-MAIL.! ■L'r@BLT,HI, WWW.BLT.BI

888 €

vrata LPU z debelino 
lamel 42 mm

950 €


